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استاندارقم خبرداد:

اختصاص ۳۶ هکتار زمین 
برای توسعه جعفریه 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

توزیع عدالت در برخی مناطق شهر قم متوازن نیست

استاندار قم گفت: باهدف توسعه شهر و ساخت واحدهای 
این  به  زمین  هکتار   ۳۶ جعفریه  مسکن  ملی  نهضت 
شهرستان اختصاص می یابد.  سید محمدتقی شاهچراغی 
در  جعفرآباد  شهرستان  مشکلات  به  رسیدگی  جلسه  در 
مسکن  ملی  نهضت  زمین های  تکلیف  تعیین  خصوص 

در این شهرستان افزود: به دلیل بی توجهی به موقوفات 
این منطقه در سال های گذشته مانع از توسعه شهرستان 
جعفریه شده بود که در این جلسه رفع مشکل را پیگیری 
مقدس  آستان  تولیت  نظر  و  تاکید  با  گفت:  وی  کردیم. 
حضرت معصومه )س( مبنی بر اینکه به هر شکلی که مقدور 
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در جلسه اتاق فکر توسعه استان قم مطرح شد؛

استفاده ازظرفیت نهادهای علمی حوزوی 
دررشد اقتصادی قم
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غیاثی: برای پیروزی به میدان می رویم

بازیکنان فردوس متحد و یکدل هستند

نشست دویست و هجدهم کانون هم اندیشی تعالی و توسعه 
نهادهای  ظرفیت  »بررسی  موضوع  با  فکر(  )اتاق  قم  استان 
همکاری  با  قم«  استان  اقتصادی  رشد  در  حوزوی  علمی 

این  براساس  شد.  برگزار  مهر  طلوع  عالی  آموزش  مؤسسه 
گزارش ،در ابتدای نشست محمودی مدیر پژوهش موسسه، 
عنوان کرد: در چند جلسه قبل اتاق فکر، به دو قابلیت اصلی 

عضوهیئت رئیسه مجلس مطرح کرد:
بهبود شرایط اقتصادی کشور

 از ماه های آینده 
عضــو هیئــت رئیســه مجلــس 
شورای اسلامی با بیان اینکه دولت 
۶۰۰ هزار میلیــارد تومان از محل 
درآمــد هدفمنــدی یارانه ها پیش 
بینی کرده است، افزود: در ماه های 
آتی شرایط اقتصادی کشور بهبود 
خواهــد یافــت. احمــد امیرآبادی 
فراهانی شــامگاه شنبه در دومین 
2نشست شورای تعالی مساجد قم 

رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت :
توجه ویژه به نهاد خانواده شرط 

تعالی و پیشرفت جامعه است 

2 2

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:
 فعالیت سیاسی حرفه ای در کشور 

کاملا پرهزینه است
رئیس جمهــور با تاکید بر جایگاه 
نهاد خانواده در پیشرفت و تعالی 
جامعه از همه دستگاه های مسئول 
خواســت که تکالیف قانونی خود 
را در راســتای تســهیل ازدواج و 
تشکیل خانواده جوانان اجرا کنند. 
آیت الله ســیدابراهیم رئیسی در 
جلسه روز یکشنبه هیأت دولت با 
گرامیداشت روز خانواده، توجه به 

سیاســی  فعــال  یــک   
انجــام  گفــت:  اصلاح طلــب 
فعالیت سیاســی حرفه ای در 
کشور ما کاملا پرهزینه است. 
افــراد اگــر بخواهنــد هزینه و 
فایــده خود را محاســبه کنند 
مطمئنــا موانــع بزرگــی برای 
پیوستن جوانان به جریان های 
سیاســی وجــود دارد. علــی  7

خانواده در نگاه الگوی 
اسلامی ایرانی پیشرفت 

»خانواده دو رکن اساسی دارد، زن و مادر و شوهر و پدر. 
خانواده به مثابه باغ پرطراوتی است که در آن زن و مادر باغبان 

دل آرام و آرامش بخش است و شوهر و پدر  سنگربان خانواده. امنیت آفرین این باغ و حمایتگر 
همیشه باغبان زندگی همسر است و باید باشد و فرزندان نیز اگر باشند، گلها و میوههای این 

باغ هستند.
فرزند هدیه ای از خالق زوج آفرین است.   فرزندآوری الزامی نیست اما فرزندپروری ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است. فرزندآوری نه مایه تفاخر است و نه بهانه برتری طلبی اما فرزندپروری و فراهم 
کردن بایسته ترین بستر برای رشد و شکوفایی شخصیت فرزند رسالت خطیر و تلاش ارزشمند و 
ماندگار است. همه  ما دوست داریم فرزند یا فرزندانی سالم، هوشمند، عاقل، خلاق، پرنشاط و 
صالح داشته باشیم.  فرزندان عاقل و صالح از بارزترین نعمتهای هستی است. »فرزند« زیباترین 
و بایسته ترین حلقه وصل نسلهاست. نسل پویا و جمعیت سالم و هوشمند و توانا سرمایه بی بدیل 
هر جامعه  و از شاخصهای اقتدار ملی است. مطلوب ترین موقعیت فرزندآوری زمانی است که 
زن و شوهر  از بیشترین آمادگی شناختی و روانی، بالاترین رضامندی زوجیت و از سلامت و 
آمادگی زیستی فوق العاده ای برخوردار باشند. در این مهم، سن زیستی و روانی و نشاط معنوی 

همسران، به ویژه خانمها مهمتر از سن شناسنامه ای ایشان است.
بی تردید، نشاط معنوی همسران، احساس زیبای عرفانی، دعا و نیایش ایشان قبل از اتعقاد 

نطفه در سلامت و پویایی جوانه وجود فرزند موثر می باشد.
برای تحقق بخشیدن به رسالت خطیر فرزندپروری، بایسته مطلوب و نگاه عقلانی آن است که 
فرزندان مان را برای فردا آماده کنیم. شایسته است کودک و نوجوان امروزمان را برای حسن ایفای 
اصلی ترین، خطیرترین، سرنوشت سازترین نقش و جایگاه »فردای« آنان آماده سازیم. همین 
است که امام علی )ع( فرمودند: »فرزندان خود را برای تحقق خواسته های امروزتان الزام نکنید. 
آنان متعلق به زمانی غیر از زمان شما هستند«. فرزندانتان را برای موقعیتها، نقشها و رسالتهای 
فردای آنان آماده کنید. یادمان باشد، فرزندان ما برای حیات فردای خود اندیشه دیگری دارند، 
پس بایسته است به فرزندان خود کمک کنیم تا برای ایستادن در جایگاه های آینده شان آماده 
شوند. در این مهم یقینا مهم ترین، خطیرترین، آرامش بخش ترین، سرنوشت سازترین، جایگاه 
فردای فرزندان مان، حسن ایفای نقش و رسالت همسری و پدری و مادری است. بهتر آن است 
که برای آفرینش یک بستر مطوب تربیتی برای فرزندان خردسال، نوجوان، خانه مان را به مدرسه 

و دانشگاه عروس و داماد، همسرپروری تبدیل کنیم.
در این راستا، با بررسی سند الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت می توان به خوبی دریافت که در 
بسیاری از بخشها به خصوص بخش »تدابیر« به صورت مستقیم و یا حتی غیرمستقیم به نقش 

و جایگاه متعالی خانواده به عنوان اصلی ترین واحد تشکیل دهنده جامعه اشاره شده است.
و زمینه ساز اصلی  به عنوان مهمترین رکن تمدن سازی در جامعه  این سند خانواده  در 
حرکت تکاملی و پیشرفت هر انسان، معرفی شده است و مهمتر از همه به نقش فرزندآوری و 

فرزندپروری خانواده در افق سند تاکید شده است.«
استاد ممتاز دانشگاه تهران

معاون سازمان زندان ها:

۶۵ درصد افراد ورودی به زندان های 
کشور معتاد هستند

 معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی گفت: با 
توجه به بررسی صورت گرفته ۶۵ درصد ورودی زندان ها افراد معتاد به مواد مخدر هستند که باید 

نسبت به مداوای این افراد قبل از ورود به زندان اقدام شود. 
محمود ضیایی فر روز یکشنبه در آیین تکریم و معارفه مدیرکل زندان های خراسان جنوبی 
افزود: اصل ۱۵۶ قانون اساسی وظایف مهمی را بر عهده قوه قضاییه گذاشته است که یکی از 

مهمترین آن توسط سازمان زندان ها بروز و ظهور پیدا می کند.
وی ادامه داد: ایمان به خدا و نفع رساندن به بندگان خدا از اجر بالایی برخوردار است که در 

زندان ها هر چه خدمت بیشتری داشته باشیم اجر بیشتر خواهد داشت.
معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی سازمان زندان های کشور تصریح کرد: بیش از ۹۰  
درصد افرادی که وارد زندان ها می شوند افراد زیر دیپلم هستند که با حرفه آموزی در زندان ها 

سعی می شود این خلاء تا حدودی جبران شود.
وی گفت: یکی از مهمترین وظایف زندان اشتغال زندانیان است که خراسان جنوبی نسبت به 

برخی استان ها فضای بهتری در زمینه اشتغال دارد.
ضیایی فر ادامه داد: به دلیل نگاهی که قبلا وجود داشت که زندان نسازیم چون زیبنده نیست 
فاصله چشمگیری با نیازمندی ها داریم  که اگر بخواهیم کل نیازمندی ها را تامین کنیم ۴۵ هزار 

میلیارد تومان پول نیاز داریم، امکان اینکه بدون اعتبار دولتی آن را محقق کنیم وجود دارد.

غلامعلی افروز*

استاندارقم:

 ظرفیت قم برای تربیت نیروهای انقلابی 
بی نظیر است

 استاندار قم با بیان اینکه توانمندسازی نیروی ها انقلابی و تربیت کادر برای نظام اسلامی 
یکی از مهمترین مسائل کشور به شمار می آید گفت: هیچ استانی مانند قم ظرفیت پرورش 
نیروهای انقلابی را ندارد و باید به نحو مطلوب از آن استفاده شود.  سید محمدتقی شاهچراغی 
عصر یکشنبه در نشست با دفاتر نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه های قم، در تالار امام 
جواد )ع( استانداری همچنین افزود: بخش عمده ای از نیروهای انقلابی در حوزه های علمیه 
هستند. وی ادامه داد: فارغ از حوزه های علمیه، در میان افراد غیرمعمم و دانشگاهیان استان 
نیز ظرفیت های زیادی برای توانمندسازی نیروهای انقلابی و تربیت کادر انقلابی، متناسب 
با نیازها و اقتضائات کشور وجود دارد. استاندار قم با تاکید بر اینکه حوزه علمیه ظرفیت بی 
نظیری برای تربیت کادر انقلابی دارد گفت: با مدیر حوزه های علمیه در خصوص ارائه یک 
مدلی برای تربیت نیروهای انقلابی صحبت هایی را انجام داده ایم، ضمن آنکه ما نیز در دولت 
روش هایی را مطرح کرده ایم. شاهچراغی یادآور شد: سپاه و نیروی انتظامی مراکز آموزشی 
تحت عنوان امامت را در قم و برخی مناطق دیگر ایجاد کرده اند، که کارهای خوبی در زمینه 
تربیت نیروهای انقلابی، مستعد و توانمند انجام می دهند.  استاندار قم در بخشی از سخنان 
خود با اشاره به اینکه باید برای هر موضوعی پیوست فرهنگی داشته باشیم بیان داشت: در 
مورد مسائلی مانند حجاب و عفاف و سگ گردانی، تاثیر اقدام های سلبی خیلی محدود 
است، ضمن اینکه در جای خودش نیز ضرورت دارد. وی ایجاد یک سازوکار برای برای 
هم اندیشی نهادهای فرهنگی و دانشگاهی را ضروری ذکر کرد و افزود: غیر از دفاتر نمایندگی 
رهبری در دانشگاه ها، مجموعه های دیگر نیز که متشکل از انسان های مومن، متدین، 
خوشفکر، باانگیزه، عالم و صاحب نظر هستند نیز باید در امور فرهنگی بخش های مختلف 
جامعه به ویژه دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی سهیم و دخیل باشند. استاندار قم همچنین در 
بخش دیگری از سخنان با اشاره به این نکته که مسائل استان باید در همه ابعاد مورد توجه قرار 
گیرد گفت: نمی توانیم اقتصاد استان را نادیده بگیریم، و بگوییم که قم صرفا یک مرکز اسلامی 
است. وی در ادامه با تاکید بر اینکه زندگی مردم و نیازمندی هایی که دارند نیز باید دیده شود 
خاطرنشان کرد: در یک مقطعی، مسائل اقتصادی استان روی موضوع صنعت متمرکز شده 
است، اما صنعت فارغ از مزایا، گرفتاری هایی را نیز دارد. شاهچراغی بیان کرد: رویکرد ما به 
مساله صنعت در قم باید با محوریت موضوع هایی مانند زیارت و گردشگری مذهبی، حرم 

حضرت معصومه )س(، مسجد جمکران و همچنین مرکزیت انقلاب باشد.
 

رئیس اداره تبلیغات آستان مقدس بانوی کرامت  خبرداد:

انجام روزانه ۳ ختم قرآن کریم
 در حرم مطهر بانوی کرامت 

رئیس اداره تبلیغات آستان مقدس بانوی کرامت گفت: از سال ۱۳۷۴ هر روز ختم قرآن کریم 
بعد از نماز عصر در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شده است.  حجت الاسلام شهاب الدین 
غفاری از برگزاری روزانه ۳ ختم کامل قرآن بعد از نماز عصر در شبستان امام خمینی)ره( هدیه 
به ۱۴ معصومه علیهم السلام حضرت معصومه سلام الله علیها خبر داد. وی با بیان اینکه روزانه 
۲ ختم قرآن در قسمت آقایان و یک ختم قرآن در قسمت خواهران برگزار می شود، ادامه داد: 
کیفیت این ختم قرآن به این صورت است که بعد از نماز عصر هر نفر یک حزب قرآن را در حدود 
یک ربع قرائت می کند و ثواب آن را به ۱۴ معصوم علیهم السلام و حضرت معصومه سلام الله 
علیها هدیه می کند. رئیس اداره تبلیغات آستان مقدس فاطمی با بیان اینکه برنامه ختم قرآن 
کریم از سال ۱۳۷۴ به صورت مداوم هر روز برگزار شده است، افزود: در حال حاضر قرائت زیارت 
نامه حضرت معصومه سلام الله علیها بعد از نماز عصر لغو شده و بلافاصله بعد از نماز عصر 
مراسم ختم قرآن برگزار می شود. وی گفت: همواره استقبال خوبی از این برنامه شده است به 
صورتی که هر روز ۲۴۰ پاره حزب قرآن کریم در قسمت آقایان و ۱۲۰ پاره حزب قرآن کریم در 

قسمت خواهران به صورت کامل قرائت می شود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

مواد غذایی مورد نیاز هیات های مذهبی 
تهیه می شود 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بر اساس مصوبات ستاد تنظیم بازار 
سهمیه مواد غذایی مصرفی هیات های مذهبی استان در حال تهیه است. 

محمدرضا حاجی رضا با اشاره به سهمیه تنظیم بازار متعلق به استان قم بیان کرد: اقلامی 
مانند برنج و شکر به هیات هایی که مجوز از سازمان تبلیغات اسلامی داشته باشند جهت 

اقامه عزای سیدالشهدا)ع( عرضه می شود.

شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد 

شرایط اقدام نماید.

نشانی  به  قم  شهرداری  گران  مناقصه  سامانه  به  مراجعه  طریق  از  می توانند  محترم   ۱-متقاضیان 
peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 5۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر 

قابل استرداد است( . 
۲-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت ۱- ضمانت نامه بانکی ۲- مطالبات بلوکه شده تائید شده 
۳- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد بانک شهر به  شماره 

حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)IR ۰۷ – ۰۶۱۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰۱۰ – ۰۳۰۰ – ۴۳۰۰ – ۵۴( :شهرداری قم )۳-شماره حساب بانکی ایران)شبا

4-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز  سه شنبه  مورخ   14۰1/۰5/۰4 لغایت روز سه شنبه  مورخ  14۰1/۰5/11 تا ساعت 

1۳:۰۰
-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  سه شنبه  مورخ 14۰1/۰5/۰4  لغایت  روز  شنبه  مورخ ۰5/15/ 14۰1 تا ساعت 

1۳:۰۰
۵-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس از 
خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول 

تمامی شرایط است.
۶-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره ۳۶۱۰۴۴8۲ – ۰۲۵ و سوالات عمومی با مدیریت امور 

قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن ۳۶۱۰۴۳۳۵- ۰۲۵ تماس حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه ششم، اداره 

کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:۳۰ الی  1۳:۰۰ و روزهای 

پنج شنبه ساعت  1۳:۰۰ است.

آگهی مزایده  عمومی)نوبت دوم(

شناسه آگهی:1۳5۳5۳7اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم WWW.QOM.IR     

توضیح : درنوبت اول این اگهی که روز شنبه ۱ مردادماه در روزنامه ایمان درج شده است عنوان دستگاه 
آگهی دهنده  به اشتباه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم درج شده که صحیح  آن شهرداری قم  

می باشد که بدینوسیله اصلاح می شود.

  

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به جایگاه هنرمندان در 
بین مردم گفت: هنرمندان می توانند نقش بسزایی در فرهنگ سازی مصرف 
ایفا کنند.  پنجاه و ششمین محفل طنز  بهینه آب و صرفه جویی در جامعه 
قمپز با موضوع ویژه بحران آب با حضور مدیرعامل، معاونین، کارکنان شرکت 
آب و فاضلاب استان و طنزپردازانی از شهرهای قم، شیراز و یزد برگزار شد. 
مهندس حسن بختیاری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این 
و  گرم  موقعیت  در  اقلیمی  شرایط  لحاظ  به  قم  استان  اینکه  بیان  با  مراسم 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(
از بهسازی محور تکیه یزدی ها و احیای ورودی های بازار نو در بافت تاریخی شهر 
قم خبر داد. علیرضا خاکی اظهار داشت: در راستای بهسازی و احیای ورودی های 
توسط  یزدی ها  تکیه  از سمت محور  بازار  این  ورودی  تاریخی،  بافت  در  نو  بازار 
سازمان با همکاری هیئت امنا و کسبه  بهسازی و مناسب سازی شد. مدیرعامل 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( ادامه داد: 
نقلیه  وسایل  ساماندهی  یزدی ها،  تکیه  طرف  از  قم  بزرگ  بازار  ورودی  اصلاح 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح کرد:
نقش مؤثر هنرمندان در فرهنگ سازی مصرف بهینه آب 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:
اتمام پروژه بهسازی و مناسب سازی محور تکیه یزدی ها
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حجت الاسلام والمسلمین محسن غرویان:

 فاصله میان مردم و روحانیون
به ضررحکومت ودولت هاست 

روحانیون نباید دربرابرمشکلات مردم سکوت کنند



دوشنبه-3 مرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25545

ضرورت استفاده فرصت ها 
از در روابط خارجی 

بسیاری از تحلیلگران معتقدند که شاید امضای 
برجام دیگر برای ایران منافع لازم را نداشته باشد، 

مگر اینکه تضمین هایی داده شود. دلیل اینکه روز به روز تاکید بیشتری روی 
تضمین برجام صورت می گیرد، نزدیک شدن بایدن به پایان دوره ریاست 
جمهوری خود است. همچنین ترکیب جدید کنگره آمریکا حداکثر تا سه ماه 

دیگر شکل می گیرد و می تواند در اجرای برجام محتمل، مانع تراشی کند. 
وی ادامه داد: ایران به حق روی موضوع تضمین آمریکا پافشاری می کند، 
زیرا این آقای ترامپ بود که برجام را در مرحله اجرا لغو کرد. در طرف دیگر، 
آمریکایی ها نیز ایستادگی می کنند که تضمینی ندهند. برخی از دلایل این 
سیاست ممکن است ناشی از شرایط داخلی حکومت آمریکا باشد ولی بخش 

دیگر ناشی از ناتوانی دولت بایدن است.
دولت بایدن در حوزه های مختلفی دچار انفعال است که برجام هم یکی 
از آنهاست. لذا وقتی برجام به چنین سرنوشتی دچار می شود، طبیعتاً میل 
همیشگی در ایران نیز شکل دهی به سازوکارهای خارج از مناسبات با غرب 
است. موضوع جنگ اوکراین هم در این زمینه بسیار موثر بود. از سوی دیگر، 
جنگی دائمی با عنوان چالش هژمونی میان غرب و چین وجود دارد و همین 
اخیرا چندصد میلیارد دلار بودجه در گروه ۷ برای مقابله با چین تخصیص پیدا 

کرد. 
همه می دانیم که در اوکراین چالش جنگ گرم با روسیه شکل گرفته و خود 
را به مناسبات خارجی غرب تحمیل کرده است. پوشیده نیست که این جنگ 
بیشترین آسیب را به برجام زد و مذاکرات تحت الشعاع جنگ روسیه و اوکراین 

قرار گرفتند.
سازوکاری که پس از جنگ روسیه و اوکراین در ایران شکل گرفت این بود که 
در دنیایی که به سمت دوقطبی شدن و جنگ سرد پیش می رود، ایران بتواند 
نقش راهبردی خود را ایفا کند. لذا می بینیم که در ایران درخواست ها برای 
عضویت در گروه بریکس و تلاش برای شکل دهی به یک بلوک ضدتحریمی 

و... صورت می گیرد. 
مذاکرات برجام فرصتی بود که دیپلمات های ایرانی و آمریکایی از دست 
دادند و نتوانستند تنش زدایی کنند و بعد از آن بسیاری از تنش هایی که شکل 
گرفته متاثر از نگاه متفاوت ایران به آمریکا بوده است. ایرانی ها به دنبال این 
هستند که در بلوک بندی های ضدغربی نقش راهبردی ایفا کنند. فقط یک 
عامل می تواند در این مسیر وقفه ایجاد کند و آن اینکه آمریکایی ها برجام تازه 
ای را پیشنهاد دهند که دغدغه های ایران همچون ضمانت پایدار بودن توافقات 
را در برگیرد. در غیر این صورت ایران در آینده به سمت همکاری های بیشتر با 

روسیه و چین حرکت می کند. 
من در بلندمدت به توازن در سیاست خارجی اعتقاد دارم و معتقدم کشور 
نباید سیاست خارجی خود را وابسته به چالش قدرت ها کند. قدرت های 
شرقی و غربی سابقه تبانی بر سر ایران را دارند و از سال ۲۰۰۶ میلادی بدین 
سو بارها علیه ایران رای داده اند. این قدرت ها زمانی که بر سر منافع کلان 
خود تبانی می کنند بارها منافع کشورهایی نظیر ایران را زیر پا می گذارند. در 
کوتاه مدت نیز معتقدم که باید با مصادیق حرکت کرد. اگر آمریکایی ها یک 
برجام پیشنهاد دهند که منافع ایران در آن دیده شود، ایران می تواند به سمت 
توازن پیش رود ولی اگر این اتفاق نیفتد، باید مناسبات ایران با شرق را زیر ذره 

بین قرار داد. 
وی بیان کرد: اگر ایران به کمک روسیه و چین در گروه بریکس پذیرفته شود، 
این گروه ۲8 درصد تولید ناخالص داخلی دنیا و ۲۴ درصد گردش پولی خارج 
از حوزه یورو و دلار را خواهد داشت. و اگر در دنیای تحریمی ها، ایران بجای 
اینکه ظرفیت های دورزدن تحریم های خود را فدای روسیه کند، برای ایجاد 
یک بلوک ضدتحریمی تلاش کند و این بلوک هرچه سریعتر شکل بگیرد، آن 
زمان می توان گفت سیاست نزدیکی به شرق، دستاوردهایی برای کشور داشته 
است. در غیر این صورت، با اینکه عده ای مدام حرف از راهبرد نزدیکی با شرق 
به زبان می آورند اما هنوز همراهی ملموسی از جانب شرق با ایران دیده نشده 
است. به شخصه معتقدم که فرصت ها در روابط خارجی زودگذرند. در همین 
دو هفته پیش، ۴ غول نفت و انرژی دنیا قراردادهای بزرگی با قطر بستند برای 
اینکه نیازهای انرژی اروپا را تامین کنند. ضمن اینکه به شدت در خصوص 
انرژی های جایگزین نیز تلاش می شود. بنابراین نباید سیاست خارجی را 
معطل چنین پیش بینی هایی کرد. به هر حال هر چه برجام دیرتر امضا شود، 

اثرگذاری آن کمتر می شود.
همان زمستانی که یک عده به دنبال فرارسیدن آن هستند، مقطعی است که 
به احتمال زیاد دولت بایدن اکثریت کنگره را در اختیار نخواهد داشت و حتی 

اگر برجامی هم اجرا شود، به دلخواه ایران نخواهد بود. 
هر چه زمان بگذرد، ضمانت برجام بیشتر از بین می رود. من بعد از روی کار 
آمدن بایدن، از معدود افرادی بودم که از دولت ایران خواستم برجام را فورا با 
دولت بایدن اجرا کند، حتی به صورت دو مرحله ای. چون به نظرم گذر زمان 
باعث می شود توافقنامه ها یا معاهدات، ریشه دار شوند. اگر چهار سال ما و 
دولت بایدن موافقت نامه ای را اجرا می کردیم، ترامپ هم اگر می آمد نمی 
توانست آن را از بین ببرد ولی هر چه زمان می گذرد، حتی اگر توافقنامه ای هم 
امضا شود ریشه سستی خواهد داشت و هر دولت دیگری که در آمریکا روی کار 

بیاید، می تواند آن را قبول نکند.
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 

پادشاه اردن: 

کشورهای عربی خواهان روابط خوب
 با تهران هستند

پادشاه اردن با اشاره به اینکه منطقه نیاز به تنش و درگیر ندارد گفت که 
کشورش و تمام کشورهای عربی خواهان روابط خوب با ایران هستند و معتقد 

است که گفت وگو تنها راه حل اختلافات است. 
ملک عبدالله دوم، پادشاه اردن در گفت وگو با روزنامه الرای در پاسخ به سوالی 
درخصوص اظهارات وی درمورد تشکیل ناتوی عربی و تحلیل های منتشر شده 
در رسانه ها گفت: این موضوع را پیگیری کردم و تحلیل های منتشر شده در 
خصوص پاسخ من در یک مصاحبه را خواندم، سوال اینگونه بود که ایده چنین 
ائتلافی در منطقه عربی چقدر مناسب است، بگذارید اینجا توضیح بدهم که 
اردن به دنبال تقویت همکاری های مشترک عربی و فعال کردن آن است زیرا 

این امر در راستای خدمت به مسائل و منافع ما است.
وی تاکید کرد: بار دیگر می گویم، اردن تنها با ائتلاف های امت عربی و 
منافع و قضایای آن بوده و هست. از نظر تاریخی اردن همواره در صدر شرکت 
کنندگان در مقابله با تهدیدات تروریستی و امنیتی است که کشورها و ملت های 

عربی را مورد هدف قرار می دهند.
پادشاه اردن خاطرنشان کرد: ما درخصوص نیاز به یک سیستم دفاعی عربی 
صحبت می کنیم و این امر نیازمند مشورت و هماهنگی و تلاش فراوان به همراه 
برادرانمان است و باید اهداف آن نیز روشن باشد. اجازه دهید یادآوری کنم که 
این طرح یکی از بخش های اساسی است که اتحادیه عرب برپایه آن بنا شد اما 

با این حال موضوع ائتلاف تا به امروز مورد بحث قرار نگرفته است.
ملک عبدالله دوم در پاسخ به این سوال که برخی ها این موضوع را به ایران 
ربط دادند تاکید کرد: منطقه نیاز به بحران و درگیری های بیشتر ندارد بلکه 
پل های  ایجاد  به  اردن همواره دعوت  نیازمند همکاری هماهنگی است. 
همکاری به جای دیوارها و موانع می کند و این کشور به امنیت منطقه اهمیت 

می دهد زیرا امنیت برادران عرب بخشی از امنیت ما است.
تمام  و  اردن  نیستیم،  منطقه  در  تنش  خواهان  ما  کرد:  خاطرنشان  وی 
کشورهای عربی خواهان روابط خوب با ایران هستند؛ روابطی که بر احترام 
متقابل، حسن همجواری، احترام به حاکمیت کشورها و عدم دخالت در امور 

داخلی مبتنی باشد.

اخبار

عضوهیئت رئیسه مجلس مطرح کرد:

بهبود شرایط اقتصادی کشور
 از ماه های آینده

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان از محل درآمد هدفمندی یارانه ها پیش بینی کرده است، افزود: در ماه های آتی 

شرایط اقتصادی کشور بهبود خواهد یافت.
احمد امیرآبادی فراهانی شامگاه شنبه در دومین نشست شورای تعالی مساجد قم که 
در سالن کوثر اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم برگزار شد اظهار داشت: حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی از مصوبات مجلس شورای اسلامی بوده که دولت سیزدهم آن را اجرایی 

کرده و در این راستا باید دولت را کمک کنیم.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ابراز داشت: دولت فعلی ماهانه ۱۵۰ هزار 
میلیارد ریال بدهی دولت قبل را پرداخت می کند که اگر این بدهی ها پرداخت نشود، 
پول هایی که بدون پشتوانه در دولت گذشته چاپ شده است موجب افزایش نرخ تورم 

می شود.
امیرآبادی فراهانی عنوان داشت: اگر برنامه ها و سیاست های اقتصادی دولت ادامه 
یابد، نرخ تورم سال آینده به ۳۰ درصد و در سال ۱۴۰۳ نیز تورم ۱۲ درصدی را خواهیم 

داشت.
وی با بیان اینکه دولت ۶۰۰ هزار میلیارد تومان از محل درآمد هدفمندی یارانه ها 
پیش بینی کرده که رشد 8 درصدی اقتصاد را به دنبال خواهد داشت افزود: در ماه های 

آتی شرایط اقتصادی کشور بهبود خواهد یافت.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات شهرداری های کشور 
ابراز داشت: بسیاری از شهرداری ها در زمینه تأمین هزینه ها به خصوص حقوق و 
دستمزد با مشکلاتی مواجه هستند و در قم با این شرایط طرح های خوبی در حال اجرا 

است و ما نیز از این پروژه ها حمایت می کنیم.
وی همچنین از پیگیری های لازم به منظور تأمین اعتبارات جهت حل برخی از 
مشکلات بهداشتی، انتظامی، فرهنگی و ورزشی در مناطق نیروگاه و امامزاده ابراهیم 

)ع( خبر داد.
نماینده قم در خانه ملت با اشاره به کمبود زمین در مناطق شهری ۲، ۳ و ۶ اظهار 
داشت: مقرر شد تا برخی از خانه ها در این مناطق خریداری شود تا برای ایجاد زیر 

ساخت های ورزشی و تفریحی در اختیار شهرداری قرار گیرد.
 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

روحانی باید ادعای خود درباره قانون 
اقدام راهبردی را ثابت کند

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: مذاکرات هسته ای بین ایران و 
گروه ۱+۴ از سیزدهم فروردین ۱۴۰۰ آغاز شد، بنابراین اظهارات حسن روحانی فاقد 

وجاهت است.
ابوالفضل عمویی د، در واکنش به اظهارات اخیر حسن روحانی مبنی بر اینکه کاش 
گرفتار مصوبه برجامی مجلس نمی شدیم تا می توانستیم در اسفند ۱۳۹۹ برجام را احیا 
کنیم، اظهار داشت: قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت 

ایران تکلیف ادامه روند فعالیت هسته ای کشور را با وجود تحریم ها روشن کرده است.
وی بیان کرد: ما قانون اقدام راهبردی را یک قانون منطقی می دانیم و اظهارات 
رئیس جمهور سابق را فاقد وجاهت تشخیص می دهیم؛ علت این مسئله آن است که 
مذاکرات هسته ای بین ایران و گروه ۱+۴ از سیزدهم فروردین ۱۴۰۰ آغاز شد و پیش از 

آن اصلًا مذاکراتی وجود نداشت.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: از ابتدای بهمن ماه ۹۹ که بایدن رئیس جمهور آمریکا شد تا آغاز مذاکرات 
بین ایران و ۱+۴ حدو دو ماه طول کشید و پس از دو ماه آمریکایی ها اعلام کردند 
می خواهند به توافق بازگردند. پیش از فرودین ۱۴۰۰ مذاکره ای در جریان نبود و اگر 

حسن روحانی چنین ادعایی دارد، باید ادعای خود را ثابت کند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره علت موضع گیری  های روحانی 
علیه قانون هسته ای مجلس، گفت: حسن روحانی شخصاً تمایل داشت در کارنامه 
خودش یک توافق را ثبت کند اما متأسفانه با ضعف در برابر تحریم هایی که از سوی 
آمریکا به صورت پیوسته علیه کشورمان اعمال می شد، نتوانست حقوق مردم ایران را 

در این توافق استیفا کند.
عمویی اظهار داشت: در شرایط فعلی هم یک خوش خیالی است که تاریخی را برای 
خودشان بسازند اما واقعیت های تاریخی به ما نشان می دهد که در سال ۹۹ به هیچ 
وجه مذاکره ای وجود نداشته است. مذاکرات از فروردین ۱۴۰۰ و در وبیناری که بین 
وزارت امور خارجه ایران و گروه ۱+۴ برگزار شد، آغاز شد و ادعای روحانی کاملًا بلاوجه 

است.

معاون رییس جمهور: 

هم افزایی حلقه مفقوده مدیریت
 در کشور است

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: اگر برنامه ریزی، منابع انسانی و بودجه در 
کنار هم و در خدمت مدیریت تحول خواه باشند، گامهای بلندی در راستای توسعه 

همه جانبه برداشته می شود. 
صولت مرتضوی طی سخنانی در آیین افتتاحیه رویداد هم افزایی مدیریت ایران، 
اظهار کرد: برای اداره جامعه به چند عنصر نیاز داریم. یکی از این ها داشتن برنامه 
است. در جمهوری اسلامی ایران هم برنامه های ثمراتی است و هم هم برنامه های 

پنج ساله است و هم اسناد بالادستی تحولی موجود است.
وی افزود: برای اجرای برنامه ها هم به دو عامل نیاز داریم که یکی منابع انسانی 
است و دوم بودجه است. اگر این سه موضوع در کنار هم باشند و در خدمت مدیریت 

تحول خواه باشند، گامهای بلندی در راستای توسعه همه جانبه برداشته می شود.
مرتضوی یادآور شد: در جمهوری اسلامی ایران تجربیات مفیدی وجود دارد. در 
ابتدای انقلاب سازمان جهاد سازندگی ایجاد شد که تحول شگرفی را در نقاط مختلف 

کشور به وجود آورد.
معاون اجرایی رئیس جمهوری با اشاره به دوران جنگ ایران و عراق اظهار کرد: 
دشمنان قسم خورده ما جنگ نابرابری را آغاز کردند، اما داغ رسوایی را بر پیشانی 
دشمن نابخرد گذاشتیم و پشیمانی را برای طراحان آن به وجود آوردیم و این همه با 

همکاری و همیاری جوانان آن روز ایران و مقابله شان با دشمن ممکن شد.
مرتضوی تاکید کرد: دشمن در راستای شکست در جنگ تمدن ها، نبرد و جنگ بین 
تمدنی را آغاز کرد و پدیده ای به نام داعش خلق کرد و تا بن دندان مسلح ساخت و آن 
را به جان امت اسلامی انداخت، اما یک مرد یعنی شهید حاج قاسم سلیمانی از ایران 
اسلامی، طلایه دار شد و با کم ترین هزینه بزرگترین دستاورد را در طول تاریخ جنگ های 
نامنظم به دست آورد. معاون اجرایی رئیس جمهوری در پایان گفت: حلقه مفقوده 
مدیریتی در برخی موارد مقوله هم افزایی است. امیدوارم این رویداد به حل بخشی 

مشکلات در عمران و آبادانی و مسائل مدیریتی دیگر منجر شود.
 

فرمانده سپاه: 

به  دنبال پیشرفته ترین سلاح ها هستیم
 اما به آنها تکیه نمی کنیم

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ما به دنبال تولید و در اختیار گرفتن 
پیشرفته ترین سلاح ها هستیم اما به آنها تکیه نمی کنیم و از سلاح معجزه نمی خواهیم 

بلکه به خدا تکیه می کنیم. 
سردار سلامی در جشنواره مالک اشتر سپاه گفت: چه افتخاری بالاتر از اینکه یک 
پاسدار هدف محوری آمریکاست و وقتی زمین می افتد، دشمن از شهادت این پاسدار 
احساس می کند جهان را تصرف کرده است. البته که این عظمت دشمن نیست، بلکه 

عظمت آن پاسدار است.
سردار سلامی افزود: در جنگ، سلاح موثر است. ما به دنبال تولید و در اختیار گرفتن 
پیشرفته ترین سلاح ها هستیم،  اما به آنها تکیه نمی کنیم و از سلاح معجزه نمی 

خواهیم. بلکه به خدا تکیه می کنیم. این رمز پیروزی ماست.
وی ادامه داد: وقتی به خدا نگاه می کنید، هیبت و هیکل هر قدرتی به تعبیر قرآن 
کوچکتر از یک پشه است. وقتی از دشمن  نمی ترسید، حرکت می کنید. ترس، توقف 
می آورد و در مقابل،  ایمان، ترس را زائل می کند. انسان مومن از پا نمی نشیند. مومن 
هرچه به خطر نزدیک تر می شود، قدرتمندتر می شود. این خاصیت ایمان است. من 

شهادت می دهم که همه شما فرماندهان، در این ماجرای سخت، موفق هستید.

رئیس جمهور با تاکید بر جایگاه نهاد خانواده در 
پیشرفت و تعالی جامعه از همه دستگاه های مسئول 
خواست که تکالیف قانونی خود را در راستای تسهیل 

ازدواج و تشکیل خانواده جوانان اجرا کنند. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه روز یکشنبه 
به  توجه  خانواده،  روز  گرامیداشت  با  دولت  هیأت 
و  مهم  امری  را  خانواده«  »تشکیل  فرهنگ  ترویج 
تسهیل ازدواج جوانان را از اولویت های دولت سیزدهم 
برشمرد و اظهار داشت: توجه ویژه به نهاد خانواده در 
سیاستگذاری ها و اقدامات عملی در این خصوص، 
بدون تردید حائز برکات و پیامدهای مثبت بسیاری 

برای جامعه و کشور خواهد بود.
قانون  براساس  را  دستگاه ها  همه  جمهور  رئیس 
»جمعیت و حمایت از خانواده« ملزم به حمایت جدی 
از نهاد خانواده و ارائه طرح های عملیاتی در این حوزه 
دانست و تأکید کرد: همه دستگاه ها علاوه بر ترویج 
رفع  برای  را  خود  تلاش  خانواده،  تشکیل  فرهنگ 
مشکلات و موانع آن بویژه در حوزه مسکن و اشتغال 

به کار گیرند.

رئیس جمهور با تبیین مبانی فکری و برنامه های 
عملی نظام سلطه برای تضعیف نهاد خانواده و ترویج 
مفاهیم غیرانسانی در این حوزه بعنوان شاخص های 
جعلی مدنیت، گفت: سیاستگذاران منحط غربی 
با استفاده از ابزار رسانه و ثروت مفاهیم ضدخانواده 
را در جهان ترویج می کنند اما پیروان ادیان الهی و 
ابراهیمی باید در برابر این انحطاط اخلاقی ایستادگی 
و استحکام نهاد خانواده را بیش از گذشته دنبال کنند.
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش پس از استماع 
تولید  افزایش  درباره  جهادکشاورزی  وزیر  گزارش 
و  ذرت  گندم،  همچون  راهبردی  زراعی  محصولات 
سیاست  کرد:  کشور،  نیاز  مورد  غلات  تامین  و  جو 
اصولی دولت تامین امنیت غذایی با اتکا به کشاورزان 
کشاورزی،  جهاد  وزارت  و  است  کشور  سخت کوش 
سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی باید به تعهدات 
خود در قبال خرید این محصولات راهبردی در موعد 
مقرر عمل کنند. رئیسی در آغاز سخنان خود بار دیگر 
با ابراز تأسف از بروز حادثه سیل در استهبان استان 
عزیزی  هموطنان  خانواده های  به  تسلیت  و  فارس 

که در این حادثه جان باختند، مسئولان امر را مأمور 
ابعاد حادثه و اتخاذ تدابیر به موقع و  بررسی دقیق 

مناسب برای جلوگیری از تکرار حوادث مشابه کرد.

رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت :

توجه ویژه به نهاد خانواده شرط تعالی و پیشرفت جامعه است 

معاون اول رییس جمهور گفت:با وجود شرایط ویژه آب و هوایی امسال و با در نظر 
گرفتن شدت گرما، اهتمام ویژه دولت این است که مردم بتوانند در امنیت کامل و با 

حداقل مشکلات در مراسم راهپیمایی اربعین شرکت کنند. 
محمد مخبر در جلسه هماهنگی اعضای ستاد مرکزی اربعین با قرارگاه های مردمی 
بسیج، خاتم الانبیاء )ص( با یادآوری همزمانی ایام اربعین امسال با گرمای شدید هوا از 
دستگاه های ذیربط و همچنین ستاد مرکزی اربعین خواست حمل و نقل و اسکان زائران 
به نحوی برنامه ریزی شود که آسیب های ناشی از گرمای هوا به حداقل ممکن کاهش 
یابد.  مخبر تصریح کرد: با وجود شرایط ویژه آب و هوایی امسال و با در نظر گرفتن شدت 
گرما، اهتمام ویژه دولت این است که مردم بتوانند در امنیت کامل ، ارایه بهترین خدمات 
دهی و با حداقل مشکلات در مراسم راهپیمایی اربعین شرکت کرده و حرم امام حسین 

)ع( را زیارت کنند. 
لزوم تسریع ورود و خروج زائران از مرزها

معاون اول رییس جمهور تلاش جهت افزایش تعداد پایانه ها و دروازه های خروجی مرز 
را جهت تسهیل رفت و آمد زوار پراهمیت ارزیابی و بر لزوم افزایش تعداد ناوگان حمل و 

نقل جهت رفاه هر چه بیشتر زائران تأکید کرد. 
مخبر همچنین از وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خواست در پایانه های مرزی 
و در مسیر حرکت زائران، بیمارستان های سیار و امکانات و تجهیزات پزشکی را به میزان 

مناسب مستقر کنند.
معاون اول رییس جمهور همچنین از دستگاه های اجرایی و نهادهای ذیربط خواست 
همکاری و هماهنگی های لازم را با فراجا انجام دهند تا روند ورود و خروج و تردد زائران در 

مرزها با حداکثر سرعت میسر شود. 

در این جلسه که با حضور وزرای بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و راه و شهرسازی، 
فرمانده فراجا، مسئولان دستگاه های مختلف و روسای قرارگاههای مردمی برگزار 
شد، مشکلات و کمبودهای احتمالی در مراسم اربعین مورد بررسی قرار گرفت و در 
خصوص ارائه خدمات حداکثری به زائران، تسهیل انجام سفر در داخل و خارج از 
مرز، تکمیل زیرساخت های موردنیاز در پایانه های مرزی، توسعه ناوگان حمل و نقل، 
استقرار بیمارستان سیار و توسعه خدمات بهداشتی و درمانی، توسعه امکانات ارتباطی 
و مخابراتی و تدوین شیوه نامه هایی برای انجام زیارت با توجه به شرایط آب و هوایی و... 

تصمیمات لازم اتخاذ شد.
برنامه ریزی گسترده ای برای تأمین نیازهای زوار انجام شود 

مجید میراحمدی معاون وزیر کشور نیز گزارشی از برنامه ریزی ها و تدارکات انجام شده 
برای برگزاری مراسم اربعین امسال ارائه کرد و گفت: پیش بینی ما این است که امسال 
تعداد زائران و مشتاقان شرکت در مراسم راهپیمایی اربعین افزایش چشمگیری داشته 
باشد به همین منظور لازم است که برنامه ریزی گسترده ای برای تأمین نیازهای زوار انجام 

دهیم.
سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در این جلسه بر لزوم 
تقویت زیرساخت ها در مرزهای ایران و عراق جهت خدمت رسانی هر چه بیشتر به زوار 
اربعین تأکید کرد و افزود: باید تلاش کنیم در همین مدت محدود باقی مانده تا ایام 

اربعین، با کار جهادی و انقلابی، شرایط مناسبی را برای زائران اربعین فراهم نماییم. 
وزرای راه و شهرسازی و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هم در این نشست گزارشی 
از اقدامات صورت گرفته و برنامه ریزی های انجام شده جهت تأمین امکانات و تجهیزات 

بهداشتی و درمانی و نیز بهبود حمل و نقل زائران ارائه کردند.

مخبر در جلسه هماهنگی اعضای ستاد مرکزی اربعین؛ 

مراسم اربعین باید در امنیت کامل برگزار شود

حشمت الله فلاحت پیشه *

 استاد درس خارج فقه و اصول حوزه های علمیه تأکید 
کرد:پشتوانه نظام و جمهوری اسلامی مردم هستند، 
لذا فاصله میان مردم و روحانیت، همان فاصله مردم و 
حاکمیت و مردم و دولت است و این آسیب و خطر بزرگی 
محسوب می شود، اما اگر فاصله ای میان روحانیت 
و مردم نباشد و روحانیت و مردم کنار هم باشند، در 
واقع مردم کنار دولت و پشتوانه بزرگی برای دولتمردان 

هستند. این یک امر بسیار طبیعی و روشنی است.
حجت الاسلام و المسلمین محسن غرویان در گفت 
وگو با شفقنا، درباره تأثیر عملکرد مسئولین بر رابطه 
اینکه  به  با توجه  و روحانیت، اظهار کرد:  میان مردم 
نظام ایران براساس دیدگاه فقهی است که حضرت امام 
خمینی)ره( داشتند و ایشان نظام حکومت را براساس 
توسط  که  اقدامی  هر  لذا  کردند  مطرح  فقیه  ولایت 
حاکمیت و دولت انجام می شود، به حساب روحانیت 

نوشته می شود.
وی ادامه داد: مردم ابراز می کنند که این نظام، نظام 
روحانیت و آخوندی است و میان اینکه کدام جناح، گروه 
و دسته از روحانیت بر سر کار هستند، تفکیکی قائل 
نیستند. در حقیقت مردم کلیت اقدامات و فعالیت ها را 
به حساب حوزه و روحانیت می نویسند و از این جهت هر 
حرکتی که مسئولین نظام، دولت و وزرا انجام می دهند، 

نهایتاً به حساب روحانیت نوشته می شود.
در  مسئولین  عملکرد  تأثیر  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
انکارناپذیر  واقعیتی  روحانیت  و  مردم  میان  رابطه 
است، گفت: مسئولین نظام باید نسبت به این نکته 
توجه داشته باشند که عملکرد آنها به گونه ای باشد 
که کلیت روحانیت و حوزه مخدوش نشود و مورد نقد 
و انتقاد قرار نگیرد. البته همه مسئولین نیت خیر 
دارند، ولی گاهی اتفاقات یا قوانین و مصوباتی در هر 
یک از قوای ثلاثه یعنی مجلس، دولت یا قوه قضاییه 
محقق می شود که محل انتقاد مردم هستند و مردم 
انتقاد و اعتراض خود را به کل روحانیت تعمیم می 

دهند.
غرویان افزود: اگر حرکات مثبتی در دولت و نظام اتفاق 
بیفتد، نظر مردم نسبت به روحانیت مثبت می شود و اگر 
اتفاقات و تخلفات منفی رخ دهد، نظر مردم هم نسبت 
به روحانیت منفی می شود. این واقعیتی است که وجود 
مراقبت  نظام است که  به مسئولین  و هشداری  دارد 
بیشتری نسبت به اقدامات خود در عرصه های مختلف 

داشته باشند.

وی بیان کرد: به طور دقیق نمی توان زمان فاصله 
گیری روحانیت و مردم را مشخص کرد یا دولت یا شخص 
خاصی را نام بُرد. اتفاقات و تحولات اجتماعی به مرور 
زمان رخ داد و بر میزان فاصله روحانیت با مردم تأثیر 
گذاشت. تحلیل مسایل اجتماعی، سیاسی و اقتصادی 
باید به گونه ای باشد که سیر اتفاقات و جریانات در این 

باره مورد بررسی و واکاوی قرار گیرند.
روحانیت باید بلندگوی صدای ملت باشد

وی به سابقه تاریخی و دیرینه روحانیت و مردم اشاره 
و خاطرنشان کرد: تاریخ روحانیت، مرجعیت و علمای 
دین نشان می دهد که علما، بزرگان، مراجع و روحانیت 
همیشه در کنار مردم بودند، خانه های مراجع، علما و 
روحانیون همواره پناهگاه مردم بوده و مردم مشکلات 
مختلف خود را با علما و مراجع در میان می گذاشتند و 
مجتهدین و مراجع همیشه در کنار مردم و مدافع حقوق 

مردم بودند.
نوعی  به  گذشته  از  مراجع  و  روحانیت  افزود:  وی 
صدای مردم بودند، مشکلات و گرفتاری های مردم را به 
مسئولین و حکومت ها می رساندند و از مردم دفاع می 
کردند و درباره مسایل داخلی، بین المللی به حکومت 
تذکر می دادند که نمونه آن جریانات تنباکو و مشروطیت 

است.
این استاد حوزه ادامه داد: همیشه در خانه مراجع باز 
بود و مردم راحت بدون واسطه به بیت علما می رفتند 
و  نوشتند  می  نامه  علما هم  کردند،  می  دل  و  درد  و 
سخنرانی می کردند و به مسئولین حکومت و سیاست 
نکاتی را تذکر می دادند. این سیره در تاریخ ثبت شده 
یعنی  باشد  صورت  این  به  باید  هم  حاضر  حال  در  و 
روحانیت باید صدای ملت را بشنود و بلندگوی صدای 
ملت باشد، اگر همین سیره علما و مراجع گذشته ادامه 
پیدا کند، مردم در کنار روحانیت و روحانیت هم در کنار 
مردم می مانند، در غیر این صورت میان مردم، علما و 

مجتهدین فاصله ایجاد می شود.
روحانیون نباید در برابر مشکلات

مردم سکوت کنند
غرویان تأکید کرد که سیره حمایت روحانیت از مردم 
باید همچنان محفوظ بماند و علما و مجتهدین نباید 
سکوت کنند، اگر مردم انتقاد و اعتراض و مشکلی دارند، 
علما باید حامی مردم باشند و در یک فضای اخلاقی، 
معنوی، دینی و مذهبی حرف ها و مشکلات مردم را 

منتقل کنند.

جناح بازی های سیاسی می تواند رابطه روحانیت 
با مردم را مخدوش و ضعیف کند

جناح  اینکه  بیان  با  دینی  پژوهشگر  و  محقق  این 
بازی های سیاسی می تواند رابطه روحانیت با مردم 
را مخدوش و ضعیف کند، گفت: سیره مراجع، علما 
و بزرگان گذشته و حال این بوده و هست که به دور از 
سیاست و قدرت، حرف خدا و پیغمبر)ص( را بزنند و از 
مردم حمایت کنند. در حال حاضر مسایلی مثل گرانی 
ها و فشار اقتصادی از جمله مشکلات و گرفتاری های 
مردم است که مراجع  گاه و بی گاه نکاتی در این باره 
مطرح می کنند و تذکراتی می دهند، تذکرات مراجع 
پدرانه و ناصحانه است و اگر همین مشی، روش و مسلک 
ادامه پیدا کند، مردم در کنار روحانیت و روحانیت نیز در 

کنار مردم خواهند بود.
پشتوانه نظام و جمهوری اسلامی مردم هستند 

وی به آسیب ها و اثرات مثبت تعمیق روابط میان مردم 
و روحانیت اشاره و تصریح کرد: چنانچه میان روحانیت و 
مردم فاصله ای ایجاد شود، آثار منفی هم برای روحانیت 
و هم برای حکومت و حاکمیت به دنبال خواهد داشت 
چرا که نظام ما و نظام ولایت فقیه مبتنی بر خواست و 
آرای ملت است و امام خمینی)ره( این مساله را مکرر می 
فرمودند که نظام سُفره ای است که ملت پهن کردند و 
حکومت را به دست علما دادند. اگر مردم در راهپیمایی 
ها شرکت نمی کردند و در صحنه این نهضت و انقلاب 
نبودند، نظام ولایت فقیه سرپا نمی شد و پشتوانه ای 
نداشت. وی تأکید کرد که پشتوانه نظام و جمهوری 
اسلامی مردم هستند، لذا فاصله میان مردم و روحانیت، 
همان فاصله مردم و حاکمیت و مردم و دولت است و این 
آسیب و خطر بزرگی محسوب می شود، اما اگر فاصله 
ای میان روحانیت و مردم نباشد و روحانیت و مردم کنار 
هم باشند، در واقع مردم کنار دولت و پشتوانه بزرگی 
برای دولتمردان هستند. این یک امر بسیار طبیعی و 

روشنی است.
مردم  و  روحانیت  که  کرد  امیدواری  ابراز  غرویان 
و  قوت  با  دولتمردان  تا  باشند  هم  کنار  در  همچنان 
قدرت بیشتری در صحنه های بین المللی ظاهر شوند. 
همیشه مقام معظم رهبری می فرمایند که حضور مردم 
در راهپیمایی هایی مثل 22 بهمن و روز قدس قوت 
قلبی برای گفتمان بین المللی مسئولین است. بنابراین 
مسئولین اگر می خواهند در جهان معاصر با قدرت 

حرف بزنند، باید پشتیبانی ملت را داشته باشند.

حجت الاسلام و المسلمین محسن غرویان:

 فاصله میان مردم و روحانیون به ضرر حکومت و دولت هاست 

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:
رشد۵.۵ درصد پیک مصرف برق در قم

مشاور فرمانده سپاه گفت: آمریکا در نیمه دوم قرن بیستم و نیمه اول قرن 
بیست و یکم دارای قدرت بود که با گذشت زمان دچار افول شده و این بدان 

معناست که امپراطوری آمریکا به پایان خود رسیده است.
سردار مهدی اباذری ظهر یکشنبه در نشستی با موضوع ایران قوی که در 
حاشیه رویداد ملی هجرت اشتغال آفرینی در تالار شیخ مفید دانشگاه قم برگزار 
شد اظهار داشت: اگر امروز بخواهیم انقلاب اسلامی را بشناسیم باید به این 
موضوع توجه داشته باشیم که چرا این انقلاب دشمنانی دارد و این دشمنان چه 

کسانی هستند.
مشاور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی عنوان داشت: دشمنان 
انقلاب اسلامی در حوزه های مختلف از جمله در جنگ نرم و سخت تلاش های 
فراوانی انجام می دهند که در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی می توان از 

تلاش های آنها در جنگ طبس و همچنین حضورشان در خلیج فارس نام برد.
اباذری افزود: آمریکایی ها در دو عرصه جنگ نرم و براندازی سخت می خواهند 
شکل حکومت انقلاب اسلامی را از بین برده و با فشار حداکثری در حوزه های 

اقتصادی، نظامی، فرهنگی و سیاسی به اهداف خود برسند.
وی ابراز داشت: انقلاب اسلامی همواره در برابر توطئه های آمریکا که هر روز 
بیشتر می شود ایستاده است و تنها راه مقابله با آمریکا، قوی تر شدن کشور است.

آمریکایی ها در برابر نیروهای سپاه دچار خودباختگی هستند
مشاور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه باید به این 
باور برسیم که خداوند با ماست اظهار داشت: در طول سال های مبارزات پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی موفقیت های بسیاری به ثمر نشسته 
پاسداران دچار  نیروهای سپاه  برابر  با تمام تجهیزات در  آمریکایی  و سربازان 

خودباختگی هستند.
وی ابراز داشت: برای دستیابی به اهداف بلند انقلاب اسلامی نیازمند رهبر 

هستیم که خوشبختانه از این نعمت برخورداریم.
اباذری عنوان داشت: آمریکایی ها در نیمه دوم قرن بیستم و نیمه اول قرن 
بیست و یکم دارای قدرت بودند که این قدرت متمرکز با گذشت زمان دچار ضعف 
و افول شده و این بدان معناست که امپراطوری آمریکا به پایان خود رسیده است.
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بدون تردید تکنولوژی زندگی را آسان تر و خوشایندتر کرده اما استفاده ی زیاد 
یا نادرست از این تکنولوژی ها آسیب هایی برای سلامتی دارد. مثلا وقتی با 
هدست و با صدای بلند موسیقی گوش می دهید، آسیب هایی که به گوشتان 
بلند موسیقی  با صدای   ... و  از وقتی است که در کنسرت  می رسد بیشتر 

می شنوید.
آزاد  با دست های  بلوتوثی این روزها خیلی متداول شده اند؛  هدست های 
می توانید موسیقی گوش بدهید، تماس تلفنی برقرار کنید و هر ارتباط دیجیتالی 
که نیازمند حرف زدن و گوش دادن است انجام دهید. امکاناتی که این ابزارهای 
بی سیم فراهم می کنند برای خیلی از افراد جذاب است و نمی توانند از آن ها 
چشم پوشی کنند؛ هیچ سیمی مانعتان نمی شود و هنگام تماس تلفنی مجبور 

نیستید مستقیما از تلفنتان استفاده کنید. 
مطالعات نشان داده اند تشعشعی که هنگام صحبت با تلفن از طریق هدست 
بلوتوثی جذب می کنید، کمتر از تشعشعی است که وقتی مستقیما گوشی را 
به گوشتان می چسبانید جذب سرتان می شود. اما این اطلاعات تا چه حد 

درست اند و آیا به این معناست که هدست های بلوتوثی بی ضررند؟
تماس نزدیک و طولانی مدت مغز با تشعشات

از حدی  بلوتوث خیلی کمتر  ادعا می کنند که قدرت تشعشع  سازنده ها 
است که برای سلامت انسان مضر باشد. اما معلوم شده میدان های ضعیف 
الکترومغناطیسی نیز برای سلامتی مضرند، خصوصا اگر مدت طولانی و به 
طور پیوسته )خصوصا نزدیک به اندام های حیاتی مانند مغز و قلب( در معرض 
تشعشع باشید. تقریبا هیچکس هدست بلوتوثی را برای این نمی خرد که فقط 
گاهی یا برای مدت زمان کوتاهی از آن استفاده کند. هدست های بلوتوثی 

معمولا هر روز و گاهی ساعت های طولانی استفاده می شوند.
صدای بلند موسیقی که از طریق هدفون به گوشتان می رسد می تواند به 
سلول های داخل گوش آسیب بزند. بزرگ ترین مسئله این است که این سلول ها 
توانایی بازسازی ندارند. یعنی اگر آسیب ببینند، امکان جبران آسیب وجود 

ندارد و ممکن است منجر به ناشنوایی دائمی شود
این مصرف طولانی مدت و قرار گرفتن گیرنده های سیگنال بسیار نزدیک به 
گوش داخلی و مغز، مشکل ساز است. صنایع ارتباطات همراه ادعا می کنند 
در مقایسه با تشعشعات تلفن های همراه، بدن فقط بخش بسیار کوچکی 
از تشعشع را از هدست های بلوتوثی جذب می کند. اما واقعیت این است که 
هدست های بلوتوثی به این دلیل که تقریبا داخل سر قرار می گیرند می توانند 
به میزان یک سوم یا حتی یک دوم آسیب های تلفن های همراه را به سر برسانند. 

پس هدست بلوتوثی آن طور که ادعا می کنند بی ضرر نیست.
علاوه بر آسیب هایی که گفته شد، برخی از دانشمندان عقیده دارند عوارض 
هندزفری های بلوتوثی ممکن است خطرناک تر باشند. مثلا چند مطالعه ی 
کوچک نشان داده اند زیاد در معرض تشعشات الکترومغناطیسی بودن می تواند 
سبب خیلی از اختلالات نورولوژیکی و آسیب DNA نیز بشود. اما از آنجایی که 
این مسئله هنوز مورد مطالعه است، به اطلاعات بیشتر در مقیاس های بزرگ تر 

نیاز است تا بتوان این یافته ها را تائید کرد.
آیا هدفون و هندزفری به سلامت گوش ها آسیب می زنند؟

بدون تردید تکنولوژی زندگی را آسان تر و خوشایندتر کرده اما استفاده ی زیاد 
یا نادرست از این تکنولوژی ها آسیب هایی برای سلامتی دارد. مثلا وقتی با 
هدست و با صدای بلند موسیقی گوش می دهید، آسیب هایی که به گوشتان 

بلند موسیقی  با صدای   ... و  از وقتی است که در کنسرت  می رسد بیشتر 
می شنوید.

صدا به واسطه ی استخوان های شنوایی به پرده ی گوش و سپس به گوش 
داخلی می رسد. سپس ارتعاش در حلزونی گوش منتشر می شود که پُر از مایع 
بوده و موهای ریز زیادی دارد. وقتی ارتعاش به حلزونی گوش می رسد، این مایع 
نیز مرتعش شده و موها به حرکت درمی آیند. هر چه صدا بلندتر باشد، ارتعاش 

مایع و موها شدیدتر خواهد بود.
مدام و پیوسته در معرض صدای بلند موسیقی بودن باعث می شود سلول های 
از  ارتعاشات صدا  به  مویی داخل حلزونی گوش، حساسیت خود را نسبت 
دست بدهند. گاهی صدای بلند باعث می شود سلول های مویی خم و تا شده 
و ناشنوایی موقتی روی بدهد. وقتی صدا خیلی بلند و طولانی مدت است، 

سلول های شنوایی گوش آسیب می بینند.
ضمنا هدفون و هندزفری می تواند جرم گوش را به سمت داخل تر کانال گوش 
هُل بدهد و باعث عفونت شود. همانطور که گفتیم صدای بلند موسیقی که از 
طریق هدفون به گوشتان می رسد می تواند به سلول های داخل گوش آسیب 
بزند. بزرگ ترین مسئله این است که این سلول ها توانایی بازسازی ندارند. یعنی 
اگر آسیب ببینند، امکان جبران آسیب وجود ندارد و ممکن است منجر به 

ناشنوایی دائمی شود.
آیا استفاده از هدست می تواند می تواند باعث وزوز گوش شود؟

هدفون و هندزفری غیرمستقیما می توانند سبب وزوز گوش شوند. اگر با 
صدای بلند و طولانی مدت از هدست استفاده کنید ممکن است دچار کاهش 
شنوایی شوید. از آنجایی که وزوز گوش می تواند نتیجه ی غیرمستقیم آسیبی 
باشد که صدای بلند به گوشتان وارد می کند پس این هم دلیلی دیگر برای اینکه 

صدا را بلند نکنید.
اگر ساعت های طولانی از هدفون و هندزفری استفاده کنید ممکن است دچار 

عوارض زیر شوید:
. سرگیجه

. از دست دادن شنوایی
. عفونت گوش

. جرم گوش
. گوش درد

. کم شنوایی ناشی از سر و صدا
. وزوز گوش

. اختلال عدم تحمل صدا )هایپراکوزیس(
چند توصیه برای کاهش عوارض 

. در صورت امکان هنگام صحبت کردن با تلفن از اسپیکر گوشی استفاده 
کنید که بی ضررتر از بلوتوث یا هدست سیم دار است.

. به گوش هایتان استراحت بدهید. گوش دادن به صدای بلند با هدست در 
بنابراین  بزند.  به گوش ها  طولانی مدت می تواند آسیب های جبران ناپذیری 
همیشه توصیه می شود به گوش هایتان استراحت بدهید و ساعت های طولانی 
از هدست استفاده نکنید. سعی کنید هر نیم ساعت ۵ دقیقه یا هر یک ساعت 

۱۰ دقیقه به گوش ها استراحت بدهید.
. صدای هدفون و هندزفری را تا حد امکان کاهش دهید. 

. به منظور سلامت گوش ها و پیشگیری از عفونت گوش از هندزفری دیگران 
الکل  با  را  آن  بار  نکنید و حداقل هفته ای یک  به صورت اشتراکی استفاده 

ضدعفونی کنید.

علائم ضعف سیستم ایمنیآسیب های استفاده زیاد و طولانی مدت از هدفون و هندزفری
 و احتمال ابتلا به کووید

سایر  و  شایع  ویروسی  بیماری های  با  مقابله  توانایی  که  زمانی  انسان  بدن 
بیماری های خفیف را نداشته باشد، علائمی از خود نشان می دهد. 

به نقل از هلث، هنگامی که سیستم ایمنی ضعیف است و در محافظت در برابر 
عوامل بیماری زا کارآمد نیست، به انسان هشدار می دهد. دانستن چنین هشدارها 
یا علائمی می تواند به شما کمک کند تا قبل از اینکه مشکلی ایجاد شود، علت آن 

را از بین ببرید.
در زیر فهرستی از سه نشانه اصلی ضعف سیستم ایمنی بدن ذکر شده است:

مریض شدن مکرر
اگر مکررا بیمار می شوید و بهبودی بیش از حد معمول طول می کشد، سیستم 
ایمنی بدن شما دچار مشکل است چون باید بعد از ابتلا به بیماری به سرعت 

بهبودی حاصل شود.
عطسه و گرفتگی بینی در فصل سرد بسیار رایج است اما ابتلا به آن بیش از حد 
معمول، به خصوص زمانی که زمستان نیست، به شما نشان می دهد در اولین خط 

دفاعی شما در برابر عوامل بیماری زا مشکلی وجود دارد.
تجربه استرس مداوم

میزان استرس حداقل به  طور غیر قابل انکاری برای سلامتی کلی مفید است. 
عوامل استرس زا حاد مانند ترافیک می تواند در کوتاه مدت به تقویت سیستم 
ایمنی بدن شما کمک کند اما اگر استرس دارید و به صورت مزمن آن را تجربه 

می کنید، حتما مشکلی در سیستم ایمنی شما وجود دارد.
چنین شرایطی می تواند منجر به افزایش عفونت ها و بهبود ضعیف بیماری ها 

شود.
تبخال 

بثورات  ایجاد می شود و معمولا  و زونا توسط خانواده ویروس هرپس  تبخال 
ظاهری مشابهی دارد. ویروس تبخال می تواند در بدن خاموش باشد اما زمانی که 
سیستم ایمنی تحت فشار قرار می گیرد، می تواند دوباره فعال شود و تکثیر را آغاز 
کند. بنابراین فعال شدن مجدد و مکرر نشان دهنده ضعیف بودن سیستم ایمنی 

است.
اگر یکی یا هر سه مورد فوق را دارید، وقت آن رسیده که سیستم ایمنی خود را 

برای محافظت بهتر به ویژه در طول همه گیری کووید ۱۹ تقویت کنید.
دکتر مایکل ای فورد، پزشک متخصص داخلی در ایالات  متحده، نکات ساده ای 
را برای تقویت سیستم ایمنی از طریق وب سایت بیمارستان نیویورک پرسبیترین 

به اشتراک گذاشته است.
ورزش هوازی

ورزش منظم با داشتن سیستم ایمنی بهتر مرتبط است همچنین گفته می شود 
که استرس را کاهش می دهد و به کاهش افسردگی کمک می کند. به گفته فورد 
کسانی که روزانه ورزش های هوازی انجام می دهند، کمتر از کسانی که این فعالیت 
ورزشی را انجام نمی دهند، بیمار می شوند؛ به این دلیل که این فعالیت چندین 
تغییر مثبت در بدن ایجاد می کند؛ سلامت قلب و عروق را بهبود می بخشد، فشار 

خون را کاهش می دهد و به تنظیم وزن بدن کمک می کند.
رژیم متعادل

فورد پیشنهاد کرد »رژیم غذایی کامل و متعادل« حاوی سبزیجات، گوشت 
بدون چربی و چربی های سالم داشته باشید. این رژیم به بهبود دفاع بدن در برابر 

عفونت ها کمک می کند.
وی توصیه کرد به جای مصرف مکمل های پروبیوتیک، اضافه کردن ماست و 

غذاهای تخمیر شده به رژیم غذایی تاثیر بسیار بهتری بر بدن خواهد داشت.
خواب کافی

حالت  یک  از  بیش  چیزی  خواب  می کند.  معجزه  بدن  برای  کافی  خواب 
استراحت است زیرا شامل فرآیند تجدید حیات نیز می شود.

فورد می گوید: همه باید ۶ تا هشت ساعت خواب در شبانه روز داشته باشند تا 
کل سیستم بدن احیا شود. پایبندی به روال قبل از خواب می تواند به ارتقای یک 

الگوی خواب خوب و بدون اختلال کمک کند.
 

محققان هلندی می گویند؛

مصرف موز برای سلامت قلب زنان
 مفید است

تحقیقات جدید نشان می دهد خوردن موز غنی از پتاسیم می تواند سلامت 
قلب را بهبود بخشد.

به نقل از هلث دی نیوز، محققان می گویند آووکادو و ماهی قزل آلا نیز از نظر 
پتاسیم بسیار غنی هستند و به مقابله با اثرات منفی نمک در رژیم غذایی و کاهش 
فشار خون کمک می کنند. سایر غذاهای غنی از پتاسیم شامل انواع سبزیجات، 

میوه، آجیل، لوبیا، لبنیات و ماهی است.
دکتر »لیفرت ووگت«، سرپرست تیم تحقیق و استاد نفرولوژی بالینی در دانشگاه 
آمستردام هلند، گفت: »به خوبی مشخص شده است که مصرف نمک زیاد با فشار 

خون بالا و خطر ابتلاء به سکته های قلبی و سکته مغزی همراه است.«
وی گفت: »توصیه های بهداشتی بر محدود کردن میزان دریافت نمک متمرکز 
است. پتاسیم به بدن کمک می کند تا سدیم بیشتری را از طریق ادرار دفع کند. 

ما دریافتیم پتاسیم رژیم غذایی با بیشترین فواید سلامت در زنان مرتبط است.«
این مطالعه شامل نزدیک به ۲۵ هزار زن و مرد انگلیسی در رده سنی ۴۰ تا ۷۹ 
سال است که بخشی از یک مطالعه تحقیقاتی بین سالهای ۱۹۹۳ و ۱۹۹۷ بودند. 
شرکت کنندگان پرسشنامه هایی را در مورد عادات سبک زندگی و فشار خون و 

نمونه ادرارشان تکمیل کردند.
پتاسیم و سدیم ادرار به منظور سنجش میزان مصرف اندازه گیری شد.

محققان دریافتند که با افزایش مصرف پتاسیم در زنان، فشار خون کاهش یافت.
به ازای افزایش هر ۱ گرم پتاسیم روزانه، فشار خون سیستولیک ۲.۴ میلی متر 
جیوه پایین تر برای این زنان بود. هیچ ارتباطی بین پتاسیم و فشار خون در مردان 

مشاهده نشد.
شرکت کنندگان به مدت ۱۹.۵ سال تحت پیگیری قرار گرفتند. در این مدت، 
۵۵ درصد از شرکت کنندگان به دلیل بیماری قلبی در بیمارستان بستری شده 

یا درگذشتند.
محققان دریافتند افرادی که دارای بالاترین میزان مصرف پتاسیم هستند، ۱۳ 

درصد با خطر کمتر مشکلات قلبی روبرو بودند.
این مطالعه نشان داد که در مردان ۷ ٪ خطر ابتلاء به مشکلات قلبی و در زنان 

۱۱ ٪ کمتر بود.
نتایج حاکی از آن است که پتاسیم به حفظ سلامت قلب کمک می کند، اما زنان 

بیش از مردان از این مسئله سود می برند.
سازمان جهانی بهداشت توصیه می کند که بزرگسالان روزانه حداقل ۳.۵ گرم 

پتاسیم و کمتر از ۲ گرم سدیم )۵ گرم نمک( مصرف کنند.
موز ۱۱۰ گرمی ۳۷۵ میلی گرم پتاسیم دارد. ماهی قزل آلا پخته شده ۱۵۵ 
گرمی دارای ۷8۰ میلی گرم پتاسیم است. سیب زمینی ۱۴۰ گرمی ۵۰۰ میلی 

گرم و ۱ فنجان شیر ۳۷۵ میلی گرم پتاسیم دارد.

سلامت

کودک شما آبمیوه طبیعی دوست دارد
 یا فرآوری شده؟

موادغذای طبیعی بیشتر از مواد فرآوری شده برای کودکان لذت بخش است.
به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، یک مطالعه نشان می دهد که کودکان 
به گزینه های  را که فکر می کنند طبیعی هستند  به احتمال زیاد غذاهایی 
آزمایشگاهی ترجیح می دهند و آن ها را از نظر طعم، ایمنی و مطلوبیت بالاتر 

می دانند.
محققان می گویند تمایل بزرگسالان به غذاهای طبیعی به خوبی مشخص 
شده است. با این حال، آخرین یافته ها نشان می دهد که این ترجیح غذایی در 
اوایل و اواسط کودکی نیز وجود دارد.یک مطالعه نشان می دهد که کودکان به 
احتمال زیاد غذاهایی را که فکر می کنند طبیعی هستند به گزینه های فرآوری 

شده توسط انسان ترجیح می دهند.
آخرین یافته ها نشان می دهد که این سوگیری غذایی در اوایل و اواسط کودکی 
نیز وجود دارد.محققان دانشگاه های ادینبورگ و ییل ترجیحات بیش از ۳۷۴ 
بزرگسال و کودک در ایالات متحده را هنگامی که سیب و آب پرتقال ارائه کردند و 

از منشأ آن ها گفتند، مورد مطالعه قرار دادند.
در مطالعه، به ۱۳۷ کودک ۶ تا ۱۰ ساله سه سیب نشان دادند. به آن ها گفته 
شد که یکی در مزرعه، یکی در آزمایشگاه و دیگری روی درختی در آزمایشگاه 
ارزیابی  برای  آماری  مدل های  و  پرسشنامه ها  از  تیم  این  است.  کرده  رشد 
ترجیحات سیب کودکان از نظر طعم درک شده، ایمنی درک شده و تمایل به 
خوردن استفاده کردند. بزرگسالان در همان مطالعه برای مقایسه گروه های سنی 
شرکت کردند. محققان دریافتند هم کودکان و هم بزرگسالان سیب هایی را که 
فکر می کردند در مزارع پرورش می دهند به سیب هایی که در آزمایشگاه ها رشد 

می کنند ترجیح می دهند.
کودکان هنگام بررسی اینکه چرا سیب مزرعه را انتخاب کرده اند، بیشتر به 
تازگی و در معرض نور خورشید بودنش، اشاره می کردند. بزرگسالان بیشتر به 

طبیعی بودن اشاره می کردند.
در مطالعه دوم، 8۵ کودک ۵ تا ۷ ساله و گروهی متشکل از ۶۴ بزرگسال، چند 
نوع مختلف آب پرتقال را ارائه کردند، که فقط یکی از آن ها در مزرعه تهیه شده 

و کاملا طبیعی بود.
محققان دریافتند که اطلاعات مربوط به طبیعی بودن آب میوه تاثیر قابل 
توجهی بر رتبه بندی آن دارد.شرکت کنندگان بر اساس طعم درک شده، ایمنی 

و تمایل به مصرف به گزینه طبیعی تر گرایش پیدا کردند.
هر دو مطالعه نشان دادند که سن تأثیر کمی بر نتیجه داشت، به طوری که 
کودکان ۵ ساله و ۱۰ ساله به طور مشابه پاسخ دادند. محققان می گویند این 
یافته ها نشان می دهد که باور مواد غذایی طبیعی خوب تر هستند را می توان در 

پنج سالگی و احتمالًا حتی سنین کم تر ایجاد کرد.
دکتر متی ویلکس، از دانشکده فلسفه، روانشناسی و علوم زبان دانشگاه 
ادینبورگ، گفت: به طور کلی، ما شواهدی ارائه می دهیم که حداقل در آمریکا، 

تمایل به غذاهای طبیعی در دوران کودکی وجود دارد.
این تحقیق اولین مورد را ارائه می دهد. گامی در جهت درک چگونگی شکل 
گیری این ترجیحات، از جمله اینکه آیا آن ها از نظر اجتماعی آموخته شده اند و 

چه چیزی باعث تمایل شات به مواد طبیعی می شود.
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معاون استاندار قم: 

۳۰۰ پارکینگ جدید در مجاورت بازار کهنه 
به زودی افتتاح می شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: در حال حاضر همزمان با بهسازی 
و نوسازی بازار کهنه قم، ۳۰۰ پارکینگ و غرفه های فروش صنایع دستی و سنتی برای 

گردشگران ایجادشده که به زودی افتتاح می شود. 
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی استانداری قم، ابراهیم معتمدی در جلسه زیرساخت 
داخل  نوسازی  با  اولویت  کهنه،  بازار  سقف های  بازسازی  از  پس  افزود:  قم  کهنه  بازار 
غرفه هاست که در صورت بازسازی توسط غرفه داران، دولت حمایت هایی در این زمینه انجام 

خواهد داد. 
 مجموعه راسته بازار کهنه و نو مربوط به دوره صفوی دوره قاجار است و در قم، بافت قدیمی 
شهر، جوار محله عربستان و در قلب منطقه تاریخی خیابان آذر واقع شده و این اثر در تاریخ 

۱۶ آذر ۱۳۷۶ با شمارهٔ ثبت ۱۹۳۷ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
هم اکنون حدود ۶ هزار جای پارک در قم وجود دارد که با احداث دو پروژه پارکینگ جدید، 

پیش بینی می شود ظرفیت پارکینگ عمومی قم به هفت هزار سلول پارک نزدیک شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به نقش و اهمیت ایجاد بازارچه های 
صنایع دستی در جذب و افزایش ماندگاری زائرین و مسافران، بر لزوم برنامه ریزی و تلاش در 

جهت توسعه و رونق این مراکز در شهر مقدس قم تأکید کرد.
داشت:  اظهار  گردشگران  توسط  تاریخی  آثار  مطالعه  اهمیت  به  اشاره  با  معتمدی 
گردشگری با امنیت سیاسی و اقتصادی رابطه تنگاتنگی دارد و وجود گردشگران بسیار در 

یک کشور از وجود امنیت در آن حکایت دارد.
وی ادامه داد: گردشگری از بعد فرهنگی و اجتماعی نیز مهم است، زیرا جوامع و کشورهای 
میزبان می توانند از طریق گردشگران به ترویج زبان، فرهنگ و رسوم اجتماعی  خود بپردازند.
وی با اشاره به اهمیت جذب گردشگر تصریح کرد: گردشگری امروزه صنعتی بسیار مهم در 
تمام جهان به شمار می  آید و نقش پررنگی در شکوفایی اقتصادی کشورها ایفا می کند که هر 
چه تعداد گردشگران بیشتری به کشور وارد شوند، مشاغل بیشتری ایجاد خواهد شد و این 

موضوع برای کشورهایی که جمعیت جوانی داشته بسیار حائز اهمیت است.

کارشناس مرکز بهداشت قم:

۵۰ درصد خانواده های قمی تحت 
پوشش طرح خودمراقبتی هستند

کارشناس مسوول واحد آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم گفت: در حال حاضر 
۵۰ درصد خانواده های تحت پوشش مرکز بهداشت قم دارای سفیر سلامت هستند که با 
دریافت آموزش های خودمراقبتی، با هدف بهبود وضعیت و ارتقاء سلامت خود، خانواده و 

اطرافیان اقدام می کنند.
سید عباس حسینعلی پور روز یکشنبه به مناسبت روز جهانی خودمراقبتی در گفت وگویی 
افزود: در فعالیت خودمراقبتی افراد برای حفظ و ارتقاء سلامت خود اقداماتی انجام می دهند 

تا زندگی سالم و شادابی را از نظر جسمی، روانی، اجتماعی، عاطفی و معنوی تجربه کنند.
وی با بیان این که طرح خودمراقبتی در قالب برنامه تحول نظام سلامت از سال ۱۳۹۴ 
ابلاغ شد، اضافه کرد: در این راستا بیش از ۱8۰ هزار نفر که به صورت داوطلبانه سفیر 
سلامت هستند، آموزش های لازم را برای پیگیری امور مربوط به سلامت خانواده خود 

فراگرفته اند.
وی با بیان این که در برنامه خودمراقبتی به افراد جامعه آموزش داده می شود تا با دانش 
و مهارت های کسب شده از خود مراقبت کنند، گفت: نتایج رفتارهای خودمراقبتی مانند 
مصرف به موقع دارو و رعایت رژیم غذایی در افراد بیمار، شامل کاهش علائم و عوارض 

بیماری و تسریع در بهبودی است.
حسینعلی پور افزود: در مقابل نتایج رفتارهای خودمراقبتی مانند شستن دست ها، زدن 
ماسک، تزریق واکسن، عدم استعمال دخانیات، داشتن فعالیت فیزیکی و انجام آزمایش ها 
و چکاپ های دوره ای در افراد سالم، شامل پیشگیری از ابتلا به بیماری و تشخیص زودرس 

بیماری است.
رفتارهای  شامل  سلامت  دهنده  ارتقا  خودمراقبتی  رفتارهای  مهم ترین  وی،  گفته  به 
تغذیه ای سالم و انجام فعالیت منظم ورزشی، مدیریت استرس، ارتباط بین فردی، رشد 

معنوی و مسئولیت پذیری در قبال وضعیت سلامتی است.
وی خاطرنشان کرد: در سطح مرکز بهداشت قم نسبت به جذب و آموزش بسته های 
خودمراقبتی به سفیران سلامت خانواده اقدام می شود تا بالاترین سطح سلامت حاصل 
شود؛ سفیران سلامت ضمن به کارگیری مطالب آموخته شده برای بهبود وضعیت سلامتی 
خود، مسوولیت انتقال این مطالب به فرزندان، خانواده، دوستان، همسایه ها، هم محلی ها 
و همشهریان را بر عهده دارند. کارشناس مرکز بهداشت قم با اشاره به این که خودمراقبتی 
در مراکز و پایگاه های سلامت در سه سطح در حال ارائه است، بیان کرد: محورهای اصلی 
خودمراقبتی در سطح اول پیشگیری شامل حفـظ و ارتقـای سـلامت، اصلاح سبک زندگی 
و پیشگیری از بیماری هاست که در قالب بسته های خدمتی برای گروه های مختلف سنی 
در حال اجرا می باشد. وی افزود: در سطح دوم پیشگیری، آموزه هایی مانند تاکید بر انجام 
غربالگری برای تشخیص زودرس بیماری، تبعیت از درمان دارویی و پیروی از رژیم غذایی 
توسط پزشکان و مراقبین سلامت آموزش داده می شود. وی اضافه کرد: محورهای اصلی 
خودمراقبتی در سطح سوم پیشـگیری شامل مواردی مانند سـازگاری بیمار با بیماری یا 
نـاتوانی و مراقبـت تسـکینی و تـوان بخشی است که توسط تیم سلامت مستقر در سطح 
مراکز خدمات جامع سلامت به جامعه هدف ارائه می شود. به گفته حسینعلی پور، ۳۶۵ هزار 

و 8۳۳ خانوار تحت پوشش مرکز بهداشت استان قم قرار دارند.
 

به همت بسیج سازندگی استان قم :

موتورخانه مرکزی مسجد جمکران 
احداث می شود

مدیر فنی سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم از اجرای پروژه موتورخانه مرکزی مسجد 
مقدس جمکران به همت بسیج سازندگی خبرداد و گفت: این پروژه از ابتدای سال جاری 

آغاز شده و در صورت تامین اعتبارات لازم تا ۲۲ بهمن ماه به سرانجام خواهد رسید.
مهران اسدی با بیان اینکه پروژه موتورخانه مسجد مقدس جمکران به منظور تامین 
زیرساخت های لازم برای سرمایش و گرمایش این مسجد درحال دنبال شدن است، اظهار 
کرد: گسترش فضاهای خدماتی و رفاهی مسجد مقدس جمکران موجب شده است که این 

مکان نیازمند یک موتورخانه مرکزی باشد.
بسیج  عهده  بر  جمکران  مسجد  موتورخانه  پروژه  ساخت  مسئولیت  واگذاری  از  وی 
سازندگی سپاه استان قم خبرداد و اضافه کرد: از ابتدای سال جاری این پروژه آغاز شده 
است و اجرا و طراحی به صورت همزمان انجام می شود و تا امروز هزار تن بتن ریزی انجام 
شده است و امیدواریم تا پایان برج هفت اسکلت بندی ساختمان انجام و به مرحله تاسیسات 

ورود کنیم و تا ۲۲ بهمن ماه این پروژه در صورت تامین اعتبار لازم به سرانجام خواهد رسید.
مدیر فنی سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم از تکمیل شبستان بقیع به عنوان یکی 
دیگر از پروژه های واگذار شده به بسیج سازندگی خبرداد و گفت: این پروژه نیز به ۵۰ درصد 

پیشرفت رسیده است و تا یک ماه دیگر تکمیل خواهد شد.
   

معاون آموزش حوزه های علمیه  خبرداد:

آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه از ۵ شهریور
معاون آموزش حوزه های علمیه از آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۲- ۱۴۰۱ حوزه های علمیه 

از ۵ شهریور خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین مهدی رستم نژاد، از زمان آغاز سال جدید تحصیلی حوزه های 
علمیه خبر داد و گفت: با توجه به واقع شدن مناسبت های مذهبی در تابستان امسال، مانند 
ماه محرم، صفر و ایام اربعین حسینی)ع(، نظر شورای عالی حوزه های علمیه بر این شد که 

شروع سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱حوزه های علمیه از ۵شهریور باشد. 
وی با تاکید بر این که شروع رسمی سال تحصیلی حوزه در همه مقاطع سطوح یک، عالی 
و درس های خارج از ۵ شهریور اعلام می شود، افزود: از همه مدیران،معاونان آموزشی و 
سایر معاونان، مسئولان مدارس، مراکز و همه واحد های آموزشی و اساتید محترم در سطوح 
مختلف تحصیلی تقاضا می شود ترتیبی اتخاذ کنند که درس ها در آن ایام شروع شود. 
معاون آموزش حوزه های علمیه بیان کرد: جزئیات برنامه های آغاز سال تحصیلی متعاقبا 

اعلام خواهد شد.
 

به سفارش مؤسسه خیریه انوار آفتاب ؛

مستند »خانه آفتاب« در قم کلید خورد
فیلم مستند »خانه آفتاب« به کارگردانی حنظله تاج الدینی در حال ساخت است.

 فیلم مستند »خانه آفتاب« با هدف معرفی آسایشگاه سالمندان و معلولان انوار آفتاب قم به 
کارگردانی حنظله تاج الدینی به سفارش مؤسسه خیریه انوار آفتاب و با مشارکت حوزه هنری 

استان قم به مدت ۲۶ دقیقه برای پخش از شبکه یک سیما در حال ساخت است.
ساخت مستند های دستمال سرخ ها، داستان کافی، راه رهایی و مجموعه مستند ۳۰ 

قسمتی راه خمینی در کارنامه مستندسازی تاج الدینی دیده می شود.
 آسایشگاه سالمندان و معلولان قم یکی از قدیمی ترین و بزرگترین مراکز نگهداری و 

توانبخشی شبانه روزی کشور است که با کمک مردم نیکوکار اداره می شود.

در گفت و گو با ابوالفضل معرفی تشریح شد:

عملکرد دفتر تسهیلگری و توسعه محلی 
شهر قائم

مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهر قائم به تشریح عملکرد این دفتر در یک 
سال اخیر پرداخت.

ابوالفضل معرفی، در گفت وگویی در رابطه با اقدامات یک سال اخیر دفتر تسهیلگری 
شهر قائم عنوان کرد: بعد از اینکه رئیس جمهور در سفر به استان قم از محله شهر 
قائم بازدید کردند جمع آوری ریل متروکه راه آهن شهر قائم و مشکلات جمع آوری 

اسماعیل آباد به مصوبات استانی تبدیل شد.
وی ادامه داد: در حوزه مشکلات شهرسازی نیز با پیگیری های دفتر تسهیلگری 
برخی از معابر محله شهر قائم اصلاح و جدول گذاری شدند همچنین بلوار شهید 
کبیری نیز که تصادفات زیادی که در آن اتفاق می افتاد با آرام سازی از مشکلاتش 
کاسته شد. همچنین مقرر گشت با قرار گرفتن در ردیف بودجه سال آینده نیز به چهار 

راه چراغ دار تبدیل شود.
وی با بیان اینکه محله شهر قائم اولین محله ای بود که همه ساکنان آن تحت پوشش 
بیمه سلامت قرار گرفتند، اظهار کرد: بعد از اینکه اعلام شد که سه دهک اول اقتصادی 
می توانند به طور رایگان از بیمه سلامت استفاده کنند با اعلام فراخوان و مراجعه به 
خانواده ها، مشخصات آنان جمع آوری و به اداره بیمه سلامت ارائه شد. همچنین بیش 

از ۵۰۰ تن از اتباع ساکن این منطقه نیز تحت پوش بیمه قرار گرفتند.
مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهر قائم بیان کرد: در بحث آموزش و فرهنگ 
سازی نیز کارهای متعددی صورت گرفته و کلاس های آموزشی مختلفی در زمینه 

فرهنگ اشتغال پذیری و اشتغال زایی برگزار شده است.
وی ادامه داد: آموزش های مهارتی منتهی به اشتغال زایی یکی از اهداف دفتر 
تسهیلگری شهر قائم است و در همین راستا کلاس های مهارتی مختلفی مانند 
خیاطی، عروسک بافی، کمک های اولیه، تزریقات و... برای بانوان خانه دار ارائه 
شده است که بیش از ۳۰۰ تن آموزش دیدند و حدود ۶۰ تن نیز به اشتغال پایدار 

رسیدند.
معرفی اضافه کرد: با همکاری نهادهای مختلفی مانند کمیته امداد امام خمینی 
)ره( و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( حمایت هایی مانند بسته های کمک معیشتی 
از خانواده های بد سرپرست، بی سرپرست، بی بضاعت و درگیر اعتیاد صورت گرفته 

است.
مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهر قائم با بیان اینکه دومین خانه احسان نیز 
در محله شهر قائم افتتاح شده است، تصریح کرد: خانه های احسان به صورت جهادی 

با نیروی های محلی در حوزه توانمندی سازی محلات فعالیت می کنند.
وی با اشاره به اینکه مطالبه گری یکی از زمینه های فعالیت خانه های احسان است، 
گفت: در خانه احسان هر محله به چند بخش تقسیم می شود که هر بخش یک شهردار 
خانم و آقا دارد که مسائل و مشکلات بخش مربوطه به آن ها منتقل می شود و آنان نیز به 

مطالبه آن بر می آیند و ستاد اجرایی فرمان نیز از آن ها حمایت می کند.
معرفی با اشاره به اینکه سومین خانه هلال محله شهر قائم به زودی افتتاح می شود، 
بیان کرد: ساختمان مرکز بهداشت محله شهر قائم نیز در فضای دهکده سلامت که 
چندین سال غیرفعال بود افتتاح شد و مرکز بهداشت قبلی نیز به مرکز مشاوره تبدیل 

شد.
 وی با بیان اینکه با پیگیری های دفتر تسهیلگری شهر قائم چندین طرح در ردیف 
بودجه شهرداری قرار گرفته است، یادآور شد: تعدادی از کوچه ها که خانواده شهدا در 
آن ساکن بودند و کوچه نام دیگری داشت با پیگیری های دفتر تسهیلگری مقرر شد نام 

کوچه به نام شهید مزین شود.

معاون جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تامین بذر مورد نیاز غله کاران قمی 
با  امسال  گفت:  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهود  معاون 
پیش بینی های انجام شده، بذر مورد نیاز غله کاران قمی به خوبی تامین شد و در اختیار 

متقاضیان قرار گرفت. 
محمد علی سلامی  در گفت و گویی اظهارداشت :امسال برنامه ریزی برای تامین بذر 
غله کاران خیلی خوب بود و کل بذر گندم و جو مورد نیاز کشاورزان قمی در داخل استان 

تولید شد و حتی مازاد آن در اختیار سایر استان های کشور نیز قرار گرفت.
وی با اشاره به تولید ۲ هزار و ۷۰۰ تُن بذر جو و گندم در ارقام و طبقات مختلف در 
قم، افزود: انواع بذرهای گندم و جو تولید شده در این استان کیفیت بالایی داشت و به 

همین دلیل مورد استقبال کشاورزان قرار گرفت.
وی ادامه داد: خودکفایی در تولید بذر به خصوص در زمینه محصولات راهبردی 
همچون گندم و جو از جمله عوامل موثر بر توسعه فعالیت های کشاورزی است و ما این 

موضوع را در استان با جدیت دنبال می کنیم.
سلامی گفت: با اجرای طرح های مختلف همچون استفاده از بذرهای سازگار با آب و 
هوای قم تلاش خواهیم کرد سطح تولید محصولات موثر در تامین امنیت غذایی مردم 

همچون گندم در مزارع استان حفظ شود.
وی بیان داشت: همچنین قم به عنوان یکی از استان های پیشرو کشور در زمینه 
پرورش دام و طیور شناخته می شود و تولید محصولات تامین کننده خوراک دام 
در آن از اهمیت بسیاری برخوردار است که در این رابطه نیز به دنبال حفظ سطح 
زیر کشت جو استان در کنار استفاده از سایر گیاهان مورد استفاده در خوراک دام 

هستیم.
بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، 
همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال 8۵۰ هزار تن در 

زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
می دهند  تشکیل  استان  روستاییان  را  قم  کشاورزی  بخش  بهره برداران  بیشتر 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی حدود ۵۰ درصد اشتغال روستاییان در بخش های 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح کرد:

نقش مؤثر هنرمندان در فرهنگ سازی 
مصرف بهینه آب 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به جایگاه هنرمندان در بین 
مردم گفت: هنرمندان می توانند نقش بسزایی در فرهنگ سازی مصرف بهینه آب و 

صرفه جویی در جامعه ایفا کنند. 
پنجاه و ششمین محفل طنز قمپز با موضوع ویژه بحران آب با حضور مدیرعامل، 
معاونین، کارکنان شرکت آب و فاضلاب استان و طنزپردازانی از شهرهای قم، شیراز 

و یزد برگزار شد.
مهندس حسن بختیاری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این مراسم با 
بیان اینکه استان قم به لحاظ شرایط اقلیمی در موقعیت گرم و خشک جغرافیایی گرفته 
است، اظهار کرد: موضوع تأمین آب به عنوان یکی از دغدغه های دائمی و همیشگی 

در این استان مطرح بوده است.
وی با اشاره بر اینکه رشد جمعیت نیاز آبی شهر را افزایش داده است، تصریح کرد: بر 
همین اساس و بالاجبار بخشی از نیاز آبی قم از فاصله ای در حدود ۳۰۰ کیلومتر تأمین 

می شود که قاعدتاً هزینه های زیادی را برای سیستم ایجاد می کند.
 بختیاری با تأکید بر اهمیت صرفه جویی و مدیریت مصرف در بخش های مختلف 
یادآور شد: در صورت عدم همکاری مردم قطعاً با چالش های بیشتری روبرو خواهیم 
بود و دغدغه های تأمین آب به عنوان یکی از مسائل اساسی، ما را از مباحث توسعه ای 

بازخواهد داشت.
وی با اشاره به نقش مهم و محوری فرهنگ سازی در مدیریت مصرف آب تصریح 
کرد: مجموعه هنرمندان به عنوان یکی از بخش های تأثیرگذار جامعه می توانند ما را در 

هدف گذاری تأمین آب سالم و پایدار به شهروندان یاری رسانند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم به راه اندازی پویش "۱۰ درصد کاهش، 
یک تابستان آرامش" اشاره کرد و گفت: بر اساس آمار و اطلاعات، اگر شهروندان ۱۰ 
درصد در بخش های مختلف صرفه جویی در مصرف آب داشته باشند تأمین آب پایدار 
از نظر کمی و کیفی در شهر محقق خواهد شد و تأسیسات آبرسانی نیز کارکرد بهتری 

خواهند داشت.
وی صرفه جویی ۱۰ درصدی مصرف آب را در کاهش شوری مؤثر دانست و عنوان 
کرد: با توجه به اینکه بخشی از آب قم از چاه های داخل شهر که به لحاظ، کیفی شور 
هستند تأمین می شود با کاهش مصرف، برداشت از چاه ها نیز کم شده و شوری آب 

نیز کاهش خواهد یافت.
شعرخوانی طنز با موضوع اهمیت آب، مدیریت مصرف و راهکارهای صرفه جویی از 

جمله بخش های این محفل ادبی بود.

بندی  دسته  در  جاری  هفته  ابتدای  از  شهرقم 
شهرهای کرونایی کشور، در فهرست شهرهای نارنجی 
قرار گرفت و از همین رو، استفاده از ماسک الزامی 

شد.
نقشه کرونایی کشور که تا یک ماه قبل، از رنگ های 
قرمز و نارنجی پاک شده بود و تعداد شهرهای زرد نیز 
رو به کاهش بود، به یکباره با افزایش موارد ابتلاء به 
کرونا، دوباره دستخوش رنگ های قرمز و نارنجی شد و 
از هفته جاری نیز، شهر تهران در وضعیت نارنجی قرار 

گرفته است.
بدون  همچنان  ترددها  که  است  حالی  در  این 
محیط های  در  ویژه  به  است .  ماسک  از  استفاده 
پرازدحام و شلوغ، که باید حتماً از ماسک استفاده 

کنیم.
و  شهر  سطح  از  میدانی  مشاهدات  و  گزارش ها 
رفت و آمد شهروندان، نشان می دهد که هنوز اغلب 
ندارند. در  از ماسک  به استفاده  شهروندان تمایلی 
و  قرمز  شهرهای  در  ماسک  از  استفاده  که  حالی 

نارنجی، الزامی است.
محمدمهدی گویا رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت، در ارتباط با علت بازگشت به 
روزانه،  مرگ های  افزایش  و  کرونایی  سخت  روزهای 

گفت: دلیل اصلی افزایش ابتلاء و مرگ ها این است 
این فصل شروع  در  نداشت کرونا  انتظار  که جهان 
مجدد داشته باشد و همه خود را برای پاییز و زمستان 
پاییز و زمستان  آماده کرده بودند. بنابراین احتمالًا 
سختی در پیش خواهیم داشت. حتی کشور امارات 
که ادعای پوشش ۱۰۰ درصدی واکسیناسیون داشت 

دچار جهش ویروس و همه گیری شد.
که  نشان می دهد  در کشور،  کرونا  روزانه  آمارهای 
ظرف دو هفته گذشته تا کنون، وضعیت مرگ های 
کرونایی به طرز نگران کننده ای در حال افزایش است. 
به طوری که یک ماه قبل، برای اولین بار مرگ های 
روزانه صفر شد، اما به یکباره شاهد ۲ رقمی شدن 

مرگ ها هستیم.
بهداشت، هفته گذشته ۱۴۷۱  وزارت  اعلام  بنابر 
مورد و این هفته ۴۱۱۹ مورد بستری کرونا در کشور 
داشته ایم. مرگ ها نیز از ۱8 به ۴۰ و در این هفته به 

۶۹ مورد رسید.
از ابتدای هفته جاری، ۵۷ شهر در وضعیت قرمز 
و 8۶ شهر نیز در شرایط نارنجی قرار گرفتند. ضمن 
اینکه تعداد شهرهای زرد از ۲۰8 به ۱۹۹ شهر و تعداد 
شهر  به ۱۰۶  شهر  از ۱۹۰  نیز  رنگ  آبی  شهرهای 

کاهش یافت.

اگر شرایط به همین شکل پیش برود، دور از انتظار 
نیست که خیلی زود نقشه کرونایی کشور از رنگ های 
زرد و آبی پاک شود و شرایط برای پاییز و زمستان، 

سخت و دشوار گردد.
هنوز تجربه تلخ موج های چهارم و پنجم را فراموش 
آن،  به دنبال  و  و بستری  ابتلاء  ایم که موارد  نکرده 
بود.  را وحشت زده کرده  و میر، مردم  افزایش مرگ 
بنابراین، اگر قرار باشد نسبت به رعایت سفت و سخت 
پروتکل ها، اقدام عاجل صورت نگیرد، بیم آن می رود 

که پاییز و زمستان سختی در پیش داشته باشیم.
این نکته نیز باید مورد توجه قرار گیرد که با شروع 
دانشگاه ها  و  مدارس  بازگشایی  شاهد  پاییز،  فصل 
خواهیم بود و همین موضوع می تواند بر نگرانی های 

ما بیافزاید. زیرا، حجم ترددها افزایش خواهد یافت.
همچنین، یکی دیگر از خطرات افزایش کرونا در 
پاییز و زمستان، سرد شدن هوا و بستن در و پنجره ها 
خواهد بود که می تواند به سرعت انتقال ویروس کمک 

بیشتری کند.
علیرضا ناجی رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با عنوان این 
مطلب که زیرسویه جدید اومیکرون با توانایی بسیار 
بالا تلاش دارد خود را در طبیعت حفظ کند، ضرورت 
استفاده از ماسک در تمامی فضاهای بسته و فضاهایی 
که ازدحام جمعیت وجود دارد را ضروری عنوان کرد و 
گفت: چهره کرونا تغییر کرده و وارد مرحله ای دیگر 
عمومی،  واکسیناسیون  همچنان  ولی  است،  شده 
رعایت فاصله اجتماعی و استفاده از ماسک برای قطع 
و یا کاهش زنجیره ویروس کرونا باید جدی گرفته شود.
کشوری  علمی  کمیته  دبیر  جماعتی  حمیدرضا 
کرونا، گفت: هر فرد مبتلا به زیرسویه BA.۵ می تواند 
۱8 نفر را آلوده و مبتلا کند. اگرچه میزان مرگ و میر 
این زیرسویه نسبت به ویروس دلتا خیلی کمتر است، 
اما با توجه به اینکه تعداد بسیار بیشتری از افراد را 
گرفتار می کند، میزان مرگ و میر آن به ویژه در افراد 

واکسینه نشده می تواند بیشتر شود.
و  کرونا  واکسن  یادآور  دوز  تزریق  برای  توصیه ها 
هشدار نسبت به عدم رعایت پروتکل های بهداشتی، 
به ویژه ماسک نزدن، می تواند زنگ خطری برای شدت 

گرفتن بیماری در پاییز و زمستان باشد.

پیش بینی کرونا در پاییز و زمستان؛

بازگشت به روزهای سخت کرونایی

با شوهری که به والدینش وابسته است چطور رفتار کنیم؟
اول  خانواده  به  حد  از  بیش  همسرتان  می کنید  فکر 
خود وابسته است؟ عاقلانه است که مردی را برای زندگی 
انتخاب کنید که رابطه خوبی با والدین خود داشته باشد، 
اما در عین حال باید با کسی وارد زندگی مشترک شوید که 
بتواند به راحتی به استقلال دست یابد. همسر شما باید 
بدون احساس گناه نسبت به والدین یا تصور اینکه در حال 
قربانی کردن رابطه اش با والدین خود است، مستقل بودن 
را در کنار شما تمرین و تجربه کند. اما اگر اینطور نبود چه؟ 
رفتار با شوهر وابسته به خانواده چگونه باید باشد؟ در ادامه 

این گزارش به این پرسش پاسخ خواهیم داد.
شیوه رفتار با شوهر وابسته به خانواده

ایجاد تعادل میان نزدیکی و حفظ یک فاصله منطقی در 
روابط میان پدر و مادر و فرزندان بالغ، چالش برانگیز است. 
در شرایطی که شوهر بیش از اندازه به خانواده اول خود 
وابسته است، تحت هیچ شرایطی نباید او را در موقعیتی 
قرار دهید که مجبور به انتخاب میان شما و مادر و پدرش 
باشد. زیرا در اینصورت انتخاب هر کدام از شما به معنای 
رها کردن دیگری خواهد بود و اینگونه او هرگز نخواهد 
توانست این روابط را مدیریت کند. اولین و مهمترین قدم 
در رفتار با شوهر وابسته به خانواده صحبت کردن با او 
است، اما مواظب نحوه بیان خود باشید. هرگز این موضوع 
را با نگرش انتقادی مطرح نکنید، این اقدام تنها باعث 
می شود او حالت دفاعی بیشتری بگیرد که منجر به ایجاد 
حس بیگانگی در شما خواهد شد. بیگانگی اولین خانه 
افسرده شدن است. در عوض، به همسر خود بگویید که 
به او علاقه مند هستید و نیاز دارید بیشتر توجه و حمایت او 
را داشته باشید. برای همسرتان شرح دهید زمانی که نحوه 
رفتار او را با خانواده اش می بینید بیشتر به یاد نیازهای 
خودتان می افتید. همچنین از او سوال کنید که آیا او نیز 

به توجه بیشتری از سوی شما نیاز دارد؟

البته گاهی تمام این مشکل مربوط به همسرتان نیست و 
بخشی از این مساله ممکن است به خاطر حساسیت بیش 
از اندازه شما باشد. به بیان دیگر حسادت نسبت به توجه 
همسرتان به هر فرد دیگری جز شما، این تصور را به وجود 
می آورد که شوهرتان به خانواده اش وابسته است. چنین 
حسادتی از احساس ضعف نسبت به خود ناشی می شود، 
این احساس باعث می شود که با توجه شوهرتان به شخص 
باشید.  داشته  شدن  طرد  احساس  شما  از  غیر  دیگری 
از سوی  بر توجهی که  اطمینان حاصل کنید که علاوه 
شوهرتان دریافت می کنید، به روش های دیگری نیز این نیاز 
به توجه را ارضا نمایید. برای مثال به اندازه کافی برای خود 
و علاقه مندی های خودتان وقت صرف کنید تا کمتر نیاز به 
توجه ویژه همسرتان یا سایر افراد مهم در زندگی تان را داشته 
باشید. به خاطر داشته باشید که گاهی علت وابستگی 
است،  گناه  حس  مانند  احساساتی  خانواده  به  شوهر 
بنابراین همواره باید مسائل را با مهربانی و احساس همدلی 

بیان کنید و سعی در حل ریشه ای مشکل داشته باشید.
نکات مهم در رفتار با شوهر وابسته

گاهی وابستگی شوهران به خانواده بیش از حد نیست و 
مرد تنها از والدین حمایت فکری و عاطفی دریافت می کند 
و در عوض از آن ها پشتیبانی می کند. درصورتی که این 
وابستگی بیش از حد باشد و باعث دخالت پدر و مادر او در 
زندگی مشترک شما شود، لازم است قدم های اساسی تری 
برداشته شود. هنگامی که برای حل این مشکل اقدام 
می کنید باید نکاتی را رعایت کنید، از مهمترین نکات در 

رفتار با شوهر وابسته به خانواده می توان اشاره کرد به:
۱. به همسر خود بگویید که دخالت های خانواده اش 
استقلال شما را خدشه دار می کنند. با او آرام صحبت کنید 
و از او بخواهید به شما کمک کند تا این مشکل را برطرف 

کنید.

۲. خشم ها و قضاوت های گذشته را به میان نکشید. تنها 
کافی است که به مثال های عینی از مشکلات پیش آمده 

در اثر دخالت های آنان در زندگی تان اشاره کنید.
۳. توجه کنید که در رفتار با شوهر وابسته به خانواده 
باید دلسوزانه و با مهربانی عمل کنید. از رفتار سرزنش گر 
کند.  بدتر  را  شرایط  می تواند  زیرا  بپرهیزید،  انتقادی  و 

جملات خود را به صورت خبری و با آرامش بیان کنید.
۴. هرگز سرزنش نکنید. همسر شما ممکن است به 
دلایلی مثل احساس گناه یا عدم توانایی در تصمیم گیری 
دچار چنین مشکلاتی شده باشد، بنابراین به او کمک 

کنید.
۵. محیط زندگی خود را تغییر دهید. گاهی ممکن است 
به دلیل کوتاه بودن محل زندگی شما با والدین همسرتان، 
جدایی عاطفی و روانی او از خانواده اش دشوارتر شود؛ 
بنابراین اگر با خانواده همسرتان زندگی می کنید یا در 
نزدیکی آن ها هستید، شاید بهتر باشد کمی فاصله ایجاد 

کنید و با نقل مکان استقلال بیشتری را تجربه کنید.
رفتار با شوهر وابسته به خانواده، رابطه مادر با پسر

وابستگی شوهر به خانواده یا خانواده اش به او، به دلایل 
مختلفی ممکن است وجود داشته باشد. عدم توانایی 
یا حتی تک  همسرتان در کنترل یک زندگی مستقل، 
فرزند بودن می توانند از عوامل این وابستگی ها باشند. 
مادر همسر شما  یا  پدر  با مرگ  گاهی چنین شرایطی 
تشدید می شوند. در همه مراحل توجه کنید که با همدلی 
و مهربانی در کنار همسرتان حضور داشته باشید و از او 
بخواهید در کنار شما برای تغییر قدم بردارد. در صورتی 
نیز مد نظر داشته باشید. فراموش  را  لزوم زوج درمانی 
نکنید تجربیات خود را در زمینه رفتار با شوهر وابسته به 
خانواده با ما و سایر همراهان ستاره ئر بخش ارسال نظر به 

اشتراک بگذارید تا راهگشای دیگران باشد.

آموزش نکات ایمنی به کودکان یکی از لازمات زندگی برای حفظ سلامت آن ها است. 
آموزش دادن به آن ها توسط والدین یا فردی که وظیفه ی نگهداری از کودک در منزل را 
بر عهده دارد باعث می  شود یک سری از مهارت  ها و توانمندی  ها را در برابر بروز خطرات 

به دست آورند و در حین مواجه شدن با آن بتوانند از خود محافظت نمایند.
زیرا این نکات آموزشی در رشد فردی کودک، مسئولیت پذیری، بالا بردن میزان هوش 
و توانایی بدنی او بسیار حائز اهمیت می باشد و کمک بزرگی به کودک می  کند پس لازم 
است برای در امان ماندن کودک خود از خطرات آموزش های ایمنی لازم را به آن ها یاد 

بدهید در غیر این صورت مستعد پذیرش آسیب  ها خواهند شد.
چگونگی آموزش دادن نکات ایمنی به کودکان به شرح زیر است.

آموزش دادن و ارائه اطلاعات به کودک باید متناسب با سن او مطرح شود و نحوه 
بیان شما به گونه  ای باشد که از حالت واقعی خیلی فاصله نداشته باشد یعنی مسائل و 
خطراتی را برای کودک گوشزد کنید که نه خیلی پیش پا افتاده به نظر برسد و نه خیلی 
دور از واقعیت باشد همچنین باید آگاه کردن کودک از خطرات اطرافش به گونه  ای باشد 

که باعث ترس و وحشت و منزوی شدن کودک نشود.
چند مورد از آموزش های ایمنی برای کودکان

1- اجتناب از وسایل پرخطر
آموزش نکات ایمنی به کودکان در وهله اول شامل این موارد می باشد که به کودکان 
بگویید کارهایی که ایجاد خطر می  کند را انجام ندهد و از آن اجتناب نمایند به طور 
مثال از چاقو و کبریت و لوازم برقی استفاده نکنند زیرا ممکن است برای شان خطر 
آفرین باشد اما ضمن این آموزش باید استعمال درست و صحیح آن را نیز به کودکان 

خود یاد بدهید .
۲- آموزش رد شدن از خیابان

آموزش قواعد اجتماعی در جامعه برای فرزندان بسیار لازم و ضروری می باشد به طور 
مثال آموزش دادن کودک برای عبور از خیابان و یا توقف پشت چراغ قرمز یکی از این 
موارد می باشد شما باید به کودک خود آموزش دهید که هنگام رد شدن از خیابان به 
سمت چپ و راست خود نگاه کند و بعد رد شود و رنگ چراغ های راهنما را با آموزش 
بدهید و بگویید زمانی که چراغ قرمز است باید توقف کند و از خط هایی که محل عبور 

عابران می باشند عبور نمایند .
۳- هشدار در مورد افراد غریبه

به کودکان خود آموزش بدهید که به افراد غریبه خیلی نزدیک نشوند اگر در منزل 
تنها هستند در را برای غریبه ها باز نکنند اما طوری رفتار نکنید که افراد غریبه ای که 
در خیابان  ها یا در فروشگاه ها می بینند به نظرشان افراد خیلی بدی بیایند به گونه  ای 
این نکات ایمنی را آموزش بدهید که شرایط خطر در هنگام مواجه شدن با غریبه را درک 
کنند به طور مثال وقتی یک غریبه با دادن خوراکی می  خواست کودک را گول بزند و او 
را به خود به جایی ببرد این جا احساس خطر کند و با او حرف نزند آموزش شما باید به 

گونه  ای نباشد که اگر یک غریبه که در صف انتظار جای قرار گرفته به کودک شما لبخند 
زد یا با او شوخی می کند ترس کودک را بردارد .

4- آموزش دادن آدرس و نشانی
به کودک خود اسم و تلفن و نشانی منزل را یاد بدهید یکی دیگر از آموزش های نکات 
ایمنی برای کودکان این است که مشخصات کامل فردی و محل زندگی را به کودک یاد 
بدهیم که اگر کودک گم شده یا در مسیر اتفاقی برایش افتاد از طریق آن بتواند پدر و 
مادر و آدرس منزل خود را پیدا کند چیزی که مهم است این جاست که به کودک آموزش 

دهید این آدرس را به هر کسی ندهد و فقط در شرایط بحرانی از آن استفاده نماید.
5- آموزش ارتباط برقرار کردن با پلیس

یک کودک باید آموزش این را دیده باشند که در مواقعی که خطر برایش پیش می  
آید مثلًا تصادف کرده یا فردی می خواهد را گول بزند یا حتی زمانی که گم شده شماره 
پلیس را بلد باشد و در صورت نیاز با آن ها تماس بگیرد لازم است این آموزش  ها را طی 

یک بازی به کودک خود یاد بدهید تا در ذهن او بماند.
۶- آموزش پیدا کردن محیط امن

یکی دیگر از موارد آموزش نکات ایمنی به کودکان این است که به کودک آموزش 
بدهید اگر در شرایط خطرناک قرار گرفته چگونه می  تواند یک محیط مناسب که امنیت 
بیشتری دارد را پیدا کند به طور مثال اگر در خارج از محیط خانه احساس خطر کرد به 

یک جای شلوغ مانند مغازه، یا کافی شاپ برود.
7-آموزش ماندن در محل

یکی دیگر از آموزش  های نکات ایمنی به کودکان این است که به آن ها یاد بدهید 
اگر در یک محیط گم شد و والدین خود را پیدا نکرد دستپاچه نشود و در هر جایی که 
آن ها را گم کرده بماند و از جایش تکان نخورد زیرا در این شرایط بهتر می توانند کودک 

خود را پیدا کنند.
۸- آموزش شناخت اعضای بد

به کودک خود اسم اندام های خصوصی شان را یاد بدهید و به آن ها بگویید به هیچ 
وجه حق ندارد آن ها را لمس کند یا ببیند اگر آن ها اسم این اندام ها را بلد نباشند و به 
معلم یا کسی بخواهد بگویند که در خطر هستند شاید معلم متوجه منظور کودک  نشود 
و به حرف او اعتنایی نکند اما اگر اسم آن را بگوید دیگران متوجه می  شوند و به حرف 

آن ها اهمیت می دهند.
۹- اجتناب از پنهان کاری

دور ماندن از راز و پنهان کاری یکی که از چندین آموزش  نکات ایمنی به کودکان است 
امکان دارد افراد سودجو کودک را بترسانند و بگوید اگر این حرف را به پدر و مادر خود 
بگوید فلان کار را می کند به کودک یاد بدهید در همچنین مواقعی خانه و پدر مادر 
برایش بسیار امن هستند و هیچ چیز پنهانی بین شما و او وجود ندارد و هر مسئله ای را 

باید با شما در میان بگذارد.

آموزش نکات ایمنی به کودکان با ۹ راهکار کلیدی
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عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد :

احتمال اجرای کالابرگ الکترونیکی
 از ماه مرداد

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: قرار است که نرم افزاری را اجرایی کنند 
که پرداخت ۶ الی 8 قلم کالا در قالب این نرم افزار به شکل الکترونیکی انجام شود، 
یعنی مشمولان این طرح وارد نرم افزار می شوند و فروشگاه هایی که برای فروش 
تعیین شدند هم این نرم افزار را دارند. اتفاقی که پس از اجرای این طرح اتفاق 
خواهد افتاد، این است که مردم این اقلام موجود در نرم افزار را به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ خریداری کرده و مبلغ را پرداخت می کنند و مابه التفاوت این مبلغ را دولت 

به فروشنده پرداخت می کند.
سید کریم حسینی نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی ، درخصوص 
اثرات منفی ادامه پرداخت نقدی یارانه ها و تصمیم درخصوص پایان این روند، 
گفت: خب در اینکه این پرداخت ها اثر تورمی دارد قطعاً اثر تورمی خود را در کشور 
گذاشته است و اگر این روش ادامه پیدا کند، راه صحیح و راه حل مشکل تورم و 
گرانی نیست به همین خاطر دولت وعده ای که داده الکترونیکی کردن پرداخت ها 

است.
وی ادامه داد: قرار است که نرم افزاری را اجرایی کنند که پرداخت ۶ الی 8 قلم 
کالا در قالب این نرم افزار به شکل الکترونیکی انجام شود، یعنی مشمولان این 
طرح وارد نرم افزار می شوند و فروشگاه هایی که برای فروش تعیین شدند هم این 
نرم افزار را دارند. اتفاقی که پس از اجرای این طرح اتفاق خواهد افتاد، این است 
که مردم این اقلام موجود در نرم افزار را به قیمت شهریور ۱۴۰۰ خریداری کرده 
و مبلغ را پرداخت می کنند و مابه التفاوت این مبلغ را دولت به فروشنده پرداخت 

می کند.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اضافه کرد: این نرم افزار می تواند از تزریق پول 
به جریان اقتصادی کشور جلوگیری کند و راه حلی است که دولت وعده داده که 

کار به این شکل اجرایی شود.
حسینی در پاسخ به این سوال که زمان اجرای این طرح نرم افزاری چه زمانی 
خواهد بود؟، گفت: من شنیده بودم که این طرح قرار بود از تیر ماه اجرایی شود 
که نشد و تیر هم به صورت نقدی پرداخت شد اما با صحبت هایی که شده  به نظر 
می رسد که در روزهای نزدیک اجرا و پیاده سازی آن انجام شود و برای ماه مرداد به 

بهره برداری برسد.
وی عنوان کرد: اجرای این طرح تاثیر مثبت خود را خواهد داشت و قیمت ها 
واقعی می شوند اما نگرانی که وجود دارد برای کالاهایی است که خارج از این 
نرم افزار هستند که ما به دولت تذکر لازم را دادیم باید سازوکار نظارتی در مورد 
سایر اقلام هم وجود داشته باشد که جلوی این مساله گرفته شود و سایر اقلام 

قیمت هایشان بدون تغییر بماند.

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد؛

اختصاص ۸۰ هزار تن برنج و شکر
 برای ایام محرم و صفر 

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران در آستانه ماه محرم از اختصاص 8۰ هزار 
تن برنج و شکر از محل ذخایر راهبردی کالاهای اساسی این شرکت برای برپایی 

آیین های ایام محرم و صفر خبر داد.
سعید راد در آستانه ماه محرم از اختصاص 8۰ هزار تن برنج و شکر از محل ذخایر 
راهبردی کالاهای اساسی این شرکت برای برپایی آیین های ایام محرم و صفر خبر 
داد و گفت: این اقلام به منظور تهیه و توزیع نذورات با قیمت های مصوب در اختیار 

هیئت های مذهبی، تکایا و دسته های سوگوار قرار می گیرد.
این مقام مسئول با اعلام اینکه این کالاها شامل ۵۰ هزار تن برنج و ۳۰ هزار تن 
شکر است، افزود: توزیع اقلام مذکور که برای ماه های محرم و صفر در نظر گرفته 
شده است، به زودی آغاز می شود و در طول ایام سوگواری تا پایان ماه صفر ادامه 

خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه تخصیص اقلام فوق در هر استان برعهده کارگروه تنظیم 
بازار آن استان قرار دارد، اظهار کرد: ادارات کل غله و خدمات بازرگانی استان ها، 
مقدار تعیین شده از این کالا را به نمایندگانی که از سوی سازمان جهاد کشاورزی و 

سازمان تبلیغات اسلامی استان معرفی می شوند، تحویل خواهند داد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر اینکه در طرح عرضه کالاهای اساسی 
برای این ایام گرانقدر، قیمت هر کیلوگرم برنج پاکستانی ۱۹ هزار تومان، برنج 
هندی ۱۷ هزار تومان، برنج تایلندی ۱۱ هزار تومان و شکر ۱8 هزار تومان تعیین 
شده است، خاطرنشان کرد: این کالاها از محل انبارهای ادارات کل غله و خدمات 

بازرگانی استان ها تأمین شده است.
به گزارش مهر، برنج های اختصاص یافته در کیسه های ۱۰ کیلویی و شکرهای 
تخصیص داده شده در کیسه های ۵۰ کیلویی بسته بندی شده  و با قیمت های 

مصوب توزیع خواهند شد.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت اعلام کرد؛

معامله برد- برد ایران و روسیه با اجرای 
تفاهم نامه نفتی ۴۰ میلیارد دلاری

 مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت )متن( از تفاهم نامه مشترک امضا 
شده میان ایران و روسیه به عنوان مصداق معامله برد- برد یاد کرد و گفت: این 

تفاهم نامه فصل جدیدی از روابط را میان دو کشور باز خواهد کرد.
»ابوذر شریفی« درباره تفاهم نامه اخیر میان شرکت ملی نفت ایران و گازپروم 
روسیه، افزود: امضای این یادداشت تفاهم و اجرایی شدن آن می تواند تحولات 

مثبتی را در صنعت نفت و گاز ایران به ویژه میادین گازی فراهم آورد.
وی اضافه کرد: پیگیری این تفاهم نامه و به نتیجه رسیدن آن باید در اولویت 

اقدامات شرکت ملی نفت و شرکت های تابعه قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت متن با اشاره به اینکه نیاز امروز صنعت نفت و گاز کشور، 
سرمایه گذاری و استفاده از فناوری های پیشرفته و نیاز امروز روسیه راه اندازی 
کریدور شمال-جنوب برای سوآپ فرآورده های نفتی است، ابراز امیدواری کرد: 

این تفاهم نامه بتواند گام موثری در تحقق اهداف طرفین باشد.
وی یادآور شد: به مدد این همکاری های مشترک، کشور علاوه بر بهره مندی از 
عواید انتقال فرآورده های نفتی، گاز و حتی نفت خام از کشورهای حاشیه دریای 
خزر به دریای عمان و آب های آزاد، می تواند از سرمایه گذاری لازم برای توسعه 

میادین نفت و گاز بخصوص میادین مشترک بهره مند شود.
موجود  قراردادهای  است  لازم  راستا  این  در  البته  تصریح کرد:  شریفی 
آسیب شناسی شده و با انجام تغییرات لازم متناسب با شرایط میادین مورد توسعه، 

از قابلیت فناورانه و تجارب شرکت های معتبر بین المللی روسی استفاده شود.

مشاور وزیر اقتصاد  خبرداد:

تجهیز بیش از ۹۰ درصد نانوایی ها
 به کارتخوان هوشمند

مشاور وزیر اقتصاد گفت: در طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان، تاکنون بیش 
از ۹۰ درصد از نانوایی های سراسر کشور به کارتخوان هوشمند مجهز شده اند.

محمد جلال  اظهارداشت :تعداد ۷۵ هزار نانوایی سنتی فعال در سراسر کشور 
تاکنون بیش از ۹۰ درصد آن ها به سیستم کارتخوان هوشمند مجهز شده اند.

او با بیان اینکه دولت سالانه ۱۳۵ هزار میلیارد تومان یارانه به نان تخصیص 
می دهد، افزود: به طور میانگین حدود ٣٠ تا ۴۰ درصد میزان آردی که توسط 
دولت بین نانوا ها توزیع می شود، از چرخه تولید و پخت نان خارج و به سمت پخت 

نان فانتزی و شیرینی ها و قنادی ها می رود یا به دامداری ها می رسد.
مشاور وزیر اقتصاد گفت: هم اکنون بر مبنای تعداد تراکنش کارتخوان های 
مستقر در نانوایی ها، بیش از ۹۰ درصد نانوایی های کشور تحت پوشش این طرح 
قرار گرفته اند و حدود ۴۰۰۰ نانوایی دارای قابلیت نصب باقیمانده هم حداکثر تا 

یک هفته دیگر تحت پوشش طرح قرار می گیرند.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: با توجه به سیاست هایی که ایران 
درباره مذاکرات برجام در پیش گرفته؛ هر آن، ممکن است فشارهای تحریمی بر 
صادرات و فروش نفت ایران بیشتر شود. اساسا دلیل افزایش فروش نفت ایران 
این بود که امریکا قصد داشت از این مسیر، چراغ سبزی به ایران نشان دهد و 
حس نیت امریکا تلقی و در نهایت باعث این شود که در مذاکرات به نتیجه ای 

برسند که گویا آقایان بنا ندارند در مذاکرات به نتیجه ای برسند.
پدرام سلطانی درباره بازگشت نرخ حقوق ورودی گمرکی به ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اظهار داشت: طبق آنچه که اعلام شده، مبنای محاسبه حقوق ورودی گمرکی 
به ارز ۴۲۰۰ تومانی بر نمی گردد و قرار بر این است که حقوق ورودی از ۴ درصد 
به یک درصد کاهش پیدا کند. البته باید این نکته را هم درنظر گرفت که اساسا 
دولت سیزدهم پیش بینی ناپذیر است و نمی توان به طور دقیق گفت در اجرا، 
کدام تصمیم پیاده سازی می شود اما طبق اعلام رسمی دولت، کاهش حقوق 

ورودی مواد اولیه و واسطه با لایحه دو فوریتی در حال بررسی است.
وی ادامه داد: معقتدم آثار و تبعات افزایش نرخ حقوق ورودی باید از قبل 
پیش بینی می شد و فهم این موضوع که افزایش نرخ حقوق ورودی باعث افزایش 
قیمت ها می شود، بسیار ساده بود. همان زمانی که لایحه بودجه تنظیم شد و 
متوجه تغییرات در تعیین نرخ ورودی حقوقی شدیم، این هشدار را دادیم که با 
این تصمیم حقوق ورودی، تا ۶ برابر افزایش پیدا می کند اما متاسفانه نه دولت به 
این هشدارها اعتنایی داشت و نه مجلس تصویر درستی از این سیاست و تصمیم 

داشت.
سلطانی افزود: در نهایت در اجرا هم دیدیم افزایش شدید حقوق ورودی، 
قیمت های مواد اولیه، وارداتی و بهای کالاهای تولید شده را تحت تاثیر گذاشت. 
تصمیم افزایش نرخ حقوق ورودی گمرکی بر روی حجم در گردش تجار و تولید 
کننده هم اثر گذاشت و فشار سنگینی بر آن وارد کرد. معقتدم این یک تصمیم 
بسیار نادرستی بود که حالا پس از ۴ ماه به این نتیجه رسیدند که این تصمیم را 

اصلاح کنند.
این کارشناس اقتصادی درباره تاثیر تصمیم اصلاح نرخ حقوق ورودی گمرکی 
بر کاهش تورم ایجاد شده، گفت: تورم را نمی توان تنها در بستر این تغییر تحلیل 
کرد چراکه سایر سیاست ها و مولفه ها در شرایط کنونی از جمله سیاست های 
پولی و مالی، تحریم های موجود  که احتمال تشدید آن هم وجود دارد، وزن 
زیادی در تورم ایجاد کرده و مهم تر اینکه منجر به ایجاد تورم انتظاری شده و 
نوک پیکان در ماه های آینده باز هم نرخ تورم را با شیب زیادی رو به بالا را نشان 

می دهد.
سلطانی افزود: اتفاقی که با اعمال حذف ارز ترجیحی که ابتدای سال رخ داد، 
به اندازه خود تورمِ هزینه را به بازار ایران تحمیل کرد و طبیعتا کاهش نرخ حقوق 
ورودی می تواند مقداری شیب رو به بالای تورم را کمتر کند اما به طور قطع تورم 
را کاهش نمی دهد بلکه شیب رو به بالای نرخ تورم را به اندازه ای در ماه های 

آینده کمتر می کند.
وی تاکید کرد: اما اتفاق مهم و فشاری که پس از اعلام کاهش نرخ حقوق 
اقتصادی  آثار  تاخیری،  با  می تواند  و  شده  تحمیل  بازار  به  گمرکی  ورودی 
را به حالت  بازار  نامناسبی برای کشور  به همراه داشته باشد این است که 
انتظار فرو برده بطوریکه خرید و فروش در بازار کُندتر از دو هفته گذشته شده و 
بسیاری ها از هر گونه معامله ای دست نگهداشته اند و تصورشان این است که با 
اعمال این تصمیم در روزهای آینده، اگر امروز دست به خرید مواد اولیه بزنند، 

زیان می کنند.
این فعال اقتصادی در گفت وگو با ایلنا، ادامه داد: براساس اطلاعات میدانی، 
این تصمیم حتی باعث شده تخلیه و ترخیص کالا هم کُند شود البته این روند 

واکنش طبیعی واردکنندگان و خریداران مواد اولیه است که خرید و ترخیص  را 
به تاخیر بیندازند تا اصلاح نرخ حقوق ورودی و اعمال آن ضرر و زیانی به آنها وارد 
نکند. از این رو به نظر می آید، تا حدی آهنگ خرید و فروش کُندتر شده و فعالان 
در حال رصد این هستند که این سیاست در چه بازه زمانی به اجرا می رسد. اگر 
اجرای آن قریب الوقوع باشد تاخیر در خرید و فروش جدی تر ادامه پیدا می کند.
سلطانی افزود: اما اگر احساس بازار این باشد که اصلاح نرخ حقوق ورودی 
در یکی دو ماه آینده به انجام نمی رسد، روند خرید و فروش به حالت و روال 
قبلی برمی گردد اما دوباره در آستانه اجرای این تصمیم، بازار به حالت انتظار 
می رود. اما در این بین موضوع مهم این است که اندازه آسیب وارد شده ناشی 
از این بی برنامگی ها و سیاست های ناپایدار به تجارت و اقتصاد کشور بیشتر از 
اجرای یک تصیم اشتباهِ پایدار است. به این معنا که اگر در اجرای یک تصمیم 
اشتباه، ثباتی وجود داشته  باشد آثار مخرب آن کمتر از تغییر مدام سیاست ها 
چه به سمت اصلاح درست و چه به سمت اشتباه است چراکه تغییر سیاست ها 

تشویشی در بازار ایجاد می کند که آن لطمه بزرگتری را وارد می آورد.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه برخی از 
مسئولان پیش بینی افزایش ۵ الی ۶ درصدی در نرخ تورم پس از حذف ارز 
ترجیحی را داشتند، به نظر شما با افزایش ۱۲.۲ درصدی نرخ تورم خردادماه 
آیا مطالعات دولت درباره افزایش نرخ تورم حاصل از حذف ارز ترجیحی درست 
بوده ؟ اظهار داشت: مطالعه جدیدی در این خصوص به چشمم نخورده و براورد 
اثر ۵-۶ درصدی حذف ارز دولتی بر نرخ تورم، مربوط به تورم سالانه بوده است 
که از دید من می تواند چنین باشد اما نرخ تورم ماهانه بالای خرداد ماه که در 
تیرماه هم کم و بیش همان محدوده خواهد بود در پهنه یک سال به افزایش 
۶-۵ درصدی تورم منجر می شود. فشاری که حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی به جامعه 

وارد کرد و تورم انتظاری که با این ساز و کار به وجود آورد، یک فاجعه جدی بود.
سلطانی گفت: آقایان اگر قصد اجرای از پیش برنامه شده حذف ارز ترجیحی 
در اردیبهشت ماه را داشتند باید پیش از اجرای آن نرخ های گمرکی را کاهش 
می دادند و پیش از آن سیاست های حمایتی را اعمال می کردند و به این توجه 
داشتند که حذف ارز ترجیحی بر روی صنایعی که از این ارز استفاده می کنند 

مانند دامداران و ... چه اثری می گذارد و چگونه می توانند تبعات آن را مدیریت 
کنند و کاهش دهند.  

وی ادامه داد: درباره دلیل حذف ارز ترجیحی، ضن قوی این است که دولت 
به یک باره متوجه شده که در چالش تامین ارز قرار دارد و ارزی هم در اختیار 
ندارد از این رو تصمیم گرفت که قیمت ها را افزایش دهد و که این را یک تصمیم و 

واکنش حساب نشده می دانم.
این کارشناس اقتصادی افزود: اگرچه در تنظیم و بررسی قانون بودجه مجلس 
هم توپ را در زمین دولت انداخت که در این باره دولت تصمیم بگیرد اما دولت 
باید می دانست که به چه شیوه ای، چه زمانی و با چه ساز و کاری تصمیم بگیرد 
که شرایط فعلی را به وجود نیاورد که چنین به نارضایتی عمومی در جامعه 
دامن نزد و شاهد آن هستیم که واقعا سرمایه اجتماعی دولت و حکومت به 

حداقل ترین حد تاریخی خودش رسیده  است.
رشد پایه پولی و نقدینگی در ماه های آینده 

سلطانی درباره ادعای بانک مرکزی مبنی بر اینکه منفی شدن نرخ رشد 
نقدینگی در فروردین ماه، نوید بهبود شاخص های اقتصادی و ادامه این روند 
در ماه های آینده را می دهد، تاکید کرد: کاهش نرخ رشد نقدینگی به هیچ وجه 
نمی تواند ادامه پیدا کند و دلیل آن هم بسیار ساده و مشخص است؛ دولت 
با یک کسری بودجه بسیار هنگفتی مواجه است. سیاست های پولی هم با 
تردستی کردن پیش نمی روند بنابراین چطور در این شرایط امکان کنترل نرخ 
رشد نقدینگی وجود دارد؟ مگر اینکه دولت حقوقی به کارمندان و بازنشسته ها 
و هزینه های جاری را پرداخت نکند چراکه سهم اصلی بودجه دولت در بخش 
جاری است و از پرداخت  بودجه عمرانی هم تا آنجا که می توانستند زده اند و 

معمولا درصد تحقق بودجه عمرانی پایین است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه از دیگر مواردی که می توانست بخشی از 
کسری بودجه را پوشش دهد، فروش نفت است و در ابتدا هم دولت از افزایش 
قیمت و فروش نفت ذوق زده شده بود، گفت: با توجه به رشد قیمت نفت، 
درآمدهای حاصل از فروش نفت هم افزایش پیدا کرده اما به نظر می رسد میزان 
آزادسازی ارزهای نفتی کشورمان دچار چالش شده  است ضمن اینکه روسیه 
هم در بازار نفت رقیب جدی ایران شده و فروش نفت ایران نسبت به پیش از 
جنگ روسیه و اوکراین به نوسان افتاده و از سوی دیگر آهنگ افزایش قیمت نفت 

کُندتر شده و نشست کرده است.
افزایش فروش نفت با چراغ سبز آمریکا بود

 سلطانی تاکید کرد: از سوی دیگر با توجه به سیاست هایی که ایران درباره 
مذاکرات برجام در پیش گرفته؛ هر آن، ممکن است فشارهای تحریمی بر 
صادرات و فروش نفت ایران بیشتر شود. اساسا دلیل افزایش فروش نفت ایران 
این بود که امریکا قصد داشت از این مسیر، چراغ سبزی به ایران نشان دهد 
و حس نیت امریکا تلقی شود و در نهایت باعث این شود که در مذاکرات به 

نتیجه ای برسند که گویا آقایان بنا ندارند که در مذاکرات به نتیجه ای برسند.
این کارشناس اقتصادی افزود: بنابراین با توجه به روند مذاکرات،  از این بابت 
هم نمی توانیم خوش بین باشیم که در ماه های آینده از محل فروش نفت به طور 
مستقیم ریال آن بخشی که در بودجه دیده شده، تامین شود و از این بابت واژه 
مستقیم را بکار می برم که اگر دولت نفت را به فروش برساند و ریالش را از بانک 
مرکزی بگیرد و دلار بلوکه شده را به ازای آن برای بانک مرکزی در نظر بگیرد، 
در واقع بانک مرکزی دلاری در اختیار ندارد که به فروش برساند، بنابراین باید 
دوباره پول چاپ کند. از این رو هیچ تردیدی وجود ندارد در ماه های آینده با 
آهنگ نسبتا بالایی با افزایش پایه پولی،  افزایش حجم نقدینگی و افزایش نرخ 

تورم مواجه می شویم.

یک کارشناس اقتصادی :

فشار تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، فاجعه جدی است

یارانه  هزینه  گفت:  برق  تولیدکننده  شرکت های  سندیکای  هیات مدیره  رییس 
پرداختی به برق بسیار بالا است، اگر در سال ۳۴۲ هزار میلیون کیلووات برق مصرف 
شده باشد، به نرخ گاز صادراتی و یا خوراک پتروشیمی ها )میانگین ۲۰ سنت دلار( 
۱۶.۲ میلیارد دلار فقط یارانه سوخت داده می شود، پرواضح است که امکان فوری 

تغییر قیمت فروش برق میسر نیست، ولی نباید این رویه ادامه یابد.
ابراهیم خوش گفتار در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نصب کنتورهای چندتعرفه ای 
باید خیلی سریع انجام شود وآنچه که تاکنون نصب شده است، با برنامه ریزی تعرفه 
های آنها را عملیاتی کنیم، اظهار کرد:  برق کالایی است که مستقیم از تولید به مصرف 
می رسد و امکان ذخیره سازی ندارد، ولی امکان مدیریت مصرف آن با کنتور چندتعرفه 
وجود دارد. مشترکی که ماهانه ۱۰۰۰ کیلووات مصرف می کند، شاید از مصرف کننده 
۳۰۰ کیلوواتی بهتر مصرف کرده باشد، چرا که مصرف بالا را در ساعات غیر پیک شب 
تا صبح انجام داده باشد، ولی زمان مصرف آن ۳۰۰  کیلووات ساعت، در اوج پیک 
مصرف بوده که به شبکه فشار وارد کرده. در این باره، هدایت و آموزش مصرف کننده 

امری مهم واساسی است.
وی افزود: ایجاد هماهنگی بین وزارت نفت و نیرو و سازمان محیط زیست و سازمان 
برنامه و بودجه برای اجرای قانون رفع موانع تولید و تشویق سرمایه گذاران برای ورود 
به حوزه تولید برق. مصرف بهینه گاز و دیگر فرآورده های نفتی در حوزه تولید برق 

می تواند موجب افزایش بهره وری و کاهش هزینه های تولید شد.
رییس هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق اظهار کرد: توجه ویژه به 
سرمایه گذاران در حوزه برق متاسفانه تنگ نظری و روش های غیرقانونی و غیرحرفه ای 
باعث ایجاد مشکلات امروز صنعت برق شده است و باید در حوزه تفکر در صنعت برق 

طرحی نو در انداخت امیدوارم محقق شود.
خوش گفتار با بیان اینکه در باره برنامه ها، سیاست گذاری ها و عملکرد وزارت نیرو 
در سال های اخیر که پیامدهای نامطلوبی برای صنعت برق و اقتصاد ملی کشور 

داشته است، کمیسیون اقتصادی مجلس گزارش مفصلی را تهیه و ارائه کرده و برای 
پی گیریبه قوه قضاییه ارجاع شده است،  ابراز امیدواری کرد که با پیگیری و اجرای این 

مساله، تغییری در رویکردها و سیاست های وزارت نیرو ایجاد شود.
وی با اشاره به این تغییرات اصلاحی، تاکید کرد: هزینه تمام شده تولید و تامین برق 
در کشور بسیار بالا است و باید طرحی نو درانداخت تا هزینه ها کاهش و بهره وری این 
صنعت افزایش یابد. یکی از عوامل ایجاد هزینه بسیار بالایِ تمام شده در تولید برق، 
عدم توجه به میزان مصرف سوخت )گاز، گازوییل، نفت کوره( و آب  در نیروگاه ها 
است. هزینه سوخت بر مبنای نرخ امروز در اروپا برای هر کیلووات برق حدودا ۱۰ هزار 
تومان است و به نرخ گاز صادراتی ۲۰۰۰ تومان است. این هزینه می تواند با بالا بردن 
راندمان نیروگاه ها و اجرای آیین نامه اجرایی ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید کاهش 

یابد.
رییس هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق با بیان اینکه با وجود 
واگذاری ۶۰ درصد تولید برق به بخش خصوصی، تشکیلات وزارت نیرو طی سال های 
۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ گسترش یافته است، گفت: افزایش تعداد نیروی انسانی و توسعه 
سازمان های زیرمجموعه، هزینه های تولید برق توسط وزارت نیرو را  بالا برده است. 
باید در این زمینه اقدام اساسی برای تغییر ساختاری متناسب با گستره ماموریت و 

فعالیت های وزارت نیرو در امور برق با هدف تعدیل هزینه ها انجام گیرد.

رییس هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده:

 برق سالانه ۱۶ میلیارد دلار یارانه تولید برق پرداخت می شود!

رییس خانه معدن ایران تاکید کرد؛
لزوم حمایت جدی از بهره بردارن معدنی و تامین امنیت آنان

رییس خانه معدن ایران با تاکید بر لزوم حمایت جدی از 
بهره بردارن معدنی و تامین امنیت آنان، خواستار آن شد تا 
وزارت صمت صفر تا ۱۰۰  پرداختی های بخش معدن به 

دولت و نحوه هزینه کرد آنها را بر عهده بگیرد.
»محمدرضا بهرامن« افزود: دغدغه های ناشی از حضور 
بیشتر  حال  در  روز  هر  معدن  بخش  در  محلی  معارضان 

شدن و جدی تر شدن است.
وی بیان داشت: اگر این موضوع به شکل مطلوب کنترل 
نشود، این معارضان به تدریج به عامل جلوگیری از توسعه 
نخواهیم  عمل  در  و  شد  خواهند  تبدیل  معدن  بخش 

توانست قانون معادن را به خوبی اجرایی کنیم.
رییس خانه معدن ایران خاطرنشان کرد: قانون معادن 
و  تبصره ها  در  که  است  جامعی  و  خوب  بسیار  قانون 
در  کردن  هزینه  برای  دولتی  حقوق  از  درصدی  آن  مواد 
زیرساخت های همان استان ها و مناطق محل بهره برداری، 
همچنین برای منابع طبیعی و محیط زیست در نظر گرفته 

شده است.
وی ادامه داد: با وجود مسائل یاد شده، اما از آنجایی که 
پرداختی ها به دولت از محل حقوق دولتی و فعالیت های 
معدنی به موقع هزینه نمی شود، در ادامه به دردسرهایی 
انجامیده و ساکنان مناطق هم جوار معادن را نگران می کند 

و نقطه شروع مخالفت ها و تعارضات همین جاست.
بهرامن تصریح کرد:  اثر نامطلوب این تعارضات آسیب 
برای عده ای  را  راه  ادامه  اینکه در  تولید است، ضمن  به 
که می توانند مطالبه گری های بیجا داشته باشند هموار 
می کند که متأسفانه یکی از موارد آن را به تازگی در استان 

اردبیل شاهد بودیم.
وی یادآور شد: نباید فراموش کرد وقتی در محدوده ای 
پروانه بهره برداری معدنی اخذ کرده و وارد عملیات فرآوری 
می شویم، زمین های آن حوزه متعلق به منابع طبیعی است 

که بر اساس ضوابط و مقررات در اختیار بهره برداران قرار 
داده شده است.

رییس خانه معدن ایران اضافه کرد:  امروز با معارضانی 
در جای جای مناطق معدنی کشور مواجهیم که مدعی 
و  موارد  این  و  آنهاست  به  متعلق  معدنی  اراضی  هستند 
اختلافات سبب کشمکش بین فعالان معدنی و اهالی که 
مدعی این زمین ها هستند شده است که در برخی موارد 

به حوادث ناگوار انجامیده است.
معدنی،  بهره برداران  از  حمایت  لزوم  بر  تاکید  با  وی 
اظهار داشت: مصداق چنین حوادث و تعارض هایی را در 
استان های آذربایجان شرقی، کردستان، خراسان جنوبی، 

کرمان، سمنان و به تازگی اردبیل شاهد بوده و هستیم که 
در برخی موارد به برداشت غیرقانونی مواد معدنی رگه ای و 
با عیار بالا از سوی معارضان و متجاوزان و عرضه به بازارهای 

غیرقانونی انجامیده است.
بهرامن افزود: این در حالی است که متولی بخش معدن 
با حمایت از فعالان معدنی مسوولیتش را انجام داده است، 
اما در ادامه دستگاه های ذی ربط باید بتوانند امنیت لازم را 

برای سرمایه گذاران و فعالان معدنی فراهم کنند.
»معارضان  حقوق  میان،  این  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
واقعی« نیز نباید از نظر دور داشته شود، آنجایی که فعالیت 
معدنی در حال انجام است اما به سبب بازگشت دیرهنگام 

و شهرستان ها مطالبه گری  مناطق  به  و حقوق  این حق 
به حقی از سوی افراد ایجاد می شود.

از  ایران تاکید کرد: اگر پرداختی ها  رییس خانه معدن 
انجام  پرداختی های  سایر  و  معادن  دولتی  حقوق  ناحیه 
شده به دولت به موقع انجام شود، بخش بزرگی از مشکلات 
خواهد  کاهش  هستیم،  آن  شاهد  اکنون  که  اجتماعی 

یافت.
موارد  برخی  در  اینکه  به  توجه  با  کرد:  تصریح  وی 
و  معارضان  با  را  لازم  بازدارنده  و  قانونی  برخوردهای 
برداشت های  افزایش  شاهد  نیستیم،  شاهد  متجاوزان 
غیرمجاز از معادن هستیم و اگر به موقع جلوی این قبیل 
ناخوشایندی  اتفاقات  به  می تواند  نشود،  گرفته  موارد 

بیانجامد.
بهرامن ادامه داد: یکی دیگر از مسائل حادی که این روزها 
در بخش معدن با آن مواجهیم، اجرای تبصره پنج ماده ۴۳ 
قانون برنامه ششم توسعه است که در آن هزینه کرد »تا یک 
درصد« فروش معادن در مناطق اجازه داده شده است، اما 
امروز شاهد برخی فشارهای سیاسی در مناطق هستیم که 
»پرداخت یک درصد« فروش معادن را الزام می کنند و منجر 
به فشارهای زیادی به فعالان معدنی شده است. وی معتقد 
است: اگر صفر تا ۱۰۰ مسوولیت ها در حوزه پرداختی ها 
به دولت و نحوه هزینه کرد آنها به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت سپرده می شد، به طور قطع می توانستیم عملکرد 

بهتر و تعارضات کمتری را شاهد باشیم.
رییس خانه معدن ایران یادآور شد: در سال های گذشته 
حداکثر مبالغ تخصیص داده شده از محل حقوق دولتی 
و  بوده  درصد  مناطق ۳۰  به  پرداختی ها  سایر   و  معادن 
برخی سال ها به رقم ناچیز ۱۱ درصد نیز رسیده است؛ 
این در حالی است که عدم پرداخت به موقع این مبالغ 

هزینه های زیادی برای دولت به دنبال داشته است.
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ایمان / رضا ملکی
موسپیدان این عاشقان واقعی به ورزش که عمر خود را صرف خدمت به 
جوانان ولایت درطول بیش از۶۰سال کرده اند این بارآمده بودند تا بعد از 
گذشت ۱۳ سال از فعالیت عاشقانه خود باردیگرمسیرجدیدی را برای خود 

درادامه فعالیت موثرشان درورزش استان قم رقم زنند.
تلاوت کلام جاودانه قرآن کریم با صوت زیبای استاد محمد خوش زبان 
فضای دلنشینی را درسالن جلسات اداره کل ورزش وجوانان حاکم ساخت.

سپس رضا ملکی هدف از نشست کهن کسوتان وسین برنامه انتخابات 
را برای حاضرین بازگو نمود. پهلوان استاد محمد حسین جمال بزرگ ورزش قم که در ۱۳ سال گذشته بعنوان نماد پیشکسوتان حضوری 
چشمگیردرفعالیت آنان داشته با خیرمقدم به حاضرین وبیان اینکه کرونا باعث گردید تا عملا برنامه های انجمن کهن کسوتان حالت رکود به خود 

گیرد عزم جدی بزرگان ورزش قم را دراحیا مجدد انجمن واهداف پیش رو خواستار شد.
رای گیری انجام گرفت و نفرات جدید را به حاضرین معرفی نمود استاد محمد حسین جمال بعنوان اولین فرد حاضراکثریت آرا شد.محسن 
حلوائی بزرگمرد کشتی قم ورئیس موفق گذشته هیئت کشتی بعنوان دومین فرد رای کهن کسوتان را به خود اختصاص داد.جواد حسینی نژاد 

مدیرعامل کوشا وخستگی ناپذیر گذشته انجمن واسطوره والیبال قم نیز به عنوان نفر بعدی به حاضرین معرفی گردید.
استاد رضا خانی با کوله باری از افتخارات بی نظیر درگذشته ورزش قم درایران نیز حائز رتبه پنجم شد.رضا ملکی فعال رسانه وکهن کسوت ورزش 
قم واستاد سعید محبوبی نژاد از مردان پرافتخار کاراته استان نیز زتبه بعدی را بدست آوردند ضمن اینکه استاد ابوالفضل صولتی بزرگمرد فوتبال قم 

نیز بعنوان بازرس حائز اکثریت آرا گردید.
درحاشیه این جلسه حضور پررنگ دکتر سانی خانی مدیر کل ورزش وجوانان استان قم وسخنان وی که درخصوص ارج نهادن به مقام شانح  
کهن کسوتان درعرصه ورزش ودید مثبت اداره ورزش به آنان درآینده معطوف گردیده بود از جمله نکات مثبت این مجمع انتخاباتی بود.قرار است 

نفرات جدید با بهره گیری از کلیه ظرفیتهای استخوان خورد کرده های ورزش راهی جدید برای خود را درآینده ترسیم سازنند.

ایمان / رضا ملکی
فضای سالن زیبای پیامبر 
اعظم)ص(با حضور دیدنی 
داشتنی  دوست  نوگلان 
قم  والیبال  سال   ۱۴ زیر 
گرفته  صورت  وهماهنگی 
دراین روز باشکوه که تمامی 
سرو قامتان را زیر یک سقف 

به هدف رسیدن به سکوی قهرمانی جمع کرده بود خبر از حرکتی شتابان وامیدهای زنده برای 
شکوفائی والیبال قم از جانب مسئولان خدوم ودوست داشتنی این رشته در قم میداد ۱۶ تیم 
حاضر دراین رقابتها دست به کار شدند تا بعد از دیدارهای مقدماتی ونیمه نهائی قهرمان این 

مسابقات را مشخص سازنند.
تیم خوب وآینده دار آذین الف با رسیدن به قله قهرمانی درسکوی اول ایستاد.بوعلی ومهر نیز در 

تیمی بودند که حائز رتبه های دومی وسومی این مسابقات شدند.
آذین با مربی گری مجید براتی،محمد حسین محمدی ومدیریت حسین امن توانست با فاتخار 

قهرمانی این دوره از مسابقات را به خود اختصاص دهد.
در روز پایانی این مسابقات که به طرز باشکوهی وبا حضور اولیاء تیمهای قهرمان وتماشاگران 
خونگرم والیبال انجام گرفت تلاش ستودنی حلوائی رئیس کوشای هیئت والیبال،عبدالحی 
ورزش  فرهنگی  محترم  پزشکی،معاونت  داوران،کمتیه  مسابقات،کمیته  برگزاری  مسئول 

شهرداری،کمتیه استعداد یابی،مسئولان اجرائی مساباقت جای خسته نباشید وتقدیر داشت.

برگزاری انتخابات مجمع کهن کسوتان استان قم؛

استخوان خورد کرده های ورزش درمسیری جدید
مینی والیبال وکشف استعدادهای درخشان؛

نوگلان آذین درسکوی اول ایستادند

با حضور 4۶۰ کاراته کا و به میزبانی تویسرکان برگزارشد؛

قهرمانی کاراته کاهای قمی
 در مسابقات کیوکوشین

کاراته کاهای قم در مسابقات کیوکوشین KWF کشور به مقام قهرمانی دست 
یافتند.

براساس این گزارش ،مسابقات کاراته سبک کیوکوشین KWF قهرمانی 
کشور، با حضور ۴۶۰ کاراته کا و به میزبانی شهرستان تویسرکان استان همدان 
برگزار شد و کاراته کاهای استان قم با درخشش در این مسابقات به مقام 

قهرمانی رسیدند.
در پایان مسابقات و در مجموع رده بندی تیم ها، تیم استان قم با کسب ۹ 
مدال طلا، ۶ مدال نقره و ۱۱ مدال برنز بالاتر از استان های تهران و فارس به 

مقام قهرمانی رسید.
برای تیم قم در بخش کاتا و در رده سنی نونهالان و نوجوانان محمدکاظم 

رستمی زاده به مدال طلا دست یافت و سورنا شاملو سوم شد.
در رده سنی جوانان و بزرگسالان، مهدی گل وردی و ابوالفضل خردمند به 
قهرمانی رسیدند، فرزاد اخوان نایب قهرمان شد و محمدحسین رستمی زاده و 

امیرحسین رئیس کرمی در جایگاه سوم ایستادند.
همچنین در بخش کومیته و در رده سنی نوجوانان، سینا خجسته و ابوالفضل 
نوروزی صاحب نشان طلا شدند، محمدامین شهبازی و سورنا شاملو مدال نقره 
کسب کردند و محمدرضا یزدی زاده و محمدحسین کریمی نژاد به مدال برنز 

بسنده کردند.
در بخش کومیته جوانان نیز محمد عرفان امنی و کمیل نیاز علی به قهرمانی 
رسیدند، امیر رضا نجاری دوم شد و ابوالفضل خردمند در جایگاه سوم قرار 
گرفت. در بخش کومیته بزرگسالان نیز محمد صادق قنبری و محمد اسدی 
قهرمان شدند، مهدی عزیزی و عرفان محمدی به مقام نائب قهرمانی دست 
یافتند، سید یوسف حسینی و محمد حسین رستمی زاده و مهدی گل وردی 

بر سکوی سوم قرار گرفتند.
در بخش کومیته پیشکسوتان نیز مهدی شیری و مهدی پروینی دو مدال برنز 

برای تیم قم به ارمغان آوردند.
کاراته کاهای استان قم در این دوره از مسابقات با هدایت استاد رستمی زاده 

به عنوان قهرمانی دست یافتتد.

رئیس هیات کشتی استان قم  خبرداد:

ملی پوش قمی بدنبال کسب
 دومین مدال از رقابت های جهانی

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: علیرضا نجاتی فرنگی کار با سابقه قمی 
مراحل آمادگی خود را برای حضور در مسابقات جهانی و کسب دومین مدال از 

این رقابت ها را طی می کند.
هادی علیایی اظهار داشت: علیرضا نجاتی فرنگی کار قمی ۲۰ شهریور ماه 

آینده در مسابقات جهانی بر روی تشک خواهد رفت.
رئیس هیأت کشتی استان قم ابراز داشت: نجاتی قرار است در شهر بلگراد 
کشور صربستان برای صید دومین مدال جهانی خود در رقابت های بزرگسالان 

جهان به رقابت با رقبای خود بپردازد.
وی بیان کرد: مسابقات جهانی ۲۰۲۲ بلگراد صربستان روزهای ۱۹ تا ۲۷ 
شهریور ماه برگزار می شود و نجاتی امید زیادی برای کسب مدال از این رقابت ها 
دارد. وی اظهار کرد: علیرضا نجاتی در رقابت های وزن ۶۳ کیلوگرم دومین 

حضور خود در رقابت های جهانی را تجربه خواهد کرد.
علیایی افزود: علیرضا نجاتی پیش از این در مسابقات قهرمانی کشتی جهان 

۲۰۱۹ در وزن ۶۰ کیلوگرم به مدال برنز دست یافته است.
وی گفت: نجاتی خرداد امسال نیز در مسابقات بین المللی کشتی قزاقستان 
به مدال طلا دست یافت و هم اینک تمام تلاش خود را به کار بسته است تا 

بتواند در رقابت های جهانی بلگراد بر روی سکو برود.
رئیس هیأت کشتی استان قم کشتی فرنگی این استان را بسیار پر چهره ذکر 
کرد و افزود: اکنون در تمامی رده های سنی از نونهالان تا بزرگسالان قهرمانان 

زیادی از استان قم در تیم های ملی حضور دارند.

مهدی طارمی:

 باز هم می خواهیم قهرمان شویم
مهاجم ایرانی پورتو قول داد که تیمش در فصل جدید نیز قهرمان پرتغال شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از سایت مایس فوتبال،  شنبه شب گذشته در 
چارچوب دیدار دوستانه تیم فوتبال پورتو به مصاف موناکو فرانسه رفت و ۲ بر 
یک به برتری رسید. در این دیدار مهدی طارمی گل اول تیمش را از روی نقطه 

پنالتی به ثمر رساند. 
مهدی طارمی بعد از این دیدار گفت: این یک بازی عالی برای تیم ما بود. 
تلاش زیادی کردیم و خوشبختانه پیروز شدیم. به اولین بازی رسمی خود 
نزدیک می شویم و این دیدار خیلی به ما کمک کرد تا به شرایط بازی برسیم. 
می خواهیم در فصل جدید عنوان قهرمانی را کسب کنیم. باید برای آن تلاش 
کنیم. در بازی بعدی می خواهیم بهتر از این بازی باشیم. مهاجم ایرانی در 
ادامه صحبت های خود گفت: این اولین بازی در دراگائو بود، برخی از بازیکنان 
جدید همراه تیم بودند اما ما خوب کار کردیم. ریتم بازی ها را به دست آوردیم و 
توانستیم در شرایط بازی باشیم. خیلی سریع باید آماده شویم چرا که فصل به 
زودی شروع می شود. باید از حمایت هواداران در این بازی تشکر کنیم، برای 
بازی بعدی و در ادامه فصل به حمایت آنها نیاز داریم. هر چیزی ممکن است 
در هر دیدار رخ دهد. مهم این است که هواداران به خوبی از تیم حمایت کنند. 
مهدی طارمی توانست در فصل قبل عملکرد بسیار خوبی داشته باشد و بهترین 
گلزن تیمش در این فصل از رقابت ها با ۲۴ گل بود. فقط داروین استعداد برتر 
بنفیکا با ۲۶ گل موفق تر از طارمی در لیگ بود که این بازیکن در نهایت بعد از 

فصل خوبی که در بنفیکا داشت به لیورپول رفت تا جانشین سادیو مانه شود..

ایرانی ها در شرایط سخت، مقاومت خوبی دارند

معینی: تیم ملی در جام جهانی
 شانس موفقیت خوبی دارد

کارشناس فوتبال با اشاره به شرایط تیم ملی گفت: فرهنگ ما جدا از فرهنگ 
همه دنیا است. در شرایط سخت نشان دادیم، مقاومت خوبی داریم. بازیکنان، 
کادرفنی و دست اندرکاران به فکر پشتیبانی از تیم ملی باشند و هر مساله ای 
که دارند، کنار بگذارند. این حمایت از همدیگر باعث می شود، نتیجه بهتری 

بگیریم.
فریدون معینی با بیان اینکه باید کیفیت فوتبال باشگاهی ایران در آستانه 
جام جهانی افزایش یابد، گفت: یک بخش مهم دیگر هم این است که باید به 
فکر این باشیم که فصل جاری فوتبالمان با کیفیت بالایی باشد. فرصتی برای 
اردوهای تدارکاتی وجود ندارد. فقط یک فیفا دی وجود دارد که به تیم ملی 
کمک می کند. ارتباط کادرفنی با مربیان لیگ برتر و دسته یک مهم است. به 
نظرم سرمربی تیم ملی باید دیدگاه خود را برای سرمربیان لیگ برتری و لیگ 
آزادگان مطرح کند. شاید مربیان هم کمک هایی برای تیم ملی داشته باشند. 

اگر کیفیت لیگ ما بالاتر برود، به تیم ملی ما کمک می کند.
معینی درباره حضور سه مربی خارجی در تیم های ایرانی و تاثیر آن ها بر 
افزایش کیفیت لیگ و رقابت میان مربیان اظهارکرد: به نظرم حضور این سه 
خارجی مهم است. لژیونرها و بازیکنان خوب ما در خارج از کشور هستند و 
زیر نظر مربیان بهتری تمرین می کنند. لژیونرها شرایط بهتری دارند و امکانات 
بیشتری در اختیارشان است. باید در ایران از این امکانات حداکثر استفاده را 
ببریم. این دو، سه مربی خارجی هم می توانند در نشست با سرمربی تیم ملی 

اظهارنظر کنند و این ارتباط می تواند برای کیفیت لیگ کارساز باشد.

سرمربی تیم فوتسال فردوس قم گفت: با همه مشکلاتی که وجود 
دارد بازیکنان فردوس متحد و یکدل هستند و با قاطعیت می گویم تیم 
خوب فرش آرا در بازی  روز دوشنبه قطعا کار راحتی در مقابل ما نخواهد 

داشت.
براساس این گزارش ،رقابت های هفته سوم لیگ برتر فوتسال کشور روز 
دوشنبه ۳ مردادماه آغاز خواهد شد که یکی از این دیدارها؛ تقابل فردوس قم 
با فرش  آرا مشهد خواهد بود، این مسابقه یک مهمان ویژه دارد و آن هم حضور 
وحید شمسایی سرمربی تیم فوتسال ایران در قم است. این بازی فردا ساعت 

۱۷ در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار می شود.
در  گفت وگویی  در  قم  فردوس  فوتسال  تیم  سرمربی  غیاثی  وحید  سید 
خصوص بازی روز دوشنبه  اظهار کرد: از ابتدای لیگ مشکلات فراوانی همراه 
تیم ما بود اما با غیرت و هوش بازیکنان خودمان توانستیم در ۲ بازی ابتدایی 

عملکرد خوبی را داشته باشیم و ۲ امتیاز مهم را کسب کردیم.
وی افزود: دربازی فردا هم می توانم بگویم برای پیروزی وارد میدان خواهیم 
شد و قطعا تیم خوب فرش آرا مشهد کار راحتی را در مقابل ما نخواهد داشت، 
با وجود مشکلاتی که تیم دارد بازیکنان فردوس با یکدیگر متحد و همدل 
هستند و برای خوشحال کردن هواداران قمی با تمام توان بازی خواهند کرد.

غیاثی ادامه داد: پیش بینی بازی فوتسال بسیار سخت است اما در کل 
امیدوارم هر دو تیم بازی فنی و نمایش قابل قبولی داشته باشند و هواداران 

قمی و مشهدی یک بازی خوب را تماشا کنند، ما نیز تلاش می کنیم پرچم 
فوتسال قم را بالا نگه داریم.

سرمربی فردوس قم تصریح کرد: شرایط بدنی و روحی بازیکنانم نسبت به 
هفته اول بهتر شده اما همچنان مشخص نبودن مدیرعامل تیم و هیئت مدیره 
و مشکلات مالی مهم ترین دغدغه تیم ما است که امیدواریم در روزهای آینده 
وضعیت بهبود پیدا کند، بازیکن باید با روحیه و آرامش وارد تمرین و مسابقه 
شود و اگر مشکلی باشد ورزشکار نمی تواند توانایی های خود را به نمایش 

بگذارد.
وی با اشاره به اینکه سرمربی تیم ملی فوتسال قرار است برای تماشای بازی 
این دو تیم به قم سفر کند، عنوان کرد: وحید شمسایی از هم بازی های سابق 
من بوده و باهم خاطرات خوشی را داریم، وی هر وقت به قم سفر کرده است 
اتفاقات خوبی برای فوتسال این شهر رقم خورده و امیدواریم این بار هم منشأ 

خیر باشد.
غیاثی در پایان گفت: از هواداران قمی نیز می خواهم فردا در سالن حضور 
پیدا کنند و از تیم شهرشان حمایت کنند، وجود تماشاگر در سالن بازی انگیزه 
مضاعفی به بازیکن می دهد و به همین خاطر تلاش می کند تا عملکرد خوبی 

را از خود به نمایش بگذارد.

غیاثی: برای پیروزی به میدان می رویم

بازیکنان فردوس متحد و یکدل هستند 

ریکاردو ساپینتو:

برای کسب موفقیت به استقلال آمدم 

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: برای کسب موفقیت به استقلال آمدم و 
ذهن برنده ای دارم. از هواداران هم انتظار دارم تیم شان را باور کنند و از آن حمایت 

نمایند.
ریکاردو ساپینتو سرمربی پرتغالی آبی پوشان پس از دومین دیدار تدارکاتی تیمش 
در اردوی ترکیه گفتگویی مفصل با رسانه این باشگاه انجام داد که مشروح آن را در 

زیر می خوانید.
* الان بیش از دو هفته است که شما سرمربی جدید استقلال هستید. 
در این خصوص صحبت کنید و اینکه دوره جدید کاری خودتان را به عنوان 

سرمربی جدید تیم استقلال آغاز کرده اید.
- همانطور که قبلًا هم در مصاحبه ای که با هم داشتیم و گفته بودم، هفته اول 
را اختصاص دادیم به اینکه همه بازیکنان را زیر نظر بگیرم. فرصت دوباره بدهیم 
به بازیکنانی که الان با ما نیستند؛ بازیکنانی که قرضی به تیم های دیگر رفته تا 
خودشان را نشان دهند. همین طور تست آمادگی جسمانی گرفتیم و اینکه شرایط 
بازیکنان را مد نظر داشته باشیم و اینکه مجموعه اطرافم را بیشتر بشناسم و با باشگاه 

بیشتر آشنا شوم. بعد از این هفته باید تصمیماتی می گرفتم.
امیدوارم جداشده ها روزی نشان بدهند که من اشتباه کردم

* متاسفانه بازیکنانی داشتیم که الان دیگر با ما نیستند و راهی سایر تیم ها 
شده اند. بازیکنانی که خوب با ما تمرین کردند، ظرفیت و کیفیت بالایی دارند 

اما متاسفانه ما نمی توانستیم همه بازیکنان را نگه داریم.
- پس من باید انتخاب می کردم. به عنوان مثال بازیکنی مثل فردین، متین و 
همینطور امین که بازیکن باتجربه ای است و ۳۴-۳۳ سال دارد اما می داند چطور 
بازی کند. بازیکنانی که کیفیت خوبی دارند و می دانند باید چه کار کنند. به عنوان 
مثال فردین، بازیکن جوانی است که باید یاد بگیرد، باید بازی کند و تجربه کسب 
کند تا بتواند بهتر شود، بازیکن با کیفیت و سریعی است. همینطور متین که در 
نساجی خیلی خوب بازی کرد ولی ما جلالی و سلمانی را داریم و در این پست 
سخت بود فرصت بازی پیدا کند. همینطور بازیکن جوان دیگری داشتیم. سینا، 
جواد، آرش و بازیکنانی که ظرفیت و استعداد خوبی دارند. بازیکنان جوانی که 
من به آن ها گفتم بروند. به خاطر اینکه من نمی توانستم همه بازیکنان را نگه دارم و 
امیدوارم روزی به من نشان بدهند که اشتباه کردم. من این چالش را برایشان فراهم 
کردم و امیدوارم وقتی دوباره همدیگر را می بینیم، در بالاترین کیفیت باشند. این 

همان چیزی است که برای بازیکنانی می خواهم که الان پیش ما نیستند و امیدوارم 
که خوش شانس باشند و بتوانند یک دوره کاری خیلی خوب داشته باشند. الان ما 

روی تیم خودمان تمرکز کرده ایم.
* یک بازیکن مصدوم هم داشتیم

- متاسفانه یک مصدومیت برای خاقانی داشتیم که برای خودش و برای تیم بد 
بود. امیدوارم خیلی سریع بتواند برگردد. او باید قوی باشد زیرا فوتبال همین است. 
باید مقابل مصدومیت ها و لحظات سخت جنگید. باید خودتان را قوی کنید برای 
تیمتان. برای خاقانی بهترین آرزوها را دارم و به او می گویم منتظرت هستیم، قوی 

باش و سخت کار کن و می توانی لحظات خوبی داشته باشی.
* کمپ تمرینی تیم هم در ترکیه تغییر کرد.

- این هفته دوم برای ما خیلی خوب بود در یک کمپ تمرینی اطراف آنکارا 
هستیم. امکانات خوبی داریم، زمین خوبی داریم. می خواهیم بازی های تدارکاتی 
بیشتری داشته باشیم تا ۲۹ جولای به خانه برگردیم. داریم روی این موضوع کار 

می کنیم.
* در باره بازی های تدارکاتی که انجام دادید صحبت کنید.

- در مورد بازی اول، البته که ما خسته بودیم، زیرا خیلی سخت کار کردیم برای 
آماده سازی تیم. صبح و عصر تمرین کردیم. در این هفته من نظرات و عقاید 
تاکتیکی خودم را به تیم منتقل کردم که در زمان های دفاعی و تهاجمی باید 
چه کارهایی انجام دهند و بازیکنان هم مشغول یادگیری نکاتی هستند که من 
می خواهم. بازیکنان خیلی سخت تلاش می کنند و تمرکز کامل روی کارشان 
دارند. دوست دارند که یاد بگیرند و همه کاری برای تیمشان و مربی شان انجام 
دهند. بنابراین ما خیلی خوشحال هستیم، تا الان من و اعضای کادر فنی، از همه 
افرادی که از باشگاه کنارمان هستند خوشحال و راضی هستیم و همه به تیم کمک 

می کنند و از این بابت بسیار خوشحالم.
* اصلی ترین دلیل برای اعزام تیم به اردوی خارج از کشور چه بود؟

- به این دلیل به اردو آمدیم که فضای اختصاصی خودمان را داشته باشیم و بیشتر 
از قبل بازیکنان را بشناسیم و روی کار خودمان تمرکز کنیم. بتوانیم بیشتر و بیشتر با 
هم ارتباط برقرار کنیم و همدیگر را بشناسیم. باید نظرات خودم را به بازیکنان بگویم 
در مورد اینکه در بازی از آن ها چه می خواهم؛ عملکرد تیم در زمان دفاع و در زمان 

حمله و همه چیزهایی که در لحظات بازی لازم است اجرا کنند.

نباید فقط روی مسائل دفاعی کار کنیم
* برنامه های تمرینی و تاکتیکی متنوعی هم انجام می دهید.

- ما فقط نباید روی کارهای دفاعی کار کنیم، باید روی پرس کردن، روی بلاک 
کردن و بازی سازی بلند یا کوتاه در زمان هایی که توپ داریم. چطور موقعیت سازی 
کنیم، چطور به گل برسیم و چگونه در سر جای خود قرار بگیریم. باید روی لحظاتی 
که توپ را در اختیار نداریم و یا توپ را از حریف پس می گیریم، تمرین کنیم. همین 
طور روی کارهایی که باید در فضاها و قسمت های مختلف زمین انجام دهیم. 
ضربات ایستگاهی دفاعی و تهاجمی را هم تمرین می کنیم. ۱۰ روز اینجا هستیم 
که تا جایی که می توانیم تمرین کنیم. این هم به گونه ای نیست که ما فقط یک بار 
روی این مسائل تمرین کنیم، باید مرتب به تمرین کردن ادامه دهیم. اگر روی برخی 
از این مسایل یک تا دو هفته تمرین نکنیم، باید از اول آن ها را انجام دهیم. به دلیل 
اینکه اطلاعات زیادی به بازیکنان داده می شود و بازیکنان باید دوباره و دوباره این ها 

را بشنوند و تمرین کنند تا در زمین مسابقه هم اجرا شود.
* و البته بازی های تدارکاتی.

- بله. البته که ما بازی های تدارکاتی هم داریم و یکی از اهدافمان هم همین 
بازی های تدارکاتی است. شما می توانید خیلی خوب تمرین کنید اما این مسابقه 
می خواهید.  که  برساند  سطحی  همان  به  را  شما  می تواند  که  است  دوستانه 
می توانید خیلی خوب و سخت تمرین کنید اما این بازی دوستانه است که شما را به 
شرایط مسابقه می رساند. بنابراین ما ۵-۴ مسابقه دوستانه هم داریم زیرا مهم است 

که زودتر به شرایط مسابقه برای شروع بازی های لیگ برسیم.
* نکته قابل توجهی که در تمرینات شما دیده می شود، این است که شما 
ارتباط خوبی با همه بازیکنان دارید، بعضی وقت ها با آن ها شوخی می کنید 
و می خندید و برخی مواقع لحظات شادی با آن ها دارید، اما در عین حال در 

تمرینات هم بسیار جدی هستید. در این خصوص صحبت کنید.
- من یک بازیکن فوتبال بودم و خیلی دوست داشتم سرمربی ای داشته باشم که 
بتواند من را درک کند و با من صحبت کند. مربی که به من توجه کند و سعی کند 
بیشتر شخصیت من را بشناسد. مربی ای که آرزوها، نقاط ضعف و نقاط قوت من 
را درک کند. این برای من مهم است که این اطلاعات را داشته باشم و بتوانم همه 
بازیکنان را درک کنم؛ زیرا من نمی توانم به همان روشی که با یک بازیکن صحبت 
می کنم، با بازیکن دیگر هم به همان روش صحبت کنم. هرکس شخصیت خودش 
را دارد و هرکس به روش خودش مسائل را متوجه می شود. پس چیزی که من 
می خواهم، این است که بتوانیم خیلی خوب همدیگر را بشناسیم و ارتباط برقرار 
کنیم و البته که من دوست دارم چنین ارتباطی با بازیکنانم داشته باشم. ما ۱۱ ماه با 
هم زندگی می کنیم، هر روز کنار هم هستیم، گاهی اوقات بیشتر از خانواده هایمان 
کنار هم هستیم و اگر رابطه عالی با هم نداشته باشیم، سخت می شود که فضای 
عالی در تیم داشته باشیم. به این دلیل که ما لحظات بسیار خوبی کنار هم خواهیم 
داشت و در طول فصل با لحظات سخت هم روبه رو می شویم. این یک ماراتن است 
و ما می دانیم که می خواهیم همیشه موفق باشیم و این نمی شود که شما همواره و 
در همه لحظات موفقیت داشته باشید. این برای ما خیلی مناسب است که روابط 

خوبی داشته باشیم و البته که در زمان تمرینات، شرایط متفاوت است.
* شما می دانید که استقلال یکی از محبوب ترین باشگاه ها در آسیا است 
و ده ها میلیون هوادار در ایران و خارج از ایران دارد. هواداران استقلال، این 
تیم را بسیار دوست دارند و عاشق تیمشان هستند و اخبار تیم را پیگیری 

می کنند. آیا شما پیامی برای هواداران استقلال دارید؟
- نکته ای که می خواهم هواداران استقلال بدانند، این است که ما داریم خودمان را 
خیلی سخت آماده می کنیم تا در همه رقابت های بجنگیم برای اینکه برنده شویم. این 
کار سخت و مسئولیت سختی برای ما است. الان همه احترام بیشتری به ما می گذارند 
زیرا می دانند که می توانیم همه حریفانمان را شکست دهیم، اما در عین حال این یک 
چالش و مسئولیت بیشتر هم برای ما هست. بازیکنان هم می دانند که باید بسیار بیشتر 
از فصل گذشته برای رسیدن به موفقیت تلاش کنند. اما من چیزی که می شنوم، 
می بینم و احساس می کنم را دوست دارم و آن داشتن ذهنیت برنده در هر روز است. 
این همان چیزی است که من می خواهم. من ذهنیت برنده دارم و این همان چیزی 
است که در همه این روزها داشته ام. من سخت تلاش می کنم، بسیار جاه طلب هستم 
و دوست دارم برنده شوم. از هواداران استقلال هم می خواهم به ما باور داشته باشند و 

حمایتمان کنند زیرا می دانم که فصل فوق العاده ای خواهیم داشت.
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یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه:

اهمیت سیاسی نشست تهران
 بیش از جنبه اقتصادی آن بود

یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با تاکید بر این که »نشست آستانه در تهران 
از نظر سیاسی اهمیت زیادی داشت«، گفت: سه کشور ایران، روسیه و ترکیه 
توانستند به توافق نسبی برسند و در برخی از موضوعات نظرات نزدیک به 

هم داشتند.
عبدالرضا فرجی راد در ارزیابی خود از نتایج نشست آستانه گفت: نشست 
تهران در رابطه با آستانه نمی گویم کاملا موفقیت آمیز اما خوب بود، علتش 
به  هواپیما  داخل  است  تهران  ترک  حال  در  اردوغان  وقتی  که   است  این 
خبرنگاران می گوید ما امنیت خودمان را رها نمی کنیم، قبلا حملاتی به 
شمال سوریه داشتند اما از صحبت های او این گونه برداشت می شود که تا 

حدودی تعدیل در مواضع ایجاد شده است.
وی خاطرنشان کرد: در واقع این گونه اظهار نظرها یعنی یک مرحله جلو 
هستیم و نشان می دهد سه طرف  »ایران، روسیه و ترکیه« توانسته اند توافق 

نسبی داشته باشند.
اتفاق اخیر در دهوک عراق  به  با اشاره  این دیپلمات پیشین کشورمان 
گفت: وقتی اردوغان به آنکارا می رسد اتفاق عجیبی در عراق می افتد و 
موجب ایجاد شورش علیه ترکیه در برخی از شهرهای عراق از جمله بغداد، 
نجف و کربلا می شود. این اتفاق مشکوک است آن هم درست بعد از سفر 
اردوغان به تهران. گرچه ترکیه تجربه انجام حملات نظامی در شمال عراق 
را دارد اما کمتر اتفاق افتاده که در یک منطقه توریستی چنین اقدامی را 

انجام دهد.
سفیر پیشین کشورمان در نروژ افزود: نمی گویم حتما از جانب ترکیه انجام 
نشده اما ممکن است از دخالتی از جانب رژیم صهیونیستی و یا حتی خود 
آمریکایی ها و یا آنهایی که مخالف روابط نزدیک ترکیه، ایران و روسیه هستند 

صورت گرفته باشد.
فرجی راد ادامه داد: تقریبا از یک هفته از سفر اردوغان به تهران، تبلیغات 
وسیعی در رابطه با آب علیه ترکیه در عراق شروع شده بود که همه این مسائل 
نشان می دهد موضوع مشکوک است. بنابراین باید منتظر ماند و دید که آیا 
این اتفاق توسط نظامیان ترک انجام گرفته یا ممکن است توطئه ای باشد که 
بخواهند حشد الشعبی را با ترک ها درگیر کنند و به نوعی روابط ایران، ترکیه 

و عراق را بهم بریزند.
وی در گفت و گو با ایسنا خاطرنشان کرد: با همه این شرایط باید در نظر 
داشته باشیم هم نشست آستانه با مرکزیت ایران دارای اهمیت بود همه 
نشست سه جانبه ایران، ترکیه و روسیه که سه کشور مهم منطقه هستند و 
دیدیم که عکس العمل آمریکایی ها تا چه اندازه تند بود و حتی رئیس کل 
ستاد ارتش آمریکا تاکید کرد که همکاری نظامی ایران و روسیه توافق بسیار 
بدی است از طرف دیگر ناراضی هستند که ترک ها به عنوان عضوی از ناتو 

در این نشست شرکت کردند.
این دیپلمات پیشین کشورمان تصریح کرد: برای همین معتقدم قضیه 
دهوک در عراق مشکوک است چرا که ترکیه با این وضعیت خلاف جریان 
روند آب حرکت می کند آن هم در مقطعی که غربی ها پوتین را ایزوله کرده 
و با او ملاقات نمی کنند، ترکیه آن هم در تهران با پوتین دیدار می کند، از 

همین جنبه است که نشست تهران مهم بود.
فرجی راد با بیان این که اهمیت سیاسی نشست تهران بیش از جنبه 
اقتصادی آن بود، اظهار داشت: باید به عنوان تحلیل گر انصاف هم داشته 
باشیم. که ترکیه نگرانی های امنیتی دارد درست است که نباید در شمال 
عراق یا سوریه باشد اما نیروهایی که با ترکیه می جنگند در این مناطق 

هستند و کردهای این مناطق هم این مساله را تکذیب نمی کنند.

صباح زنگنه :

ایران علیرغم همه فشارها همواره
 در مسیرش ثابت قدم است 

نماینده پیشین ایران در سازمان همکاری اسلامی گفت: همسایه های ما 
می دانند تهران علیرغم همه فشارها و درگیری ها همواره در مسیرش ثابت 
قدم است و تحلیل های کلی آن در خصوص تحولات منطقه و جهان به اثبات 
رسیده و البته چیزی جز خیر برای منطقه نمی خواهد. بنابراین بازگشت 
به روابط خوب، دوستانه و برادرانه و حفظ اصول همسایگی یکی از چشم 

اندازهای شرایط فعلی و آینده است.
صباح زنگنه در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی روند بهبود روابط میان ایران 
آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  و  فارس  خلیج  همکاری  شورای  اعضای  و 
می توان خبرهای اخیر مبنی بر اعلام موافقت سعودی به عراق مبنی بر 
آغاز گفت وگوها در سطح سیاسی و همچنین اعزام سفرای امارات و کویت 
را در حکم سرعت گرفتن روند ذکر شده دانست، گفت:  شرایطی که امروز 
بر منطقه و جهان حاکم است ایجاب می کند که ارتباطات میان کشورها به 

خصوص کشورهای همسایه، بازسازی شده و توسعه پیدا کند.
وی ادامه داد: تحولات حوزه اوکراین و پیامدهای آن و البته سفر آقای بایدن 
به منطقه شامل اسرائیل و عربستان نشان می دهد اتفاقاتی در حال وقوع 
است. در این شرایط کشورهای منطقه نیازمند هستند که ارتباطات شان را 
محکم تر کرده و از بروز تنش پرهیز کنند؛ همچنین لازم است کشورها به 
سمت توسعه و بهبود و اعتلای روابط گام بردارند که این علاوه بر فضای 
عمومی منطقه و جهان، ناشی از اراده خاص این کشورها است که بهترین 

روابط را با جمهوری اسلامی ایران داشته باشند.
 روابط امارات و کویت با ایران دارای درجه ای از استقلال است

و  فشارها  همه  علیرغم  تهران  می دانند  ما  همسایه های  افزود:  زنگنه   
در  آن  تحلیل های کلی  و  ثابت قدم است  درگیری ها همواره در مسیرش 
خصوص تحولات منطقه و جهان به اثبات رسیده و البته چیزی جز خیر برای 
منطقه نمی خواهد. بنابراین بازگشت به روابط خوب، دوستانه و برادرانه و 
حفظ اصول همسایگی یکی از چشم اندازهای شرایط فعلی و آینده است.
این تحلیل گر مسائل خاورمیانه همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه 
به اینکه بازگشت سفرای کویت و امارات قطعا با چراغ سبز عربستان صورت 
اراده قوی  به وجود آمدن  به منزله  را  این تحول جدید  آیا می توان  گرفته،  
ریاض برای از سرگیری روابط با ایران تلقی کرد، گفت:  عربستان خودش را 
بزرگترین کشور شبهه جزیره عرب می داند و قطعا تاثیر تصمیم گیری هایش 
روی تصمیم باقی کشورهای شورای همکاری خلیج فارس ملموس است اما 
شرایط روابط ایران با امارات از یک درجه ای از استقلال بیشتر برخوردار است 
و روابط با کویت هم می تواند از چنین شرایطی برخوردار باشد. وی ادامه داد: 
حرمت گذاری این دو به عربستان فارغ از بحث های سیاسی و ژئوپلیتیک 
بوده و جزو اصول عشایر و قبائل عرب محسوب می شود که حرمت به کشور 

بزرگ تر یا قبیله بزرگ تر یا شیخ بزرگ تر همیشه مراعات می شود.

هر  خارجی  سیاست  از  مهمی  سرفصل  »همسایگی« 
روابط  برقراری  از  بیشتر  و  بالاتر  اهمیتی  حکومت است که 
و همکاری های دوجانبه دارد. اگرچه ایران در مدت 8 سال 
بر  دولت  تمرکز  واسطه  به  روحانی  حسن  جمهوری  ریاست 
»سیاست  از  حدی  تا  غرب،  با  گفتگو  و  هسته ای  توافقات 
کشورهای  با  رابطه  حفظ  اما  بود؛  شده  غافل  همسایگی« 
همجوار به ویژه همسایگان مبتنی بر حفظ صلح و ثبات در 

منطقه، موضع همیشگی جمهوری اسلامی بوده است.
علیرغم حُسن توجه ایران نسبت به همسایگان در بازه های 
تهدیدهای  در  آنها  از  تهران  حمایت های  و  زمانی  مختلف 
در پی  فرامنطقه ای، چند سالی است  و  متفاوت منطقه ای 
تنش های ناحیه شمالغرب، مرز مشترک کشور با جمهوری 

ارمنستان به حاشیه ناامنی کشیده شده است.
ادامه دار شدن اما و اگرها درباره مرز ۳8 کیلومتری ایران و 
ارمنستان موجب شد، بعد از کارشناسان و مقامات مختلف، بار 
دیگر رهبر معظم انقلاب در این باره موضع صریح خود را اعلام 
کنند. ایشان در دیدار اخیر با »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
و  سیاست ها  اسلامی،  »جمهوری  کردند:  تأکید  روسیه 
برنامه هایی را که منجر به بسته شدن مرز ایران و ارمنستان 

شود، هرگز تحمل نخواهد کرد.«
سرمنزل دعوای قره باغ

سرآغاز این درگیری ها به سال ۱۹۹۴ میلادی و جنگ اول 
»قره باغ« برمی گردد، منطقه ای که ارمنستان و آذربایجان بر 
سر مالکیت آن تنش های زیادی را تجربه کرده و هزینه های 
قابل  لجستیکی  و  نظامی  انسانی،  سیاسی،  دیپلماتیک، 
توجهی را متحمل شده اند. این جنگ بدون تغییر مرزهای 

جغرافیایی بعد از چهار سال به حالت »آتش بس« درآمد.
از آنجا که »آتش بس« برای دو کشور با مرز زمینی مشترک 
وضع مطلوبی نبود، کشورهای ثالث از جمله آمریکا و فرانسه 
شرایط  به  حاکم  اوضاع  تغییر  برای  را  خود  تلاش  روسیه  و 
»صلح« ادامه دادند، اما علیرغم کشمکش های طولانی مدت، 
نه تنها این تلاش ها به صلح نینجامید بلکه دو دهه بعد، این 
منطقه برای بار دوم شاهد درگیری مسلحانه میان دو جمهوری 

آذربایجان و ارمنستان بود.
نهایتاً بعد از جنگی ۴۴ روزه، باز هم توافق بر سر آتش بس 
میان دو کشور این بار با وساطت روسیه و ایران موجب شد، 
آتش جنگ به صورت موقتی خاموش شود؛ البته این بار هم 

خبری از توافقی برای صلح به میان نیامد.
در  مهمی  تحول   ،۲۰۲۰ سال  در  باکو  و  ایروان  درگیری 
وضعیت مرزهای جمهوری آذربایجان با ایران و ارمنستان ایجاد 
کرد، آنچنان که با کنار رفتن »جمهوری خودخوانده قره باغ« و 
پیوستن دوباره آن به حاکمیت جمهوری آذربایجان، پس از سه 

دهه نوارهای مرزی در منطقه شمال غرب رسمیت یافت.
رهبر انقلاب در پی تغییرات مذکور، نسبت به بازگشت منطقه 
قره باغ به آذربایجان ابراز خرسندی کردند و در سرمنزل این 
پیشامد، با صراحت کلام خطرات احتمالی را متذکر شدند و 
گفتند: »البته اگر سیاستی مبنی بر مسدود کردن مرز ایران و 
ارمنستان وجود داشته باشد، جمهوری اسلامی با آن مخالفت 

خواهد کرد چرا که این مرز یک راه ارتباطی چند هزار ساله 
است.«

آذربایجان مرز ایران و ارمنستان را می خواهد
و  آذربایجان  درگیری های  میان  در  که  است  این  سوال 
ارمنستان، چه چیزی باعث شده مرز مشترک ایران و ارمنستان 
موافقتنامه ای  بندهای  از  یکی  به  ماجرا  بیفتد؟  خطر  به 
برمی گردد که برای آتش بس در جنگ قره باغ دوم میان باکو و 

ایروان امضا شد.
جمهوری  به  نخجوان  »کریدور  سر  بر  دعوا  حقیقت  در 
نام »دالان زنگه زور« در  با  این کریدور که  آذربایجان« است. 
نقشه های جغرافیایی مشخص می شود، دقیقاً همان مرز ۳8 
کیلومتری مشترک ایران و ارمنستان است؛ همان نوار جنوب 
خاک ارمنستان که می تواند آذربایجان را به نخجوان وصل کند.
به  قائل  ارمنستان  ،اگرچه  مهر  خبرگزاری  ش  گزار  به 
واگذاری »زنگه زور« به آذربایجان یا هر کشور دیگری نیست، 
اما نکته قابل توجه آن است که تصمیم گیری بر سر این منطقه 
موضوعی میان حاکمیت ایروان و باکو نیست. ایران به عنوان 
کشور ثالثی که به صورت مستقیم تحت تأثیر این تصمیم قرار 
خواهد گرفت، از آغاز ماجرا، موضع خود را به صراحت اعلام 
کرده است. »سعدالله زارعی« کارشناس و تحلیلگر مسائل 
منطقه معتقد است: »به هیچ وجه نباید به جمهوری آذربایجان 
اجازه داد، این تحولات غیرطبیعی و توطئه محور را با واژه توافق 

فی مابین دو دولت تفسیر کند«.
همانطور که پیش از این بدان اشاره شد، حفظ، تقویت و 
گسترش سیاست همسایگی در دستگاه دیپلماسی جمهوری 
اسلامی ایران به ویژه در دولت سیزدهم مورد توجه جدی قرار 
دارد و مقامات و کارشناسان ایران بارها تاکید کرده اند اجازه 
نخواهند داد درگیری های دو کشور منجر به از دست رفتن مرز 

ایران و ارمنستان شود.
حساسیت تهران روی منطقه »زنگه زور«

اگرچه تهران در جریان درگیری های آذربایجان و ارمنستان 
بر سر منطقه قره باغ با باکو همراه بود و از بازگشتن این منطقه 
به جمهوری آذربایجان که توسط ارمنستان اشغال شده بود 

استقبال کرد، اما نقل »دالان زنگه زود«، نقل دیگری است.
تغییرات  و  ارمنستان  منطقه  با  ایران  مرزی  خط  حذف 
ژئوپلیتیکی در قفقاز، تبادلات تجاری در این منطقه را دچار 
مشکل می کند و روشن است که نادیده گرفتن و بی توجهی 
به تحولات شمالغرب، در آینده خسارت زیادی را متوجه روابط 
تهران و ایروان خواهد کرد. علاوه بر این منطقه ای که آذربایجان 
برای تصاحب آن قد علم کرده است، اگرچه به لحاظ طولی 
رقم بزرگی ندارد اما همین نوار کوچک، همسایگی و همجواری 

ایران با یکی از همسایگانش را تعریف می کند.
در ماجرای »زنگه زود« با اشغال خاک رسمی و قانونی یک 
کشور روبرو هستیم و این در حالی است که جمهوری اسلامی 
تمامیت ارضی کشورهای منطقه اهمیت  برای حفظ  ایران 
ویژه ای قائل بوده و بارها به صورت مستقیم و غیرمستقیم برای 
صیانت از آن وارد عمل شده است. به علاوه، این بار در درگیری 
میان ایروان و باکو، پای از دست دادن یکی از همسایگان ایران 
به میان آمده که همچون همسایگان دیگر، به جهات مختلف 
برای دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی حائز اهمیت است.
نقش جدی و محوری همکاری ها با ارمنستان و برنامه های 
ریلی،  مناسبات  توسعه  در  ایران  مدت  بلند  و  میان مدت 
و  ایروان  و  تهران  بین  مرزی  و  ترانزیتی  تجاری،  اقتصادی، 
سایر کشورهای قفقاز جنوبی دلیل محکمی برای آن است 
که جمهوری اسلامی از هرگونه تغییرات ژئوپلیتیک پیشگیری 

کند.

پای صهیونیست در میان است
حساسیت حفظ مرز ایران و ارمنستان وقتی بیشتر می شود 
ماجرا  این  در  اسرائیلی  آمریکایی-  دسیسه های  ردپای  که 
رژیم  و حمایت های  پررنگ تر می شود. دخالت ها  روز  به  روز 
صهیونیستی از جنگ و تنش در این منطقه نشان می دهد 
منفعت آنها در ادامه درگیری ها است؛ آنچنان که در جریان 
روسیه  و  ایران  که  شرایطی  در  کشور،  دو  روزه   ۴۴ جنگ 
می کوشیدند صلح یا دست کم آتش بس را برقرار کنند، اسرائیل 
با فروش جنگ افزار و تسلیحات به جمهوری آذربایجان به آتش 

این جنگ هیزم می ریخت.
کارشناسان معتقدند هر چقدر از نقش مخرب مداخله جویان 
فرامنطقه ای کاسته شود، همان میزان می توان به برقراری صلح 

و ثبات در منطقه امیدوار بود.
عقل سلیم به ارمنستان چه می گوید؟

همه این موارد در حالی است که تحلیلگران مکرراً هشدار 
می دهند هر دولتی در جمهوری ارمنستان، دالان و کریدور 
»زنگه زود« را در اختیار جمهوری آذربایجان قرار دهد، سقوط 
خود را رقم زده است؛ چرا که این تصمیم قطعاً باعث فروپاشی 
جمهوری ارمنستان خواهد شد. زارعی در این باره با تأکید بر 
اینکه مرز ایران و ارمنستان برای ایروان اهمیتی فراتر از تبادلات 
تجاری دارد، می گوید: »ارمنستان در این معامله، همسایگی 
با ایران که می تواند از آن در شرایط مورد تهدید واقع شدن از 
از  را  کند  استفاده  گرجستان  یا  و  آذربایجان  یا  ترکیه  سوی 
دست می دهد«. وی همچین درباره از دست رفتن بخش قابل 
توجهی از مناسبات تجاری دو کشور، بیان می کند: »ارمنستان 
یک استان حساس که جنبه ترانزیتی دارد را به دشمن خود 
و  ژئوپلیتیکی  خسارت  این  که  حالی  در  می کند؛  واگذار 
ژئواستراتژیکی با هیچ وعده اقتصادی و یا سیاسی قابل جبران 
نیست؛ جمهوری ارمنستان به طور قطع با حمله باکو به قره باغ 
به  هم  را  ارمنی نشین  بخش  این  و  می شود  مواجه  شمالی 
سادگی از دست می دهد و در جغرافیای مخالفان خود محصور 

خواهد شد«.
این نکته حائز اهمیت است که نیاز جمهوری آذربایجان برای 
ارتباط مستقیم زمینی به نخجوان قابل درک است؛ اما به طور 
قطع چنین خواسته ای با اقدام نظامی نه از سوی ارمنستان، 
نه از سوی ایران و نه حتی سایر کشورهای منطقه قابل پذیرش 
نبوده و نخواهد بود. آنچه در سیاست منطقه ای روشن است، 
این است که هنگامی که یک همسایگی به پایان می رسد خطر 
درگیری و جنگ، افزایش پیدا کرده و ناامنی هم برای خود رقم 

می زند و هم به کشورهای اطراف می کشاند.
از آنجا که ایران با هر دو کشور ارمنستان و آذربایجان اشتراکات 
زیادی دارد، در طول سال های طولانی اساس سیاست خود را 
مبتنی بر احترام متقابل و برقراری صلح بنا کرده است، از این 
روی جنگ و درگیری میان آنها برای ایران قابل پذیرش نیست؛ 
اما به نظر می رسد بعد از چیزی حدود سه دهه درگیری، ایروان 
و باکو باید با نگاه ویژه به برقراری امنیت در منطقه، به این دعوا 
خاتمه دهند و بدانند مرز ایران و ارمنستان خط قرمز جمهوری 

اسلامی در رابطه با پرونده مناقشات شمالغرب است.

رابطه با همسایگان مبتنی بر حفظ صلح و ثبات موضع همیشگی ایران؛

چرا مرز ایران و ارمنستان خط قرمز تهران است؟

سیاست دولت بایدن همان سیاست "هویج و چماق" است؛

تله "مقصرنمایی" برای ایران
از اسفند ماه سال گذشته که مذاکرات مستقیم میان هیات های مذاکره کننده 
ایران و ۱+۴ با حضور غیرمستقیم هیات آمریکایی در وین متوقف شد، کشورهای 
غربی عضو برجام و آمریکا در رویکردی روشن و کاملا هماهنگ در موضوع گیری ها و 
اظهارات رسمی و غیررسمی  بازی "مقصرنمایی" ایران را به راه انداخته اند؛ شاید ایران 

در این تله بیفتد و بازی از پیش برده را ببازد.
به گزارش ایسنا، با خروج یک جانبه آمریکا از برجام در می ۲۰۱8، شاهد حمایت 
سیاسی جامعه جهانی از برجام بودیم و آمریکا در این میان به شدت تنها ماند و هیچ 
کدام از اقدامات و تلاش های دو جانبه و بین المللی اش برای از بین بردن برجام و 

کشاندن دوباره پای ایران به شورای امنیت سازمان ملل نیز به نتیجه نرسید.
با روی کار آمدن جو بایدن که با شعار بازگشت به برجام توانست صندلی ریاست 
جمهوری آمریکا را بدست آورد، امیدهایی برای احیای این توافق چند جانبه که از 
حمایت سیاسی بین المللی به ویژه سه کشور اروپایی هم پیمان آمریکا برخوردار بود، 
ایجاد شد اما بایدن برخلاف دیگر توافق ها و معاهدات بین المللی که فوری به آنها 

بازگشت، از بازگشت فوری و یک جانبه به برجام امتناع کرد.
چند ماهی طول کشید تا آنها برای مذاکرات احیای برجام اعلام آمادگی کنند و 
در نهایت در شش دور مذاکره مشخص شد این کشور حاضر نیست رفع تحریم ها در 
چارچوب برجام را به نحوی که متضمن منفعت مطلوب و موثر اقتصادی ایران باشد، 
اجرا کند و اساسا در عمل همان خط و مشی دولت ترامپ یعنی فشار حداکثری و 
تحریم ها درباره ایران و برجام دنبال شد. با این حال دولت بایدن در ویترین کارش 
سعی کرد از خود کشوری اهل تعامل و مذاکره به افکار عمومی نشان دهد و از 
موضع گیری های سخت گیرانه اجتناب کرد و سه کشور اروپایی را در این مسیر بیش از 

پیش با خود همراه ساخت و موضع گیری های سخت را به آنها سپرد.
برخلاف سه سال پایانی دولت ترامپ، سه کشور اروپایی با همراهی و تشویق آمریکا 

و اسراییل از هر گونه فشار به ایران در مجامع بین المللی استقبال و از صدور بیانیه های 
تند و قطعنامه در شورای حکام آژانس بین المللی حمایت کردند. آمریکا با همراه کردن 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی توانست فشارهای بیشتری را 
از منظر فنی و حقوقی متوجه ایران کند و اتفاقا در این مسیر موفق هم بود. اخلال 
در مذاکرات فنی ایران و آژانس درباره برخی موضوعات پادمانی و تهدید ایران به 
خودداری از کاهش بیشتر همکاری های فراپادمانی و برجامی از جمله اقداماتی بود 

که در این مدت کوتاه شاهد بودیم.
ایران در روند مذاکرات احیای برجام از ابتدا در دو جبهه مذاکرات فنی و سیاسی به 
بیان خواسته ها و مطالباتش برای بازگشت به برجام ادامه داد و همواره بر رفع موثر و 
مطلوب تحریم ها تاکید داشته است، اما آمریکا راضی نمی شد نسبت به رفع تحریم ها 
به شکلی که تضمین کننده منفعت اقتصادی ایران باشد، اقدام کند. واقعیت این 
است، برجام با تحریم هایی که در دولت ترامپ به عناوین دیگری به جز هسته ای اجرا 
و اعمال شد در عمل به گروگان گرفته شده است و تا وقتی این گره ها که علی الظاهر 
ربطی به برجام ندارند اما بر اجرای آن موثر هستند، از پای برجام باز نشود، اجرای 
آن برای ایران فایده ای در بر نخواهد داشت. علاوه بر این، تجربه تلخ و تکان دهنده 
خروج یک جانبه آمریکا از توافق هسته ای موجب شده تا ایران با تدبیر و هوشمندی 
بیشتری نسبت به تعهدات طرف مقابل نگاه کند. ایران بر دریافت تضمین های 
سیاسی و حتی قانونی یک جانبه از سوی آمریکا بیش از تضمین  بین المللی تاکید 
کرده اما آمریکاحاضر به ارایه این تضمین ها نیست و از رفع تحریم های غیرهسته ای 

موثر بر برجام طفره می رود.
سیاست دولت بایدن به نوعی همان سیاست "هویج و چماق" است که از از سوی 
ترامپ سیاست "فشار حداکثری" و اعمال تحریم های بیشتر نام گرفت. ترامپ در 
اجرای سیاست فشار حداکثری، بیش از پیش بر قدرت اول بودن آمریکا و امتیاز 

ندادن به کشورهای اروپایی تمرکز داشت، اما بایدن مسیر امتیاز دادن برای همراه 
کردن این کشورها با سیاست هایش را دنبال می کند، از این رو شاهد هستیم که 
هر روز بیشتر از قبل کشورهای اروپایی و دیگر متحدانش را با خود همسو می کند؛ 
اساسا جوسازی و جهت دادن به افکار و اذهان عمومی علیه کشور یا کشورهایی در 
راستای منافع ملی آمریکا از مهم ترین اقدامات آمریکا در پیشبرد منافع ملی اش بوده 
است. از این رو باید گفت، به همان نسبت که ترامپ نتوانست با همه قلدری اش و 
اعمال تحریم های حداکثری علیه ایران بدون تکیه بر اقناع افکار عمومی بین المللی 
و همراهی جامعه جهانی، کاری از پیش ببرد و ریشه برجام را از اساس بزند،  بایدن و 
تیم سیاست خارجی اش این توانایی و مهارت را دارند تا با همراه ساختن کشورهای 
اروپایی و جامعه جهانی، ایران را مقصر شکست احتمالی مذاکرات احیای برجام 
معرفی کند.  شاید هنوز حفظ برجام برای ایران و کشورهای باقی مانده در این توافق 
و حتی آمریکا به دلایل سیاسی، اقتصادی و بین المللی منفعت هایی دارد و طرف ها 
بخواهند چراغ خاموش این ماشین به راه خود ادامه دهد اما دولت و دستگاه سیاست 
خارجی باید به این نکته توجه کنند، هر چند بایدن خروج ترامپ از برجام را زیر سوال 
برده است اما سعی دارد آمریکا را از انزوا و بدنامی خروج یک جانبه از برجام خارج کند، 
از این رو تلاش دارد تا با مقصر معرفی کردن ایران در شکست مذاکرات احیای برجام 

بدنامی قبلی را پاک کند.
اگر دستگاه سیاست خارجی کشور به سیاست سکوت رسانه ای خود و استفاده 
نکردن از دیپلماسی عمومی به نحو مطلوب ادامه دهد، در عمل فضا و شرایط را برای 
فشار بیشتر بر ایران و بازگردان قطعنامه های شورای امنیت علیه ایران در چارچوب 
برجام با تحریک یکی از کشورهای اروپایی، فراهم می کند. در این شرایط که اروپا با 
آمریکا هر روز بیشتر و بیشتر همراه می شود، بایدن دیگر نیازی به بازگشت به برجام و 

استفاده از مکانیسم ماشه هم نخواهد داشت.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

 فعالیت سیاسی حرفه ای در کشور کاملا پرهزینه است

فعالیت  انجام  فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:   یک 
سیاسی حرفه ای در کشور ما کاملا پرهزینه است. افراد 
اگر بخواهند هزینه و فایده خود را محاسبه کنند مطمئنا 
موانع بزرگی برای پیوستن جوانان به جریان های سیاسی 

وجود دارد.
لزوم  خصوص  در  باایلنا،  گفت وگو  در  باقری  علی 

اندیشه های  رشد  برای  اصلاح طلب  جوانان  از  استفاده 
مانند  سیاسی  و  تشکیلاتی  کار  کرد:  اظهار  جبهه  این 
سایر فعالیت های اجتماعی، ضرورت هایی از جمله تداوم 
نسل و دست به دست شدن امور دارد؛ مطمئنا مجموعه 
مدنی و سیاسی که ورودی  نیروی های انسانی آن همسو 
با مامویت ها و وظایف مجموعه نباشد، پس از مدتی از 

داشتن نیروی انسانی پویا محروم می شود.   
جمله  از  ویژگی هایی  جوان،  نیروی  ورود  افزود:  وی 
پویایی، خلاقیت و شجاعت به مجموعه اضافه می کند 
و از محافظه کاری و تطبیق با شرایط گذشته می کاهد، 
به همین دلایل، جریان اصلاحات به عنوان مجموعه ای 
سیاسی باید جریان آزاد نخبگانی را به گونه ای ایجاد کند 
که امکان ورود به دسته ویژه برای نیروی جوان و چرخش 

نیروها وجود داشته باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: همانطور که به 
سن و تجربه نیروی های قدیمی اضافه می شود به همان 
مقدار از کار اجرایی و میدانی دور می شوند و به سمت 
اتاق های مشاوره سوق پیدا می کنند و فضا برای جوانانی 
که وارد سیستم می شوند، باز شده و می توانند وارد گود 

سیاست شوند.
باقری تاکید کرد: اگر این روند که یک هنجار است، رخ 

ندهد، دود آن در چشم مجموعه می رود و از توانایی آن 
کاسته خواهد شد. در جریان اصلاحات هم باید همین 
روند رخ داده و از احزاب شروع شود؛ به طوری که خود 
احزاب ساز و کار را به نوعی طراحی کنند که این روند 
اتفاق در سطوح بالاتر  در حزب رخ دهد؛ آن زمان این 
در  و  کرده  رسوخ  اصلاحات  جبهه  مثل  تصمیم گیری 
این صورت دیگر نیاز نیست یک سری جوان به صورت 

سمبلیک وارد چرخه شوند.
شرایط به گونه ای نباشد که جوانان پشت درب 

احزاب بمانند 
وی ادامه داد: مدل ایده آل شکل گیری سطوح مختلف 
تلفیق  سیاسی،  جریان  تصمیم سازی  و  تصمیم گیری 
در  باید  و  است  باتجربه  نیروی  و  نیروی جوان  متناسب 
هیچ  در  تفریط  و  افراط  درگیر  که  بود  مراقب  میان  این 
کدام از دو طرف نشویم. شرایط نباید به گونه ای باشد که 
جوانان پشت درب احزاب بمانند و یا از سوی دیگر اصرار 
به وارد کردن نسل جدید، زودتر از موعد اتفاق بیفتد و 

مجموعه ای از تجارب ارزشمند گذشته خود خالی شود.
جریان  در  جوانان  حضور  شرایط  خصوص  در  باقری 
را  جریان  این  فعلی  وضعیت  کرد:  تصریح  اصلاحات، 
نمی توان ایده آل دانست و باید در این زمینه درون احزاب 

ورود  برای  درستی  و  هوشمندانه  سیاست گذاری های 
جریان  باید  و  شود  اتخاذ  شده  کنترل  طور  به  جوانان 
اصو لگرا  از  اعم  احزاب  همه  در  چرخه  به  جوانان  ورود 
بی میلی  خصوص  در  باقری  شود.  ایجاد  اصلح طلب  و 
قشری از جوانان نسل جدید برای حضور در جریان های 
سیاسی، گفت: بخشی از راه ورود جوانان به سیاست بر 
عهده احزاب اصلاح طلب است که فرآیند آن را توضیح 
به  ورود جوانان  زمینه  در  بزرگی  مانع  و  عامل  اما  دادم، 
سیاست وجود دارد که شرایط خاص سیاسی حاکم بر 

کشور ما است که به عهده جریان اصلاحات نیست.
در  حرفه ای  سیاسی  فعالیت  انجام  کرد:  تاکید  وی 
کشور ما کاملا پرهزینه است. افراد اگر بخواهند هزینه 
و فایده خود را محاسبه کنند، مطمئنا موانع بزرگی برای 
پیوستن جوانان به جریان های سیاسی وجود دارد. این 
واقعیت تلخ ورود به بازار سیاست در ایران است. کسانی 
به خصوص  وارد جریان سیاسی شوند،  که می خواهند 
ابتدا  همان  در  دارند  اصلاح طلبی  گرایش  که  افرادی 
بسیاری از موقعیت ها و پست ها و شرایط مادی را از دست 
می دهند که یکی از عوامل مهم عدم بازدهی جریان های 
سیاسی در میان توده مردم کشور بوده که باید در ابعاد 

کلان بررسی شود.
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هر کس خانواده اش را شاد سازد ، خداوند ، از 
آن شادی ، مخلوقی می آفریند که تا روز قیامت، 

برایش طلب آمرزش می کند .
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کنز العمّال : ج 16 ص ٣79 ح 44995 نقلًا

مجازات ارسال فیلم برای مسیح علی نژاد
حجت الاسلام سیدعلی خان محمدی سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکرگفت: هرگونه همکاری و 
همچنین فیلم گرفتن در رابطه با کشف حجاب و یا اتفاقاتی که علیه نظام است مشمول ماده ۵۰8 قانون مجازات 
اسلامی خواهند بود و بین یک تا ۱۰ سال حبس برای آن ها در نظر گرفته می شود. البته این موضوع فقط در 
حوزه کشف حجاب نیست، بلکه هر فیلمی که علیه نظام جمهوری اسلامی باشد و برای این خانم )مسیح علی 
نژاد( ارسال شود، مشمول این ماده خواهد بود. معصومه علی نژاد معروف به مسیح علی نژاد از سال ۲۰۲۱ عضو 
سرویس اطلاعاتی آمریکا CIA است، پس لازم است مردم بدانند با چه کسانی طرف هستند و آن ها منافعشان 

ایجاب می کند که مردم را فریب داده و آن ها را مقابل هم قرار دهند.

هشت سفیر جدید جمهوری اسلامی ایران منصوب شدند
سفرای جدید جمهوری اسلامی ایران در ۶ کشور و دو نمایندگی ایران در سازمان ملل منصوب شدند. محمود 
ادیب بعنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در گرجستان ،ایرج الهی بعنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
هند،مجتبی امانی بعنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در لبنان ،سید مجید قافله باشی بعنوان سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در جمهوری چک،حسین غریبی بعنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در لهستان،سید خلیل 
ساداتی بعنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در جمهوری سیرالئون،امیر سعید ایروانی بعنوان سفیر و نماینده 
دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد در نیویورک  ،علی بحرینی بعنوان نماینده جمهوری اسلامی 

ایران در نزد سازمان های بین المللی مستقر در ژنو.

یک ایرانی رهبر مشهورترین اُپرای جهان شد
»والری گرگیف«، مدیرکل هنری مجموعه مارینسکی در سنت پیترزبورگ، علی رهبری را به عنوان رهبر دایمی 
میهمان اپرای مارینسکی، مشهورترین اپرای جهان اعلام کرد.بنابر توافقات صورت گرفته، حاصل این همکاری 
اجرای ۱۰ کنسرت یا اُپرا در طول هر فصل هنری خواهد بود.پس از اجرای بسیار موفقیت آمیز علی رهبری در 
سنت پترزبورگ، مسئولین ارکستر چنان تحت تاثیر اجرای رهبری واقع شدند که به پیشنهاد گرگیف دوباره از 
این رهبر ایرانی برای اجرای برنامه دیگری به فاصله چند روز بعد، مجدا دعوت به عمل آوردند و رهبری نیز آن 

را پذیرفت.

قاتلان مجید عبدالباقی بازداشت شدند
سخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشور با اشاره به بازداشت عاملان قتل برادر مالک ساختمان متروپل آبادان 
گفت: بر اساس بررسی های اولیه، اختلافات شخصی انگیزه قاتلان از این عمل بوده است. سردار مهدی 
حاجیان توضیح داد: در پی حادثه تیر اندازی افراد ناشناس  به خودروی "مجید عبدالباقی" برادر مالک ساختمان 
متروپل  آبادان، پلیس آگاهی با اشراف و تسلط کامل اطلاعاتی و اقدامات فنی، در کمتر از ۲ ساعت عوامل 

تیراندازی و  قاتلان را شناسایی  و دستگیر کرد.

آزادی سه بلوچ ایرانی از زندان در پاکستان
 سه بلوچ ایرانی که به جرم ورود غیر قانونی به قلمرو پاکستان توسط آژانس امنیت دریایی این کشور دستگیر 
و زندانی شده بودند، آزاد شدند . به گزارش ایسنا،  سه  بلوچ ایرانی که به جرم ورود غیر قانونی به قلمرو پاکستان 
توسط آژانس امنیت دریایی این کشور  دستگیر و زندانی شده بودند،با  تلاش و پیگیری وزارت خارجه و  

سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در کراچی، از زندان آزاد و عازم کشور  شدند.

دفتر رهبر انقلاب هیچ شکایتی از یک فعال رسانه ای ندارد
عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب اعلام کرد: این دفتر هیچ شکایت یا حتی ادعایی درباره آنچه این 
روزها متوجه یک فعال رسانه ای شده نداشته و ندارد.به گزارش خبرگزاری مهر، مهدی فضائلی در حساب کاربری 
خود در توئیتر، نوشت: دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای هیچ شکایت یا حتی ادعایی در 
خصوص آنچه این روزها متوجه یک فعال رسانه ای شده است نداشته و ندارد و مبنا قرار دادن چنین مواردی را 

برای صدور حکم، نوعی کج سلیقگی می داند.

مهدی تاج تایید صلاحیت شد!
مهدی تاج رییس اسبق فدراسیون فوتبال که اکنون نیز در کنفدراسیون فوتبال آسیا دارای سمت است، خیز 
بلند خود برای دستیابی دوباره به صندلی ریاست فدراسیون برداشته است. اکنون، اما گفته می شود با تایید 
صلاحیت و بررسی شرایط، مهدی تاج مشکلی برای حضور در انتخابات نخواهد داشت و شانس خود را برای 

دستیابی به این سمت در تاریخ هشتم شهریور امتحان خواهد کرد. 

9میلیون ایرانی باید دوز یادآور بزنند
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به اهمیت تزریق دوز یادآور واکسن کرونا، گفت: حدود ۹ میلیون نفر 
در کشور باید دوز یادآور بزنند.عباس شیراوژن، با اشاره به افزایش آمار کرونا در کشور، گفت: در روزهای اخیر بیش 
از ۶۰ درصد بر تعداد بستری ها افزوده شده است .وی افزود: ظاهراً وارد موج هفتم بیماری شده ایم و مهم ترین 
کار، استفاده از ماسک و رعایت شیوه نامه های بهداشتی است. شیراوژن افزود: زائران اربعین باید نوبت دوز یادآور 

واکسن کرونا را تزریق کنند تا سطح ایمنی بدن آنها در هنگام سفر تقویت شده باشد.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

محکومیت ۱,۵ میلیاردی مالک دستگاه های
 استخراج غیرمجاز ارز 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
 ۱,۵ محکومیت  رأی  صدور  از  قم 
دستگاههای  مالک  برای  میلیاردی 
ماینرِ استخراج غیرمجاز ارز دیجیتال 

دراین استان خبرداد.
خبر  این  اعلام  با  ریاضی  مهدی 
اظهارداشت : حسب دریافت گزارش 
استفاده  بر  مبنی  مردمی  های 
استخراج  ماینرهای  از  غیرمجاز 
در  واقع  سوله  یک  در  دیجیتال  ارز 
حومه شهر قم، مامورین ناجا بهمراه 

کارشناسان اداره برق منطقه قم طی مراجعه و بازرسی از محل موردنظر، تعداد ۱۷ دستگاه ماینر به ارزش 
۱,۵۵8,۶8۴,۲۶8 ریال را کشف، توقیف و مراتب جهت رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم 
ارسال گردید. وس افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات 
حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه 
مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط ماینرهای مکشوفه 

قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۱ میلیارد و ۵۶۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.
وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون کلیه دستگاههای استخراج ارز دیجیتال توسط مرجع 

کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.
 

رئیس اداره عملیات اورژانس 115 قم  خبرداد:

راه اندازی اورژانس موتوری برای اولین بار در قم 
رئیس اداره عملیات اورژانس ۱۱۵ قم  گفت:  از ابتدای مرداد ماه برای اولین بار در استان قم دو دستگاه 

موتور آمبولانس یا همان موتورلانس به صورت دائم به ناوگان عملیاتی اورژانس ۱۱۵ قم اضافه شد.
به  گزارش روابط عمومی اورژانس ۱۱۵ قم، حمید دره باغی   اظهارداشت :با توجه به اهمیت کاهش زمان 

رسیدن بر بالین بیماران نسبت به راه اندازی موتور آمبولانس ها در مناطق پرترافیک و شلوغ اقدام شد.
او گفت: از دیگر مزایای وجود موتورلانس در کلان شهر ها کاهش هزینه استهلاک، مدیریت منابع انسانی با 

توجه به کمبود نیروی انسانی متخصص می باشد.
رئیس اداره عملیات اورژانس ۱۱۵ قم  می گوید: موتورلانس ها دارای تجهیزات کامل جهت ارائه خدمات 

فوریت های پزشکی به بیماران می باشند.
او گفت: در آینده نزدیک و با اختصاص تجهیزات و موتور های جدید شاهد افزایش تعداد موتورلانس ها در 

سطح شهر قم خواهیم بود.

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم:

۳ شهروند قمی بر اثر کرونا جان باختند
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته ۳ شهروند قمی بر اثر کرونا جان باختند 

و در مجموع تعداد ۱۴۴ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.
مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت 

منتهی به دوم مرداد تعداد ۴۳ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.
وی با بیان اینکه در این مدت ۷۰ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: طی 
شبانه روز گذشته ۳ شهروند قمی در اثر کرونا جان باختند و در مجموع تعداد ۱۴۴ بیمار مشکوک به کرونا 

بستری هستند و حال ۱۲ بیمار نیز وخیم است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد ۱۴۴ تست انجام گرفته نتیجه ۷۱ تست مثبت اعلام 
شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۹۰۳ هزار و ۲۵۳ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم مطرح کرد:

آمادگی همکاری با دستگاه ها برای افزایش 
خدمات الکترونیکی به شهروندان

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم مهم ترین چالش های پیش 
روی اجرای طرح هوشمند سازی در سطح وسیع در شهر را موردتوجه قرارداد و گفت: 
موفقیت پروژه های شهر هوشمند از طریق فناوری و سرمایه فنی تعیین نشده و وابسته 
به مدیریت و هماهنگی بین سازمانی است و باید بر مشارکت و تعامل بین دستگاهی 

تمرکز شود.
علی مؤمن حجازی  اظهارداشت :نبود وحدت بین سازمانی یک آسیب در مسیر 
خدمت رسانی به شهروندان است که می تواند در مسیر هوشمند سازی نیز اختلال 

ایجاد کند و حرکت به سمت ایجاد شهر هوشمند را کند و یا ناممکن کند.
وی سپس به امضا تفاهم نامه مشترک بین سازمان فاوا شهرداری قم و اداره پست 
استان قم اشاره و ابراز کرد: با امضا این تفاهم نامه زمینه تبادل اطلاعات مکانی و 
کدپستی بین این دو سازمان فراهم شده و شهروندان بدون نیاز حضوری به اداره پست 

و یا شهرداری در کمترین زمان می توانند کدپستی ده رقمی دریافت کنند.
مؤمن حجازی ادامه داد: همچنین در این طرح اداره پست موقعیت مکانی دقیق 
کدپستی را به شهرداری ارائه داده که از این اطلاعات الکترونیکی شهرداری می تواند 
در حوزه های دیگر مانند طرح ترافیک و حمل ونقل نیز استفاده کرده و گام بزرگی در 
تحقق دولت الکترونیکی است و امکان مدیریت هوشمند زمان را برای شهروندان فراهم 
می کند. وی نحوه استفاده از این طرح را تشریح کرد و گفت: این طرح در سامانه قمیار 
و به ساده ترین شکل طراحی شده و امیدواریم نمونه این توافق، با سایر دستگاه های 

خدمات نیز اجرا شود تا امکان توسعه خدمات به شهروندان فراهم شود.
 ۸۰ نرم افزار فعال در شهرداری قم

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم در ادامه تأکید کرد: برای 
راه اندازی شهر هوشمند درزمینه ساختمان، حمل ونقل، انرژی و مدیریت یکپارچه 
شهر به زیرساخت هایی نیاز است تا به عنوان پلی میان ارائه دهندگان خدمات شهری و 
شهروندان با داده های دقیق و واقعی عمل کرده و راهکارهای لازم را به کمک تجهیزات، 
دستگاه ها و حسگرها ارائه دهد. وی با تقسیم زیرساخت های لازم به دو بخش نرم 
افزاری و سخت افزاری عنوان کرد: شهرداری در حوزه سخت افزاری، »مرکز داده« 
خود را با استانداردهای روز افتتاح کرده و این مرکز کمک می کند تا بتوانیم تمامی 
داده های الکترونیکی را در این زیرساخت پیاده کنیم و اینترنت اشیاء نیز یک ساختار 
سخت افزاری دارد که سعی داریم در سال جاری آن را مستقر کنیم. مؤمن حجازی 
تعداد نرم افزارهای فعال در شهرداری را 8۰ مورد عنوان کرد و گفت: در حال حاضر 
حدود 8۰ سامانه  نرم افزاری در مجموعه شهرداری فعال است که بخشی از آن در حوزه 
مدیریت و فرایندهای داخل شهری و بخش دیگری در حوزه شهروندی است که نیازمند 
گسترش و پیشرفت بوده و به تناسب تکنولوژی و خدمات جدید توسعه پیدا خواهد کرد.

 
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خبرداد:

احداث ۹هزار قبر یک و دوطبقه
 در بهشت معصومه)س(

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم  گفت: سال گذشته ۹ هزار حفره قبر 
یک و دوطبقه آرامستان  بهشت معصومه)س(  احداث شده است.

سید سیف الدین موسوی نیارکی در جلسه شورای آرامستان های شهرداری قم، 
اقدامات سازمان در خصوص احداث آسفالت معابر جدیدالاحداث، زیرسازی معابر، 
روکش و جدول گذاری معابر را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: افزون بر ۲۰ هزار 
آرامستان بهشت معصومه)س( و ۲۵۰۰  مترمربع اجرای موزاییک فرش معابر در 
مترمربع نیز در دارالسلام اجراشده است. مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری 
قم ادامه داد: خرید و نصب ۴ المان به همراه ۵۰ نیمکت، ۱۳۵ سطل زباله و ۵ آبخوری 
نیز در راستای بهبود مبلمان آرامستان  بهشت معصومه)س( انجام یافته است. به گفته 
وی، تکمیل سرویس بهداشتی آرامستان دارالسلام، اجرای بهسازی محوطه ساختمان 
اداری، بازسازی و تعمیرات ساختمان نیز در قالب پروژه های بازسازی سال گذشته 
سازمان نهایی شده است. موسوی نیارکی از چاپ دو عنوان کتاب مجموعه استفتائات 
اموات و احکام وصیت و شیوه نگارش آن برای نخستین بار ویژه آرامستان های کشور 
را از اقدامات شاخص فرهنگی سال گذشته یاد کرد و گفت: برگزاری ۱۵۰ مراسم 
غبارروبی به همراه ۱۳۰ مراسم مذهبی در جوار مزار شهدای مدافع حرم، بزرگداشت 
روز مقاومت، راه اندازی پویش مردمی سردار و سرباز، نصب سردیس شهید سردار 
المهندس و ساخت مستند خادمان خاموش ویژه شاغلین  ابومهدی  و  سلیمانی 

آرامستان های قم از فعالیت های مهم سال ۱۴۰۰ بود.
 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبر داد:

اجرای پروژه برق رسانی به شهرک صنوف 
مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم از اجرای پروژه نیرورسانی به شهرک صنوف 

از پُست ۶۳/۲۰ کیلوولت فرهنگیان با اعتباری بالغ بر ۱۰۰ میلیارد ریال خبر داد.
در  توسعه  میزان  این  داشت:  اظهار  خبر  این  اعلام  ضمن  مظفری  علیرضا 
زیر ساخت های صنعت برق در قالب پروژه نیرورسانی به شهرک صنوف، شامل اجرای 
۴ کیلومتر شبکه از پُست برق فرهنگیان به سمت پُست برق معصومیه و همچنین 
اجرای ۴ کیلومتر شبکه از این پُست تا شهرک صنوف با برآورد ریالی معادل ۱۰۰ 
میلیارد ریال به مرحله اجرا در آمده است. وی با اشاره به اهمیت و مشکلات اجرای 
این پروژه گفت: در شرایط تحریم و محدودیت های اقتصادی بین المللی، این پروژه 
با هزینه و مشکلات زیادی به سرانجام رسیده و امیدواریم این خدمات رسانی سبب 
افزایش سطح رضایت مندی صاحبان مشاغل در شهرک صنوف را به دنبال داشته 
باشد. مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم ادامه داد: 
اصلاح سیستم روشنایی شهرک صنوف )ورودی و معابر بلوار(، اتصال شبکه آب شهرک 
صنوف، زیرسازی و آسفالت معابر سایت آهن فروشان و آهنگران، احداث و بهره برداری 
از دوربرگردان اختصاصی شهرک صنوف، جدول گذاری و تعویض جداول فرسوده 
در سایت آهنگران و آهن فروشان، احداث واحدهای خدماتی و واحدهای کارگاهی، 
اجرای پروژه دفع آب های سطحی شهرک صنوف، اجرای طرح جامع فضای سبز و… 
بخشی از پروژه های عمرانی انجام شده توسط سازمان جهت توسعه این شهرک بزرگ 

است.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:

اتمام پروژه بهسازی و مناسب سازی 
محور تکیه یزدی ها

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(
از بهسازی محور تکیه یزدی ها و احیای ورودی های بازار نو در بافت تاریخی شهر قم 
خبر داد. علیرضا خاکی اظهار داشت: در راستای بهسازی و احیای ورودی های بازار 
نو در بافت تاریخی، ورودی این بازار از سمت محور تکیه یزدی ها توسط سازمان با 
همکاری هیئت امنا و کسبه  بهسازی و مناسب سازی شد. مدیرعامل سازمان بهسازی 
و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( ادامه داد: اصلاح ورودی بازار بزرگ 
قم از طرف تکیه یزدی ها، ساماندهی وسایل نقلیه موتوری، اصلاح و مناسب سازی، 
جمع آوری آب های سطحی با کف سازی متناسب فضای بازار از اهداف مجموعه 
مدیریت شهری قم در اجرای این پروژه بود. وی طول مسیر این محور را ۴۰ متر اعلام و 
اظهار داشت: مساحت پروژه حدود ۱۲۰ متر بااعتباری بالغ بر دو میلیارد تومان شامل 
مرمت، اصلاح شیب ها، سنگفرش بود که در قالب یک ماه عملیات عمرانی به پایان 

رسید.
 

روابط عمومی شهرداری قم:

۴۴ دستگاه تاکسی جدید به ناوگان 
تاکسیرانی قم افزوده می شود

مرحله اول نوسازی ناوگان فرسوده تاکسیرانی قم، با ورود ۴۴ دستگاه به ناوگان 
حمل ونقل عمومی اجرایی شد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، همزمان با مرحله نخست افتتاح پروژه های 
شهرداری قم، ۴۴ دستگاه تاکسی جدید به ناوگان تاکسیرانی قم افزوده می شود.

این تاکسی ها در ادامه اجرای طرح نوسازی ۴۰۰ دستگاه که به همت شهرداری 
قم و با مشارکت بانک قرض الحسنه رسالت در حال انجام بوده، نوسازی شده است.

مراسم آغاز به کار رسمی و ورود این تاکسی ها به ناوگان حمل و نقل عمومی شهر قم 
روز یکشنبه دوم مردادماه با حضور مسئولان استانی و مدیریت شهری برگزار می شود.

این طرح با اعتباری بالغ بر ۴۰۰ میلیارد ریال در حال انجام است که آورده شهرداری 
قم و بانک قرض الحسنه رسالت برای این طرح هر کدام ۲۰۰ میلیارد ریال است.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به مشکل های مناطق ۲، ۳ و ۶ 
شهر قم گفت: توزیع عدالت در این سه منطقه که به ترتیب شامل مناطق نیروگاه، 

خیابان امام )ره( و امام زاده ابراهیم)ع( است، متوازن نیست.  
حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده شامگاه شنبه در دومین جلسه شورای تعالی 
مساجد قم، در تالار کوثر اداره کل تبلیغات اسلامی این استان همچنین افزود: در 
استان ۳۳۰ بوستان داریم، که اگر سهم مناطق هشت گانه قم از این تعداد بوستان 

بر اساس جمعیت باشد، ۴۰ درصد این بوستان ها باید در این سه منطقه باشد.
وی با انتقاد از پایین بودن سرانه فضای سبز در این سه منطقه خاطرنشان کرد: 
سرانه فضای سبز باید به سمت عدالت محوری برود، بحث توسعه و نگهداری 

فضای سبز نیز از هم تفکیک شود، برخی محله ها، بحران کمبود فضای سبز دارند 
که باید حل شود.

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم، نامتوازن بودن عدالت در موضوع آموزش را نیز مورد 
توجه قرار داد و بیان داشت: در قم با کمبود ۵۴ مدرسه مواجه هستیم، اما آموزش و 

پرورش باید سرانه حضور دانش آموزان در کلاس درس را کاهش دهد.
وی ناعادلانه بودن توزیع امکانات رفاهی در مناطق مذکور را نیز یادآور شد و 
گفت: در استان بیش از ۲۰ استخر داریم، که فقط ۲ استخر، معادل یک دهم 
استخرهای موجود در این سه منطقه وجود دارد، در حالی که چهل درصد جمعیت 
استان در این سه منطقه سکونت دارند. شعبان زاده خاطرنشان کرد: در قم ۴۳۰ 
ورزشگاه داریم، ۱۱۰ ورزشگاه دولتی و بقیه نیز خصوصی هستند، اما تعداد کمی 

از این ورزشگاه ها در این سه منطقه قرار گرفته اند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی قم گفت: راهکار جبران بی عدالتی درتوزیع امکانات 
این است که رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان در برنامه ۱۴۰۱ یا ۱۴۰۲ 
و یا میان مدت شهر قم بودجه لازم را پیش بینی کند، چون اگر سرانه جبران عدالت 
تصویب شود، یک مسئول یا مدیرکل می تواند با گرفتن بودجه، اقدام به توسعه کند.
وی با بیان اینکه جلسه ویژه ای با موضوع کاهش فاصله طبقاتی در محورهای 
رفاهی، آموزشی، تفریحی، فضای سبز و زیرساخت ها تشکیل شود گفت: در 

مناطق ۲، ۳ و ۶ سیمای بصری به طور کلی ایراد دارد.
وی با تاکید بر اینکه برخی مشکل ها و آسیب هایی که در این مناطق وجود دارد 
ناظر به موضوع های فرهنگی است گفت: برخی مشکلات شهر قم باید از طریق 

ملی پیگیری و رفع شود. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:
توزیع عدالت در برخی مناطق شهر قم متوازن نیست

استاندار قم گفت: باهدف توسعه شهر و ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن جعفریه 
۳۶ هکتار زمین به این شهرستان اختصاص می یابد. 

سید محمدتقی شاهچراغی در جلسه رسیدگی به مشکلات شهرستان جعفرآباد در 
خصوص تعیین تکلیف زمین های نهضت ملی مسکن در این شهرستان افزود: به دلیل 
بی توجهی به موقوفات این منطقه در سال های گذشته مانع از توسعه شهرستان جعفریه 

شده بود که در این جلسه رفع مشکل را پیگیری کردیم.
وی گفت: با تاکید و نظر تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( مبنی بر اینکه 
به هر شکلی که مقدور است شهر جعفریه از بن بست خارج شود، به همین منظور قطعه 
زمینی با همکاری تولیت به طرح نهضت ملی مسکن در این شهرستان اختصاص 

خواهد یافت.
وی بابیان اینکه بر اساس توافق انجام شده قرار شد سه قطعه زمین به مساحت ۳۶ 
هکتار از  موقوفات حرم به طرح نهضت ملی مسکن اختصاص یابد، بیان داشت: بر 

اساس توافق قرار شد در مرحله اول بیش از 8 هکتار از زمین ها با توافق راه و شهرسازی 
به طرح نهضت ملی مسکن اختصاص یابد و ما به ازای آن نیز در نقطه دیگری از شهر 

قطعه زمینی به آستان مقدس زمینی واگذار شود.
وی ادامه داد: باهدف خارج شدن شهر جعفریه از بن بست ۲ قطعه زمین دیگر هم 

برای توسعه شهر از طرف حرم واگذار خواهد شد.
 استاندار قم در خصوص موقوفات پلاک ۱۱8 که وقف حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( است افزود: در این زمینه هم قرار شد در چارچوب توافقی در ازای 
واگذاری زمین های این پلاک به مردم؛ قطعه زمینی با ارزش یکسان در یک نقطه استان 

به حرم واگذار شود.
درمانگاه  موقوفه شهر جعفریه تا یکماه آینده تعیین تکلیف شود 

وی به درمانگاه وقفی حرم در شهرستان جعفریه اشاره کرد و گفت: ما به دنبال ایجاد 
بیمارستانی در مقیاس نیازهای درمانی شهرستان جعفرآباد هستیم که برای این موضوع 

نیازمند همراهی وزارت بهداشت برای تامین منابع برای این درمانگاه هستیم.
استاندار  قم افزود: ساختمان این مرکز درمانی که از سال های گذشته استفاده نشده، 
نیازمند بهسازی، تجهیز و حضور نیروی انسانی است و با توجه به تاکید تولیت آستان 
مقدس برای ارائه خدمات حداکثری درمانی به دنبال اخذ مجوز بیمارستان برای این 
مرکز درمانی هستیم. وی با اشاره به تمرکز اصلی بر استفاده حداکثری از ظرفیت این 
مرکز درمانی است گفت: قرار شد در یک ماه آینده وضعیت این درمانگاه که متعلق 
به تولیت حرم مطهر است تعیین تکلیف شود تا چگونگی راه اندازی و استفاده از آن 
مشخص شود.  شاهچراغی افزود: در حال حاضر مرکز جامع سلامت و درمانگاه موجود 
شهرستان جعفریه باهدف پاسخگویی به نیازهای درمانی مردم منطقه به فعالیت خود 

ادامه خواهند داد.

استاندارقم خبرداد:

اختصاص ۳۶ هکتار زمین برای توسعه جعفریه

بیشتر جانباختگان کرونایی واکسن نزدند! 

طرح:سجاد جعفری

اندیشی  نشست دویست و هجدهم کانون هم 
موضوع  با  فکر(  )اتاق  قم  استان  توسعه  و  تعالی 
»بررسی ظرفیت نهادهای علمی حوزوی در رشد 
اقتصادی استان قم« با همکاری مؤسسه آموزش 

عالی طلوع مهر برگزار شد.
پژوهش  مدیر  محمودی  نشست  ابتدای  در 
اتاق  قبل  جلسه  چند  در  کرد:  عنوان  موسسه، 
شد:  اشاره  قم  استان  اصلی  قابلیت  دو  به  فکر، 
یکی وجود بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه 
)س( و دیگری وجود حوزه علمیه و نهادهای علمی 
مرتبط با آن. باتوجه به تاکید بر دو زمینه فوق، نگاه 
اقتصادی به نهادهای علمی حوزوی علاوه بر نگاه 
دینی، ضرورتی اجتناب ناپذیر است؛ چرا که استان 
و  را در کشور دارد  ترین سطح درآمدی  پایین  قم 
علیرغم اینکه از قم بعنوان »شهر بین الملل« یاد 
می شود، متأسفانه هنوز وابستگی مالی شدیدی به 
بودجه دولتی دارد. لذا در خصوص راهکارهای حل 
این مسئله، ضروری است که به فرصت های تولید 
درآمد بومی بیش از پیش پرداخته شود . در همین 
علم  پژوهشگر  که  برنامه  محترم  مهمان  از  راستا 
اقتصاد و خود از فضلای حوزه و مدرسین دانشگاه 
نیز هستند، خواهش می کنم به ارائه طرح »ظرفیت 
حوزه علمیه در رشد اقتصادی قم« که آماده کرده 

اند بپردازند.
حجت الاسلام بحرینی یزدی در آغاز سخنانش 
گفت: به حوزه های علمیه در برنامه ریزی اقتصادی 
به صورت کلان نگاه نشده است. با توجه به ظرفیت 
بالایی که در نهادهای حوزوی ما وجود دارد اما به 

همان اندازه سوگیری منفی نیز نسبت به فعالیت 
اقتصادی از سوی حوزه وجود دارد. وی با نگاهی 
از سوی  از آغاز تاسیس حوزه علمیه قم  تاریخی 
مرحوم آیت الله حاج شیخ عبدالکریم حائری، وی 
را اولین مبدع و مدیری کلان نگر در حوزه علمیه 
جهان تشیع دانست که از همان ابتدا با نگاهی 
دوراندیشانه، ساختاری مالی را متناسب با اقتصاد 
نوین آن زمان که اقتصاد انباشت نام داشت، برای 
تا بتواند ادامه حیات آن را در  حوزه طراحی کرد 
طول زمان تضمین کند و در عین حال توانست به 
برای  مردمی  و کمک های  تمرکزگرایی وجوهات 

حوزه بپردازد.
که حوزه  آن   بدلیل  متاسفانه  امروزه  افزود:  وی 
از مدرنیته عقب افتاد، اقتصادش نیز دستخوش 
آسیب شد تا جایی که برای ادامه حیات بایستی 
دست به دامن بودجه دولتی باشد و خودش هیچ 
از  برخی  انقلاب  از  قبل  باشد.  نداشته  درآمدی 
مراجع با جذب منابع مالی مردم را به کارهای عام 
المنفعه رهنمون می ساختند و این هم از نظر دینی 
و معنوی اجر اخروی داشت و هم کنشی اجتماعی 
و خودجوش تلقی می شد که اثرات مادی و معنوی 
داشت.  بهمراه  جامعه  اقشار  همه  برای  بسیاری 
بیمارستان سازی، مدرسه سازی، تعمیر آب انبارها 
و لایروبی قنات ها، جاده سازی و بسیاری فعالیت 
های عام المنفعه دیگر به حمایت علما و با همکاری 
تجار و خیرین انجام می شد. اما حوزه می بایست 
با رصد تغییرات جهانی بخصوص در حوزه اقتصاد، 
دچار  متاسفانه  ولی  کرد  می  روزآمد  را  خودش 

ایستایی شد و عقب ماند.
اتفاق  سه  انقلاب،  پیروزی  از  پس  افزود:  وی 
مهم در حوزه افتاد؛ یکی به حوزه ها اجازه بهره 
برداری محدود از منابع مالی داده شد، دوم آنکه 
حوزوی  مراکز  رسمی  بطور  اصلاحات  دولت  در 
دارای ردیف بودجه دولتی شدند و سوم تاسیس 
نهادهای حوزوی با منابع مالی مستقل بود، در آغاز 
انقلاب شعاری انحرافی دامن گیر حوزه ها شد و 
آن استقلال مالی حوزه بود. حوزه نهادی با کارکرد 
اقتصادی نیست ولی به این معنا هم نیست که رفتار 

اقتصادی نباید داشته باشد.
وی در ادامه به سه ظرفیت اقتصادی حوزه یعنی 
۱.جذب بودجه دولتی ۲. استفاده بهینه از منابع 
گفت:  و  پرداخت  الملل  بین  ظرفیت  موجود ۳. 
بحث اصلی من پیرامون ظرفیت بین المللی حوزه 
است و طرحی را با دوستانم آماده رونمایی داریم 
و در این جلسه پیش طرح آن را خدمتتان عرضه 

خواهم کرد.
از ظرفیت  افزود: یکی  حجت الاسلام بحرینی 
های بین المللی حوزه که می تواند از نظر اقتصادی 
بسیار حائز اهمیت باشد، گردشگری دینی است 
که با مبحث زیارت به کلی متمایز است. قم سالانه 
میلیون ها مسافر و زائر را جذب می کند اما مقصد 
مقصد  اگر  چون  آید  نمی  حساب  به  گردشگری 
پول  قم  در  گردشگری حساب می شد، مسافران 
خرج می کردند در حالی که این طور نیست و همه 
سر راه، سری هم به حرم مطهر می زنند و بعد به 

مقصد اصلی خود رهسپار می شوند.

در جلسه اتاق فکر توسعه استان قم مطرح شد؛

استفاده ازظرفیت نهادهای علمی حوزوی در رشد اقتصادی قم


